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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

استقرار صنایع پرآب بر
باید درقم ممنوع شود 

8

  

 عضوهیات رییسه شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه قم نیازمند نهضت 
توسعه فضاهای تفریحی و گردشگری است تصریح کرد: در همین راستا شورای پنجم 
براساس چشم انداز و برنامه قم ۱۴۰۰ پروژه های تفریحی و گردشگری قابل توجهی 
را در دستور کار اجرای مدیریت شهری قرار داد که بخشی از آنها به افتتاح رسیده و 
بخشی نیز در مسیر اجرا قرار دارد. حسن طلایی با اشاره به کمبود فضاهای تفریحی 
و گردشگری در شهر قم اظهار کرد: با وجود اینکه سالانه بیش از ۲۰ میلیون زائر و 
گردشگر به شهر قم سفر می کنند اما امکانات و زیرساخت های تفریحی و گردشگری 

استاندارقم بااشاره به تصویب طرح افزایش مراکز تجمعی واکسیناسیون در قم در 
جلسه ستاد مقابله با کرونای قم گفت: برابر گزارش داده شده ۱۰ مرکز تجمعی برای 
افتتاح آماده شده که درهفته جاری چند مرکز آن به بهره برداری می رسد. بهرام 
سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که به صورت ویدیو 
کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: این هفتاد 
و هشتمین و آخرین جلسه ستاد ملی کرونا به ریاست حجت الاسلام و المسلمین 
روحانی بود و تعداد جلسه های ستاد کرونا در قم نزدیک ۲۰ جلسه بیشتر از ستاد 

عضوهیات رییسه شورای اسلامی شهر قم:
 قم نیازمند نهضت توسعه زیرساخت های تفریحی است

استاندار قم:
۱۰ مرکز تجمعی واکسیناسیون آماده افتتاح است

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یکی از مولفه 
های مهم در اقتصاد و توسعه مبحث آب است و ما معتقدیم 

در استانی مانند قم که با کمبود شدید منابع آبی مواجهه است 
استقرار صنایع پرآب بر باید ممنوع باشد و صرفا صنایع کم 
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مدیرکل هواشناسی استان قم خبرداد:

تداوم پدیده تندباد و گردوغبار تا آخرهفته

گرد و غبار نمکی تهدید جدی زیست محیطی استان قم
سفره های زیرزمینی با کسری بی سابقه آب روبه رو هستند

عکس:سجادحیاتپور
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شعربا لهجه قمی به قلم استاد عباس فرساد؛

مُردم اَ گرد و غبار

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

بخش  وسیعی ازشهرقم با مشکل 
دفع فاضلاب مواجه است 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه در 
صورت تامین اعتبار کامل ساخت تصفیه خانه سه سال به طول 
می انجامد، تاکید کرد: در حال حاضر بخش های وسیعی از شهر 

با مشکل دفع فاضلاب مواجه هستند و نیاز به توسعه شبکه 
فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل  دارند.  فاضلاب  جمع آوری 
روش  و  تونلی  به روش  فاضلاب  شبکه  اصلاح  از  قم  استان 

رییس  دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات:

 اختلاف نظرها مشکلی برای جریان 
اصلاحات ایجاد نمی کند

رییس  دوره ای شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات بر این باور اســت 
کــه نقطــه قــوت اصلاح طلبــان، 
اندیشیدن به کشور ایران، توسعه 
ایــران و خدمت به مــردم ایران در 
سطح کلان است و اختلاف نظرات 
ســطحی و کوچک نمی تواند مانع 

انسجام و وحدت آنها شود.
7فــرج کمیجانی ، ضمــن تکذیب 

معاون اول رییس جمهوری: 

اینترنت از مواضع آشکار 
عدالت خواهی در کشور است

رییس قوه قضاییه:

برخی انحصارها در کشور »شکاف 
طبقاتی« ایجاد کرده است

رییس جمهوری،  اول  معاون 
آشکار  مواضع  از  را  اینترنت 
عدالت خواهی در کشور توصیف 
اینترنت، پهنای  اگر  کرد و گفت: 
زیرساخت های  و  امکانات  و  باند 
فضای مجازی در این دولت توسعه 
نیافته بود کشور با مشکلات عدیده 
ای روبرو می شد.  به گزارش پایگاه 
ریاست  اول  معاون  رسانی  اطلاع 

رییس دستگاه قضا گفت:  برخی انحصارها 
در کشور »شکاف طبقاتی« ایجاد کرده و در 
قوه قضاییه به دنبال شکستن این انحصارها 
خواهیم بود.  حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محسنی اژه ای روز شنبه در 
نخستین جلسه ستاد راهبری سند تحول 
قضایی پس از انتصاب به ریاست دستگاه 
سندهای  اجرای  در  اینکه  بیان  با  قضا 
7بالادستی »نظارت« امری ضروری است،  2
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مُردم اَ گرد و غبار 

آی هَوارو آی هَوارو آی هَوار
هر طرف گشته ست پر گرد و غبار

توی خونه توی دفتر تو حیاط
توی سفره توی دیزه روی بار

از میان حوض سلطان و کویر
از ورامین از کنار گرمسار

من نمیدانم همه این خاکها
در کجا گردیده بوده احتکار

ما قمی ها خاکمان بر سر شده
خاکهایی بدتر از خاک اُوار

اینهمه گُل ها که در قم کاشتند
گریه می کردند دیشب زار زار

روی برگ و ساقه و گلبرگشان
خاک بر روشان نشسته بیشمار

ای فلک فریادمان را گوش کن
هرکه میاید دهد صدها شعار

سالها این خاک بر چشم نشست
چشم من از خاک گشته تار و مار

بارها گفتند و ماهم گفته ایم
هر زمان حتی زمان آشکار

زاغکی دیدم پریشان و خموش
یاد او رفته ست حتی غار غار

گفتمش لالی مگر لب بسته ای
گفت در خلقم بود گِل بیشمار

دوش از بس مایه بودم از خودم
میدویدم هر طرف دیوانه وار

گریه کردم من به حال خویشتن
بر سر و رویم زدم بی اختیار

گفت یاری از چه مینالی بگو
گفتمش از گردش این روزگار

عباس فرساد*

همزمان با سالروز تولد امام کاظم)ع(:

 کتاب عکس حرم مطهر حضرت معصومه)س( رونمایی شد

توپ در زمین ایران است یا آمریکا؟ 

آنتونی بلینکن در سفر منطقه ای خود به کویت در باره بازگشت به برجام ورفع 
تحریم های ضد ایرانی ادعا کرد ما در چندین دور گفتگوی غیر مستقیم در وین به 
صورت روشن، حسن نیت و نیز تمایل خود را برای بازگشت به پای بندی دو جانبه 
به توافق هسته ای، برجام، نشان دادیم و حقیقت این است که این ایران است که 
باید تصمیم بگیرد، باید نشان بدهد که می خواهد به پای بندی )به برجام( بازگردد یا 
نه، و چیزی هم نمی تواند در این حقیقت بنیادین تغییری ایجاد کند. توپ همچنان 
در زمین ایران است و باید ببینیم آنها می توانند تصمیم لازم را برای بازگشت به پای 

بندی بگیرد یا نه.
بلینکن افزود ما به دیپلماسی پای بند هستیم ولی این فرایند نمی تواند به صورتی 
بدون محدودیت باشد. اگر ایران همچنان بخواهد به فعالیت هایی که درخصوص 
برنامه اتمی خود انجام داده است ادامه بدهد، در یک نقطه، مزایای برجام نمی تواند 
کاملا با بازگشت به برجام پوشش داده شود، فعالیت هایی که نقض محدودیت هایی 
است که برجام قائل شده بود.  ادعای بلینکن مبنی بر پابندی به دیپلماسی و تصمیم 
دولت بایدن مبنی بر بازگشت به برجام در حالی است که کاظم غریب آبادی نماینده 
دائم ایران در سازمان ملل و  عضو تیم مذاکره کننده هسته ای در وین روز پنجشنبه 
امریکا را متهم کرد که با اقدامات ضد برجامی مانع به نتیجه رسیدن مذاکرات شده 

است.
غریب آبادی اقدامات ضد برجامی امریکا را اینگونه برشمرد:

1.کل تفاهم را به پذیرش بندی درخصوص انجام گفتگوهای آتی درمورد مسائل 
منطقه ای گره زدند.

۲. حاضر به لغو دستور اجرایی تحریم تسلیحات نشدند که کاملًا با قطعنامه ۲۲۳1 و 
برجام در تناقض آشکار است.

۳.حاضر به برداشتن تحریم های ترامپ علیه بیش از ۵۰۰ نفر از اشخاص حقیقی و 
حقوقی و لغو قانون تحریمی کاتسا نشدند.

۴.حاضر به ارائه تضمین در مورد عدم تکرار رفتارهای مشابه دولت قبل در قبال 
تفاهم هسته ای نشدند؛ حتی حاضر نشدند دوره زمانی معقولی را برای تداوم کار 

شرکت هایی که با ایران وارد تجارت می شوند، درنظر بگیرند.
۵.حاضر به بحث درباره خسارات وارده به ایران در اثر خروج غیرقانونی از تفاهم 

هسته ای نشدند.
۶.درباره فعالیت ها و تعهدات هسته ای زیاده خواهی هایی را مطرح کردند که حتی 

فراتر از برجام است.
۷.نپذیرفتند که ابتدا آن ها باید تمامی تعهدات را انجام بدهند و پس از راستی آزمایی، 

ایران به اجرای تعهداتش بپردازد. 
این در حالی است که محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشور نیز با اذعان به 
خلف وعده برجامی امریکا و متحدانش با ارسال پیامی در صفحه توئیتر خود نوشت: 
»در تاریخ ۲۰ ژوئیه )۲9 تیر( در ششمین سالگرد تصویب قطعنامه ۲۲۳1 شورای 
امنیت سازمان ملل، مستندات شش سال )عدم( اجرای برجام از سوی غرب را در 
آنچه ممکن است آخرین و مهمترین نامه من به دبیرکل سازمان ملل متحد باشد، ارائه 
کردم.    زیاده خواهی های دولت امریکا حتی واکنش میخائیل اولیانوف نماینده دائم 
روسیه در سازمان های بین المللی در وین را نیز به دنبال داشته است و او در پیامی در 
صفحه توئیتر خود نوشت:  »در حقیقت هدف مورد توافق در مذاکرات وین احیای 
توافق اصلی برجام است؛ نه چیزی کمتر و نه چیزی بیشتر. همه اعضا باید مراقب 
باشند حتی به صورت غیرعمد تصوری ایجاد نکنند که از این هدف مشترک منحرف 

شده اند و یا تلاش برای اضافه کردن چیزی جدید به توافق صورت گرفته است.« 
این مواضع روشن می کند که بر خلاف ادعای مقام های امریکایی نه تنها دولت 
بایدن در مسیر احیای برجام هیچ گام موثری برنداشته است بلکه در فاصله  بین گذار 
دولت روحانی به دولت آقای رئیسی سعی دارد با برچسب زدن های دروغین به دولت 

آتی,  مسوولیت شکست مذاکرات را به گردن تهران بیاندازد.
از سویی برخی گزارش ها حاکیست که دولت بایدن نه تنها حاضر نشده است  دست 
از فشار حداکثری شکست خورده ضد ایرانی ترامپ بردارد بلکه قصد دارد برای تغییر 
برخی مفاد برجام تحریم های دیگری علیه صادرات نفت ایران به چین اعمال کند که 
نشریه فارن پالسی روز جمعه به آن اشاره کرد. پایگاه اینترنتی  فاکس نیوز نیز در این 
ارتباط نوشت  دولت بایدن  به فکر تشدید اجرای  تحریم های نفتی است تا  تهران را 
در »مذاکرات متوقف شده « پیرامون توافق هسته ای بین المللی  سال ۲۰1۵)برجام( 

تحت فشار قرار دهد و مواضع تهران را نرم کند .

رضا محمدمراد*
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همزمان با سالروز تولد امام کاظم)ع(:
 کتاب عکس حرم مطهر حضرت معصومه)س( 

رونمایی شد 
 آیین رونمایی از کتاب »خواهر خورشید«، نخستین کتاب عکس حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( روز شنبه در شبستان حضرت زهرا)ع( این بارگاه ملکوتی 
با حضور جمعی از مسئولان، هنرمندان و اصحاب رسانه با رعایت شیوه نامه های 

بهداشتی برگزار شد. 
معاون اجرایی آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( در این مراسم، با تبریک 
اعیاد گذشته و آینده در ماه ذی الحجه گفت: هنری که بتواند پویا و اثرگذار باشد و 
آثار و تلاش هایی که برای ائمه اطهار)ع( صورت می گیرد را، در تاریخ به ثبت برساند 
و حفظ کند و نیز در خدمت ارتقای فرهنگ و هنر اسلامی باشد، قابل دفاع و تقدیر 

است.
هادی محمودنژاد با اشاره به فعالیت های گوناگون هنری که در دوره های مختلف 
انجام و موجب معرفی هر دوره تاریخی شده است، از آمادگی همکاری این آستان 

مقدس با هنرمندان رشته های گوناگون در خلق اثرهای هنری خبر داد.  
وی در بخش دیگر سخنان خود، با اشاره به عید سعید غدیر خُم، »غدیر« را از جمله 
مهم ترین مقاطع تاریخ اسلام دانست و گفت: غدیر مختص شیعه نیست و به همه 

مسلمانان و آزادگان جهان تعلق دارد.
رئیس انجمن عکس بسیج هنرمندان کشور نیز در این آیین گفت: عقیده، اعتقاد، 
عشق، علاقه و نگاه پاک از عوامل مهم و موثر در ثبت تصاویر ماندگار و تاثیرگذار در 

بخش عکس آیینی و دینی است.
کمال الدین شاهرخ با اشاره به مشکلاتی که در انتشار یک کتاب عکس وجود دارد، 
خواستار حمایت نهادهای مختلف در انتشار این گونه از کتاب های عکس، به ویژه 
در حوزه آیینی و مذهبی شد. وی همچنین از امیر حسامی نژاد به عنوان یکی از 
بهترین عکاس ها در حوزه آیینی و دینی نام برد که با تعهد و دقت در این زمینه به 

عکاسی می پردازد.  
همچنین در این مراسم حجت الاسلام والمسلمین سید حسین مومنی قمی از 
خطیبان، با بیان اینکه عنایات خداوند به بندگان یا رحمت و یا نعمت است، گفت: 
خداوند از رحمت سئوال و بازخواست نمی کند، اما مقابل نعمت هایی که به بندگانش 

عطا می کند، آن ها را مورد مطالبه و بازخواست قرار می دهد.
وی با اشاره به آیه ۲۰ سوره لقمان )قرآن کریم(، نعمت های خداوند را ظاهری و 
باطنی برشمرد و افزود: نعمت ظاهری نعمتی است که نیاز به دقت و تامل ندارد و 

آشکار است، ولی نعمت باطنی، نعمتی است که نیاز به تامل دارد.
وی در بخش دیگر سخنان خود، با بیان اینکه در مسیر ولایت باید هرچه داریم را نثار 
کنیم، خاطرنشان کرد: اگر کسی جان، آبرو، مال، هنر و قلمی دارد؛ باید در مسیر 
ولایت بخشش کند. امیر حسامی نژاد عکاس کتاب خواهر خورشید نیز گفت: این 
کتاب شامل ۲۲۲ قطعه عکس از صحن ها، شبستان ها، گنبد، ضریح و برگزاری 

مراسم گوناگون حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع( در حدود ۲ دهه اخیر است. 
وی افزود: کتاب عکس خواهر خورشید در ۲1۶ صفحه به صورت نفیس با بهترین 
تکنیک های چاپ و بهترین کاغذ به انتشار درآمده که به صورت خشتی با جلد سخت 

و جعبه نفیس به بازار نشر عرضه شده است.
وی با بیان اینکه برای انتشار این کتاب حدود یک دهه تلاش کرده است، افزود: 
این کتاب را انتشارات »نقش« چاپ کرده و همه کارهای فنی از جمله لیتوگرافی و 
چاپ و صحافی به خاطر حمایت از سرمایه های فرهنگی استان، در قم انجام شده 
را استاد »ناصر  افزود: طراحی نشان واره کتاب  این هنرمند عکاس قمی  است. 
طاووسی« که از بهترین های خطاطی کشور هستند، انجام داده و طراحی جلد نیز 
توسط استاد »مسعود نجابتی« طراح گرافیست و از بهترین های تایپوگرافی کشور در 

کانون هنر شیعی انجام شده  است.
در این آیین امیر حسامی نژاد عکاس کتاب »خواهر خورشید« مورد تقدیر قرار گرفت 
و نشان خادم افتخاری بانوی کرامت به وی اهدا شد و کتاب مذکور که دومین کتاب 
عکس اختصاصی این هنرمند است با حضور »مادر« این عکاس قمی رونمایی شد.

کتاب »ضریح عشق« نخستین کتاب از امیر حسامی نژاد است که با نگاهی 
هنرمندانه به رویداد ساخت ضریح امام حسین)ع( و مراحل نصب آن در کربلای 
مُعلا )عراق( منتشر شده؛ از این هنرمند چند کتاب عکس به صورت مشترک با سایر 

عکاسان نیز منتشر شده است.
این مراسم با همکاری آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(، شهرداری قم، 
انجمن عکس بسیج هنرمندان ایران، کانون هنری شیعی، خانه ماهد و انتشارات 

نقش برگزار شد. 
 

مدیر حرم مطهر حضرت معصومه)س(  :

۱۲ هزار خادم افتخاری در حرم 
بانوی کرامت فعالیت می کنند 

مدیر حرم مطهر حضرت معصومه)س(  گفت: 1۲ هزار خادم افتخاری در حرم 
مطهر مشغول فعالیت هستند که بیشترین زحمت حرم مطهر همچنان بر دوش 

خادمان افتخاری است. 
حجت الاسلام علی اشرف عبدی، مدیر حرم مطهر بانوی کرامت در سخنانی اظهار 
داشت: ادارات انتظامات، خدمات زائر، رواق خواهران و خدمات اماکن زیر نظر 
مدیریت حرم مطهر فعالیت می کنند که هر کدام از این ادارات از واحدها و بخش های 

مختلف تشکیل می شوند.
وی با بیان اینکه خدمات زائر چهار واحد خدمات اشخاص گمشده، امانت داری، 
کفشداری، خدمات سالمندان و رفاهی را شامل می شود، بیان کرد کرد: رواق بانوان 
نیز شامل واحدهای انتظامات و ارشاد، خدمات، کفشداری، دربانی و حافظان حریم 
حرم است. مدیر حرم مطهر کریمه اهل  بیت)س( گفت: اداره خدمات اماکن دارای 
زیر مجموعه های خدمات رواق، فرش، گل ، تنظیف و تطهیر و انواریاران است که در 

این بخش ها خادمان مختلف در حال خدمت رسانی هستند.
عبدی تصریح کرد: در اداره انتظامات نیز خادمان در صحن های امام رضا)ع(، 
امام  شبستان های  و  صاحب الزمان)عج(  جوادالائمه)ع(،  اعظم)ص(،  پیامبر 
خمینی)ره( و نجمه خاتون)س( و حافظان حریم حرم فعالیت دارند که حفظ نظم 
و رعایت نکات مورد نیاز برای تشرف به حرم مطهر را دنبال می کنند. وی گفت: 1۲ 
هزار خادم افتخاری در حرم داریم که نزدیک به دو هزار نفر از آن ها غیربومی هستند 
که برای جلوگیری از شیوع کرونا به قم سفر نمی کنند و همچنین امکان حضور 
خادمان دارای بیماری زمینه ای و مسن ترها هم فراهم نیست اما با این وجود بیشتر 
زحمت حرم مطهر همچنان بر دوش خادمان افتخاری است و این افراد هستند که 
در مناسبت های مختلف برای خدمت به زائران حرم بانوی کرامت خدمات اصلی را 
ارائه می دهند. مدیر حرم مطهر کریمه اهل  بیت)س( خاطرنشان کرد: از روزی که 
شاهد شیوع ویروس کرونا بودیم، مدیریت حرم مطهر و مدیریت بهداشت و درمان 
آستان مقدس نسبت به رعایت شیوه نامه های بهداشتی به صورت ویژه ورود کرده اند 
و در این راستا نیز ماسک و مواد ضدعفونی کننده مورد نیاز تأمین و توزیع شده است.

 

در چهارمین جلسه شورای برنامه ریزی استان قم صورت گرفت؛

تصویب مطالعات سند اشتغال روستایی
 ۴۵ روستای استان قم

مطالعات سند اشتغال روستایی ۴۵ روستا در دو شهرستان خلجستان و کهک 
استان قم در چهارمین جلسه شورای برنامه ریزی به تصویب اعضا رسید.

محمود نوربخش ظهر شنبه در چهارمین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
قم با اشاره به تصویب مطالعات سند اشتغال روستایی ۴۵ روستا در دو شهرستان 
خلجستان و کهک استان قم گفت: با این مصوبه، تمامی فعالیت ها و تصمیم های 
اقتصادی این روستاها که جمعیتشان بالای ۲۰ خانوار است بر اساس سند اشتغال 
روستایی مذکور اجرایی می شود.  رئیس سازمان برنامه و بودجه قم افزود: پیش از 
این، سند مطالعات روستایی برای ۲۶ خانوار در استان قم به تصویب رسیده و اجرایی 
شده بود. همچنین دراین جلسه  شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم، اعتبارات 
ملی بهسازی روستایی توسط بنیاد مسکن قم مطرح و کلیات آن جهت سهم بری و 

اختصاص بودجه ملی به تصویب شورا رسید.

چند نکته درباره
 طرح صیانت 

1- فناوری سایبری در حال تغییر مناسبات اقتصادی، 
کشورهاست.  دفاعی   حتی  و  سیاسی  اجتماعی، 

جوامعی که نتوانند خود را با این جریان خروشان فناوری همراه کنند و انعطاف 
لازم را نداشته باشند نمی توانند سهمی از آینده داشته باشند. در کشور ما نیز از 1۰ 
سال پیش با درک همین ضرورت شورای عالی فضای مجازی به عنوان یک نهاد 
سیاست گذار در حوزه حکمرانی فضای سایبری شکل گرفته است هرچند عملکرد 

آن به دلایلی ایده آل نبوده است.
۲- اغلب کشورها در جهان به ویژه کشورهای اروپایی در سال های اخیر اقدام به 
تنظیم قوانین و مقررات در سطوح مختلف برای بهره برداری حداکثری از ظرفیت های 
فضای سایبری و مواجه با تهدیدات آن کردند. برای مثال اتحادیه اروپایی در سال 
۲۰1۶ مقررات عمومی حفاظت از داده اتحادیه اروپا GDPR را به تصویب رسانده 
است که اهداف آن کنترل داده ها و تنظیم مقررات کسب و کارهای بین المللی در 

فضای سایبری است.
در سطح منطقه هم مساله حکمرانی در فضای سایبری در دستور کار  کشورهاست 
برای مثال اخیرا مجلس ترکیه قانون شماره ۵۶۵1  با عنوان مقررات انتشار اینترنتی و 
جلوگیری از جرایم مرتبط با آن را اصلاح و ابلاغ کرده است که فعالیت های شبکه های 
اجتماعی خارجی را در این کشور ساماندهی می کند. با این حال در کشور ما ضعف 

عمده ای در سطح قانون گذاری فضای سایبری احساس می شود.  
۳- پیش نویس طرح مجلس شورای اسلامی برای قانون گذاری در عرصه سایبری 
به نوبه خود یک اقدام مبارک است و باید این اقدام مجلس را به فال نیک گرفت. 
در واقع این طرح، اولین گام برای ملی سازی حکمرانی فضای سایبری و تعریف 
استقلال در این عرصه مبتنی بر منافع ملی است. اگرچه این طرح نیاز به اصلاحات 
هم دارد. واقعیت این است که برای صیانت از کسب و کار مردم نیازمند قانونی دقیق 
و متقن هستیم. چرا که ولنگاری مدیریتی و هرج و مرج در فضای کسب و کار و 
معیشت مردم پذیرفته نیست. باید این نکته روشن شود که در فضای بی قانونی و هرج 

و مرج در محیط سایبری اصلی ترین متضرر مردم هستند.
۴- اغلب انتقادهایی که در چند روز اخیر به پیش نویس طرح مجلس صورت گرفته 
است ناشی از سوءبرداشت هاست و اگر متن نهایی دقیق خوانده شود مشخص 
انتقادات به این طرح وارد نیست و اغلب فضاسازی رسانه ای از  می شود برخی 
سوی افرادی است که منافع آنها در ولنگاری مدیریتی فضای مجازی است. البته 
همانطور که قبلا اشاره شد برخی انتقادات هم به این طرح وارد است. مثلا برخی 
در سطح رسانه ای مدعی هستند بحث گیت وی ها به نیروهای مسلح سپرده شده 
است درحالی که در نسخه نهایی پیش نویس طرح، مسوولیت گیت وی ها به شورایی 
به ریاست مرکز ملی فضای مجازی سپرده شده است. بنده به عموم مردم به خصوص 
آنهایی که کسب و کاری در فضای مجازی دارند پیشنهاد می کنم فارغ از سوگیری 
رسانه ها یک بار آخرین نسخه این طرح را با دقت بخوانند تا در خصوص ابعاد طرح 

خودشان قضاوت داشته باشند.
۵- درکنار اقدام نمایندگان مجلس شورای اسلامی، باید این اطمینان به فعالان 
و کسب وکارهای خردی که این روزها در فضای سایبری فعال هستند داده شود که 
هیچ اقدامی منتج به اختلال در فعالیت آنها نخواهد شد. اساسا معتقدیم کسب 
و کارهای جدید و اقتصاد خردی که به واسطه فضای مجازی به حیات خود ادامه 
می دهد نیازمند یک پلتفرم توسعه یافته فضای سایبری است. متاسفانه به غلط جوی 
ایجاد شده است که این طرح تلاش دارد فضای سایبری کشور را به سمتی ببرد که 
فعالیت های اقتصادی مبتنی بر فضای سایبری را مسدود کند. در حالی که مهمترین 

هدف سال 1۴۰۰ »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی هاست.«
نوین فضای سایبری  الزامات حکمرانی  و  تعریف قلمرو  اولین مولفه  ۶- قطعا 
چندجانبه گرایی و در نظر گرفتن منافع بخش های مختلف جامع است. ضمن آنکه 
در فرایند تدوین پیش نویس طرح مجلس، از نظرات طیفی از ذی نفعان استفاده شده 
است حتما در فرایند تدوین در کمیسیون ویژه باید از دیدگاه ها و نظرات همه کاربران 
و ذی نفعان حداکثر بهره برداری را داشت. این فرایند باید کاملا شفاف و در معرض 
اطلاع عموم مردم باشد. منتقدین محترم نیز باید دقت نظر داشته باشند که بین 
پیش نویس اولیه طرح تا تصویب قانون، فضای بسیاری برای گفت و شنود وجود دارد 

که انتقادات اخیر هم قطعا به پختگی این طرح کمک می کند.
۷-  با روی کار آمدن دولت سیزدهم این طرح در کمیسیون ویژه مجلس با نظرات 
نمایندگان دولت، کارشناسان، ذی نفعان، نمایندگان کمیسیون های مختلف و ... به 
پختگی لازم خواهد رسید و نباید برای قضاوت در خصوص نتیجه این طرح عجولانه 
برخورد کرد. قطعا همه اهالی فن بر این نکته تاکید دارند که ما برای حکمرانی در 
سطح فضای سایبری نیاز به قانونی داریم که مبتنی بر منافع ملی و صیانت از کسب 

و کارهای مردم تنظیم گردد.

به مناسبت اعیاد سعید قربان و غدیر خم انجام شد؛

موافقت رهبر معظم انقلاب با عفو یا 
تخفیف مجازات تعدادی از محکومان 

به مناسبت  اسلامی  انقلاب  رهبر 
فرا رسیدن اعیاد سعید قربان و غدیر 
خم با عفو یا تخفیف و تبدیل مجازات 
پنج  و  بیست  و  هشتصد  و  هزار  دو 
و  عمومی  محاکم  محکومان  از  تن 
نیروهای  قضایی  سازمان  انقلاب، 
مسلح و تعزیرات حکومتی موافقت 
کردند.  به گزارش روز شنبه ایرنا از 
پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محسنی اژه ای رییس 
قوه قضاییه در نامه ای به رهبر انقلاب 
اسلامی پیشنهاد عفو یا تخفیف و تبدیل مجازات این محکومان را که پرونده های عفو 
آنان در کمیسیون عفو و بخشودگی بررسی شده و واجد شرایط لازم تشخیص داده 
شده اند، ارائه کرد که این پیشنهاد در اجرای بند 11 اصل 11۰ قانون اساسی مورد 

قبول حضرت آیت الله خامنه ای قرار گرفت.
 

در پی تاکید رئیس قوه قضائیه انجام شد؛

دستور رئیس سازمان تعزیرات برای صدور 
آرای فوری و بازدارنده

مدیرکل روابط عمومی سازمان تعزیرات حکومتی از صدور بخشنامه رئیس سازمان 
تعزیرات حکومتی در پی تاکید رئیس قوه قضاییه در زمینه برخورد با تخلف ها مبنی بر 
صدور آرای فوری و بازدارنده خبر داد.  محسن عسکری گفت: با توجه به گزارش های 
دریافتی در خصوص سوء استفاده، زیاده خواهی و فرصت طلبی برخی افراد اخلالگر 
در بازار و تاکید رئیس قوه قضاییه در جلسه مسئولان عالی قضایی در خصوص لزوم 
حکومتی  تعزیرات  سازمان  رئیس  اقتصادی،  اخلالگران  و  گرانفروشان  با  برخورد 
بخشنامه ای صادر کرد. وی ادامه داد: این بخشنامه با رویکرد ضرورت افزایش تلاش ها 
و پیگیری همه دستگاه ها و مسئولان برای کمک به معیشت مردم و جلوگیری و برخورد 
قاطع با هرگونه سوء استفاده در حقوق عامه مردم با هدف کاهش التهابات و ایجاد 
فضای آرام در بازار، اقدامات لازم در این راستا را برای مدیران کل اجرایی این سازمان 
در سراسر کشور تشریح کرده است. مدیرکل روابط عمومی سازمان تعزیرات حکومتی 
اظهارداشت: در این بخشنامه تاکید شده تا نسبت به افزایش بازرسی ها و تشدید 
نظارت ها و برنامه ریزی هدفمند و اثرگذار برای کنترل توزیع عرضه و فروش مایحتاج 
عمومی و تشکیل پرونده و صدور آرای فوری و بازدارنده برای متخلفین در ادارات کل 
اجرایی تعزیرات حکومتی اقدام لازم انجام شود. وی تصریح کرد: هموطنان می توانند 
شکایات خود را از طریق سامانه تلفنی 1۲۴ سازمان صنعت، معدن و تجارت و یا سامانه 

تلفنی 1۳۵ یا تارنمای ir.T1۳۵ سازمان تعزیرات حکومتی اعلام کنند.

اخبار

 

 رییس جمهوری، اقدامات دولت تدبیر و امید در بخش سلامت را غیر قابل انکار ارزیابی 
کرد و گفت: اگر کسی به دور از انصاف بتواند همه خدمات دولت را انکار کند، نمی تواند منکر 
تحول در بخش سلامت شود.  حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر شنبه در هشتاد 
و هفتمین برنامه افتتاح طرح ها با عنوان دولت تدبیر و امید جهش تولید در آیین بهره برداری 
از طرح های بیمارستانی، با تبریک ولادت امام موسی کاظم )ع( گفت: از سال 9۳ یکی از 
اهداف مهم دولت یازدهم مساله طرح تحول سلامت بود که در دولت دوازدهم با وجود جنگ 
اقتصادی این پروژه همچنان ادامه یافت. اگر طرح تحول در دولت یازدهم و دوازدهم نبود 

معلوم نبود که در سال 1۳99 و 1۴۰۰ چگونه می توانستیم مقابل کرونا مقاومت کنیم.
رییس دولت تدبیر و امید اظهار کرد: 11۰ هزار تخت  بیمارستانی در این دولت به 1۵۰ هزار 
تخت افزایش یافت و بیش از نیمی از  11۰ هزار تخت بازسازی شده است.  از حیث امکانات و 
تجهیزات در دو سال گذشته 1۳ هزار تخت بیمارستانی افتتاح شد. در افتتاح شهریور پارسال 
تنها در یک روز 1۴۰۰ تخت بیمارستانی افتتاح شد و امروز هم 1۴۴۳ تخت بیمارستانی را 
در یک روز افتتاح می کنیم و هزاران تخت دیگر در هفته ها و ماه های آینده به بهره برداری 
می رسد. روحانی افزود: فقط یک پروژه بزرگ تهران، بیمارستان هزار تختخوابی است که 
9۷ درصد کار آماده است و هفته های آینده ۵۰۰ تخت آن مورد بهره برداری قرار می گیرد. 

همچنین بیمارستان کودکان حکیم ۲۲۶ تختخوابی هفته های آینده افتتاح می شود.
وی خاطرنشان کرد:  همه اینها نشانگر این است که در بخش سلامت هم از نظر زیرساختی 
هم نیروی انسانی شاهد تحول بزرگی بودیم. در هشت سال گذشته نیروی انسانی به دو برابر 
افزایش یافت که این بسیار مهم است. در تجهیزات و در بخش آی سی یو توانستیم در ایام 
کرونایی تختهای آی سی یو را دو برابر کنیم که نشانگر این است که اهتمام دولت از آغاز در 
بخش سلامت  بود. رییس دولت تدبیر و امید افزود: اگر کسی بتواند همه خدمات دولت 
را انکار کند و این قدرت را داشته باشد و انصاف را به طور کامل کنار بگذارد در چند چیز 

نمی تواند منکر شود که یکی از آنها  بخش تحول سلامت است.
روحانی افزود: اقدامات دولت تدبیر در بخش سلامت غیر قابل انکار است و افتتاح امروز 
علامت بزرگی است که خیرین، دولت، متخصصان و دلسوزان تلاش کردند تا همواره در 

شهرها و استان های مختلف تجهیزات و متخصصان لازم را آماده به کار داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد:  در طرح تحول سلامت به جای آن که مریض را در مراکز بزرگ، تهران و 
مراکز استان ها بیاوریم، متخصصان را به مناطق دور افتاده بردیم و این کار بسیار بزرگی بود که 

در این مدت انجام شد و مردم ما شاهد آن بودند.
امکانات بیمارستانی در سیستان  و بلوچستان ۷ برابر شده است

روحانی با بیان اینکه امکانات بیمارستانی ما در کل کشور سه و نیم برابر افزایش پیدا کرده 

است، خاطرنشان کرد: اما در استان سیستان و بلوچستان هفت برابر شده که نشان می دهد 
برای مناطق محروم سرمایه گذاری بیشتری بعد از انقلاب انجام گرفته است. همین امروز هم 
افتتاح ها در استان های مختلف انجام گرفت و سه افتتاح از هفت افتتاح امروز مربوط به استان 
سیستان و بلوچستان بود. این موضوع نشان می دهد که دولت برای محرومیت زدایی، عدالت 

در سلامت و توسعه بخش سلامت اهتمام داشته است.
رییس جمهوری، با قدردانی از دستاوردهای دولت در حوزه بهداشت و سلامت، افزود: این 
اقدامات باعث شد که ما در دوران کرونا مقاوم تر بتوانیم برابر این ویروس ایستادگی کنیم. البته 
کرونا ویروس خطرناکی است و تقریبا نزدیک یک سال و نیم است که با آن درگیر هستیم و هیچ 
کس نمی داند چه زمانی پایان می یابد. ما در وسط موج پنجم هستیم و استان های جنوبی 
کشور به تدریج دارند از موج پنجم خارج می شوند اما در بخش هایی از مرکز و شمال کشور 
هنوز به پیک نرسیده ایم و در بعضی جاها هم در پیک هستیم. کرونا در پنج نوبت مردم ما را 
مورد هجمه شدید قرار داد و در بعضی استان ها، پیک پنجم از همه پیک های قبلی بلندتر و 
شدیدتر بود. روحانی زحمات انجام شده توسط همه دست اندرکاران مبارزه با شیوع بیماری 
کرونا در یک سال و نیم گذشته را ستود و گفت: از همه مسوولان وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی، مدافعان سلامت، استانداران، مسوولان دانشگاه های علوم پزشکی تشکر 
می کنم زیرا کار بزرگی انجام دادند و در این شرایط سخت موجب آرامش و دلگرمی مردم بودند.
وی به تحولات انجام شده در حوزه واکسیناسیون عمومی اشاره کرد و افزود: مخصوصا 
تحول بزرگ در امر واکسیناسیون در هفته های اخیر قابل ستایش است. امروز در زمینه 
واکسن داریم پیشرفت می کنیم و افراد مسن ۵۵ سال به بالا و همچنین افراد با بیماری های 
زمینه ای به طور کامل تحت پوشش واکسن قرار می گیرند و امیدوارم شرایط واکسیناسیون ما 

در هفته های آینده بهتر شود.
رییس جمهوری تصریح کرد: واکسن برای جلوگیری از مرگ و میر و ابتلا به ویروس کرونا 
بسیار موثر است اما آمار رعایت پروتکل ها در وضعیت خوبی نیست و زیر چهل درصد است در 
حالی که باید بالای ۸۰ درصد باشد. ان شاء الله با مراعات مردم و با افزایش واکسیناسیون و 
اهتمام همه فعالان حوزه بهداشت و درمان و سلامت، امیدوارم که بتوانیم از این مشکل عبور 
کنیم. میلاد امام هفتم با افتتاح یک هزار و ۴۴۳ تخت بیمارستانی در استان های مختلف 

کشور روز خوبی برای ما بود.
تصمیمات ستاد ملی کرونا همواره بر پایه خرد جمعی بود

 رییس جمهوری همچنین در جلسه ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا ، تصمیمات ستاد 
ملی مدیریت بیماری کرونا را بر پایه اصول علمی و خرد جمعی ارزیابی کرد و گفت: هر هفته 
تصمیماتی که احساس می کردیم ضروری است اتخاذ می کردیم و مجموعا در این ۷۸ جلسه، 
۵۷۳ مصوبه را تصویب کردیم.  حجت الاسلام والمسلمین روحانی گفت: امروز هفتاد و 
هشتمین و آخرین جلسه ستاد ملی کرونا در دولت دوازدهم بود امیدواریم که از برکت روح بلند 
پیامبر )ص( و ائمه هدی )ع( مردم ما در مسیر صحت و سلامت قرار بگیرند و شر این ویروس 
به زودی از سر مردم و همه مردم جهان کوتاه شود. رییس جمهوری ادامه داد: از آغاز کرونا در 
پایان سال 9۸ که ستاد ملی کرونا شروع شد و هر هفته جلسات منظمی داشتیم و خدا توفیق 
داد در این جلسات مباحثی که قبلا در کمیته ها محل بحث و بررسی قرار گرفته بود مطرح و 
تصمیم گیری شود. این جلسه به جلسات برخط ستاد استانی یعنی همه استانداران و همه 
روسای دانشگاه های علوم پزشکی بر خط متصب بود و این برخط بودن به ما در هماهنگی ها 

خیلی کمک می کرد.
روحانی افزود: اگر این اتصال نبود ایجاد هماهنگی در سراسر کشور ساده نبود اما چون 
بالاترین مرجع تصمیم گیر مقابله با کرونا ستاد ملی بود ضرورت داشت نکاتی که مورد نظر 
آنها بود مطرح می کردند و این اتصال و هماهنگی برای رسیدن به اهداف بسیار ما را یاری 

و کمک می کرد.  

رییس جمهوری:

 اقدامات دولت در بخش سلامت غیرقابل انکار است

 دبیر قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا ضمن بیان کاهش ۵۰ درصدی میانگین 
رعایت پروتکل های بهداشتی، گفت: میانگین رعایت پروتکل فاصله گذاری در 

اماکن عمومی به ۳9 درصد رسیده است. 
بابک دین پرست در توضیح آخرین وضعیت رعایت پروتکل های بهداشتی، 
گفت: میانگین استفاده از ماسک در اماکن عمومی که دربازه زمانی ۲ تا 9 
تیرماه، ۶9 درصد بود در بازه زمانی ۳۰ تیرماه تا ۶ مردادماه، با ۳۵ درصد کاهش 
به ۴۶ درصد رسیده است. دبیر قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا افزود: میانگین 
استفاده از تهویه مناسب در اماکن عمومی که دربازه زمانی ۲ تا 9 تیرماه، ۷۲ 
درصد بوده که در بازه زمانی ۳۰ تیرماه تا ۶ مرداد ماه، با ۳۲ درصد کاهش به 

۴9 درصد رسیده است.
دین پرست با یادآوری اینکه، میانگین رعایت بهداشت فردی در اماکن عمومی 
دربازه زمانی ۲ تا 9 تیرماه، ۷۲ درصد بوده است، گفت: متاسفانه این شاخص، 
در بازه زمانی ۳۰ تیرماه تا ۶ مردادماه، با ۳1 درصد کاهش به ۵۰ درصد رسیده 
است. وی اضافه کرد: میانگین رعایت پروتکل فاصله گذاری دراماکن عمومی 
که دربازه زمانی۲ تا 9 تیرماه، ۶9 درصد بوده  که در بازه زمانی ۳۰ تیرماه تا ۶ 

مردادماه، با ۴۴ درصد کاهش، ۳9 درصد گزارش شد.
دین پرست همچنین درباره استان های با کمترین میزان رعایت پروتکل های 
بهداشتی هم گفت: دراستان های البرز، زنجان، کرمان، گیلان و هرمزگان 
بین ۲۵ تا ۳1 درصد، گیلان با رعایت ۲۵ درصدی پروتکل های بهداشتی، 

هرمزگان با رعایت ۲۶ درصدی و البرز با رعایت ۲۷درصدی در قعر جدول رعایت 
پروتکل های بهداشتی و از طرف مقابل، استان های خراسان جنوبی وکرمانشاه، 
با رعایت  ۵۳ درصدی پروتکل های بهداشتی و استان مرکزی، با رعایت ۴9 

درصدی، در صدر جدول رعایت پروتکل های بهداشتی قرار دارند.
اماکن عمومی هم  تهویه مناسب در  به وضعیت رعایت  معاون وزیر کشور 
اشاره کرد و گفت: میانگین استفاده از تهویه مناسب در اماکن عمومی به  ۴9 
درصد رسیده است. دین پرست در همین راستا به مکاتبه دو روز گذشته وزیر 
کشور و فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا با وزیر بهداشت اشاره 
و تصریح کرد که در این مکاتبه، وزیر کشور با برشماری تکالیف قانونی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در سطوح ملی و استانی  و تشریح و تبیین 
سراسر  پزشکی  علوم  دانشگاه های  وزارت خانه  و  آن  قانونی  مسوولیت های 
کشور، در قالب کمیته های عالی نظارت و الزام همه دستگاه های مرتبط عضو 
ستاد و قرارگاه عملیاتی به همکاری با وزارت بهداشت، خواهان ارتقا و گسترش 
بهداشتی  پروتکل های  رعایت  سطح  میانگین  افزایش  منظور  به  نظارت ها، 
در استانهای سراسر کشور شد. دبیر قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقاله با کرونا 
خاطرنشان کرد: در روزهای آینده، مفاد تمامی مصوبات ستاد ملی و قرارگاه 
عملیاتی درباره تکالیف دستگاه های اجرای عضو ستاد ملی و قرارگاه عملیاتی، 
در ارتباط با نحوه و چگونگی نظارت بر روند رعایت پروتکل های بهداشتی، 

منتشر خواهد شد.

دبیر قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا: 

میانگین رعایت پروتکل های بهداشتی ۵۰ درصد کاهش یافت

بررسی  به  واکنش  در  رییس جمهوری  دفتر  رییس 
طرح موسوم به صیانت از کاربران در فضای مجازی، 
شکست  به  محکوم  را  فناوری  با  مقابله  برای  تلاش 
دانست.  محمود واعظی در واکنش به طرح صیانت از 
کاربران در فضای مجازی گفت: دسترسی به ارتباطات 
دیتا امروز جزو حقوق پایه شهروندی است، هر گونه 

تلاش برای تحدید این حق محکوم به شکست است.
رییس دفتر رییس جمهوری ادامه داد: روشن است 
که مردم هنوز از آنچه طراحان این طرح درباره محتوای 
آن می گویند قانع نشده اند و هنوز هم متن موثقی از 
جزییات طرح در اختیار افکار عمومی قرار نگرفته است.
وضع  و  مجازی  فضای  کاربران  از  واعظی،صیانت 
این  در  و اخلاق  امنیت  از  زمینه حفاظت  در  قوانین 

فضا را امری طبیعی و لازم در جوامع مختلف دانست 
شفافیت  دارد،    اهمیت  زمینه  این  در  آنچه  گفت:  و 
کامل در مواجهه با مردم و اقناع کامل آنان درباره قانون 
است. مردم نامحرم نیستند که ما در خفا برای آنها قانون 

بنویسم و دیوارهای کوتا و بلند بسازیم.
وی با بیان اینکه »فضای مجازی فقط چند شبکه 
اجتماعی بین المللی نیست که برای عدم انتشار برخی 
اخبار و محتوای نامناسب آن را ببندیم«، تاکید کرد:   
اگرچه معتقدم که محتوای غیراخلاقی فضای مجازی 
باید مدیریت شود، اما امروز جامعه ایران دانش بنیان 
آموزش،  و  علم  برای کسب  از فضای مجازی  و  شده 
مهارت یابی، کسب وکار، اشتغال و انواع فعالیت های 
دیگر استفاده می کند. بر همین اساس هر گونه ایجاد 

در  توجهی  قابل  پیامدهای  فضا  این  در  محدودیت 
حوزه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی خواهد داشت و 
موجب تعطیل شدن کسب وکارهای فراوان خواهد شد و 

طراحان طرح صیانت باید به آن توجه کنند.
وزیر سابق ارتباطات،  تلاش برای مقابله با فناوری از 
طریق مسدود کردن را طبق تجربه های قبلی محکوم 
باید بدانیم که اگر  افزود: همه  به شکست دانست و 
در  گذاشتن  مانع  یا  محدودیت  ایجاد  صرفا  نیت مان 
مقابل توسعه زیرساخت های ارتباطاتی و فضای مجازی 
باشد، موفق نخواهیم شد. اما اگر نیت حقیقتا آنطور 
که عنوان می شود، صیانت از کاربران است،   باید مفاد 
طرح با شفافیت با مردم درمیان گذشته شده و آنها در 

خصوص محتوای آن اقناع شوند.

رییس دفتر رییس جمهوری: 

تلاش برای مقابله با فناوری محکوم به شکست است 

رییس دستگاه قضا گفت:  برخی انحصارها در کشور »شکاف طبقاتی« ایجاد کرده 
و در قوه قضاییه به دنبال شکستن این انحصارها خواهیم بود. 

حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز شنبه در نخستین 
جلسه ستاد راهبری سند تحول قضایی پس از انتصاب به ریاست دستگاه قضا با 
بیان اینکه در اجرای سندهای بالادستی »نظارت« امری ضروری است، گفت: 
زمانی گفته می شد سیاست های کلی نظام قابلیت اجرایی ندارند و به آن ها هم عمل 
نمی شد، اما وقتی که یک هیئت ناظر از درون مجمع تشخیص مصلحت نظام پای 

کار آمد، این سیاست ها قابلیت اجرا پیدا کردند.
وی با بیان اینکه در اجرای سند تحول قضایی باید در وهله نخست وظایف هر 
بخش و دستگاه و در وهله دوم دستگاه نظارت کننده و پیگیر موضوع، مشخص شود 
عنوان کرد: هیئت نظارت کننده، هم باید بر اجرای اقدامات سند و هم بر عدم اجرای 

اقدامات مغایر با سند تحول از سوی دستگاه های متولی نظارت داشته باشد.
محسنی اژه ای در عین حال گفت که هیئت ناظر بر اجرای سند تحول قضایی باید 
علاوه بر وظیفه ذاتی نظارتی خود، مشکلات دستگاه مجری سند را نیز بشناسد و 

برای حل آن مشکلات راهکار ارائه دهد.
رئیس قوه قضاییه افزود: کمیسیون ویژه اجرای سند تحول قضایی باید مشخص 
ابلاغ  و  قانون  وضع  به  نیاز  تحول  سند  در  شده  تعیین  راهکارهای  کدام  کند 

دستورالعمل دارند.
محسنی اژه ای با بیان اینکه کرامت و عدالت در همه شئون قضایی وجود دارد و 
باید رعایت شود، گفت: متاسفانه هنوز مقوله گسترش عدالت که در قانون اساسی 

بر آن تصریح شده، به نحو کامل تبیین و دنبال نشده است.

رئیس دستگاه قضا با اشاره به اصل های ۴ و ۵ قانون اساسی کشورمان گفت: 
نیازمند آن هستیم که بررسی کنیم در زمینه مسئولیت ها و وظایفی که در قانون 

اساسی بر عهده دستگاه قضایی گذاشته شده است، چگونه عمل کرده ایم.
محسنی اژه ای در ادامه موضوع »پیشگیری از وقوع جرم« را از جمله موضوعاتی 
دانست که دستگاه قضا در دوره تحول و تعالی با همکاری دولت و مجلس تمرکز 
ویژه ای بر آن دارد، عنوان کرد: برخی انحصارها در کشور »شکاف طبقاتی« ایجاد 

کرده است و ما در قوه قضاییه به دنبال شکستن این انحصارها خواهیم بود.
تاکید بر ضرورت تبیین سند تحول برای کارکنان دستگاه قضا

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر ضرورت تبیین سند تحول برای کارکنان دستگاه قضا 
تصریح کرد: هیئت نظارت کننده بر اجرای سند تحول قضایی باید به دستگاهی که 

نسبت به اجرای سند اهتمام کافی را ندارد بلافاصله تذکر دهد.
محسنی اژه ای معاونت راهبردی دستگاه قضا را متولی اصلی اجرای سند تحول 
قضایی دانست و گفت: جلسات ستاد راهبری سند تحول قضایی باید هر دو هفته 

یک بار برگزار شود.
جلوه های آزادی مشروع در جامعه تبیین شود

رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه باید جلوه های آزادی مشروع در جامعه تبیین 
شود، گفت: مشخص نکردن مصادیق آزادی های مشروع، حالت انفعالی ایجاد 

خواهد کرد.
محسنی اژه ای همچنین خواستار آن شد که در سال جاری با توجه به شرایط کرونا 
و فشار اقتصادی همه جانبه دشمنان علیه ایران اسلامی، راهکارهای سند تحول 

قضایی بر اساس اولویت به مرحله اجرایی برسند.

رییس قوه قضاییه:

برخی انحصارها در کشور »شکاف طبقاتی« ایجاد کرده است

سردار غلامرضا جلالی*
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سلامت 

دلایل زیاد خوابیدن + عوارض آن هپاتیت از چه راه هایی منتقل می شود
عضو تیم پیوند کبد مجتمع بیمارستانی امام خمینی)ره(، در ارتباط با شیوع 

هپاتیت و افرادی که درگیر این بیماری می شوند، توضیحاتی ارائه داد.
را هپاتیت خواند  بیماری کبد  و  آزردگی  محسن نصیری طوسی، هرگونه 
و با اشاره به انواع آن افزود: هپاتیت ها به علل مختلفی بروز می کنند، مثل 
اثر  هپاتیت های ویروسی، هپاتیت کبد چرب، هپاتیت دارویی، هپاتیت در 
مصرف الکل و…، اما اغلب مردم هپاتیت را با عنوان هپاتیت های ویروسی، 
عفونی و مسری می شناسند؛ در حالی که شایع تر از آن بیماری کبد چرب است 
و مثل عفونت های ویروسی می تواند کبد را تخریب کند و آن را از بین ببرد. ولی 
نکته مهم این است که همه موارد شایع هپاتیت به راحتی قابل پیشگیری است.

فوق تخصص گوارش و کبد در خصوص مهم ترین علل هپاتیت کبد چرب 
توضیح داد: بیماری کبد چرب با زیاد شدن چربی در همه جای بدن همراه 
است افرادی که خود یا یکی از اعضای خانواده آنها به بیماری های قند خون 
بالا، چربی خون بالا )کلسترول یا تری گلیسیرید بالا( فشارخون بالا، اسید 
اوریک بالا یا وزن بالا مبتلا باشند، مستعد کبد چرب هستند. به علاوه همه افراد 
در صورتی که بیش از نیاز بدن غذا مصرف کنند نیز می توانند به کبد چرب مبتلا 

شوند.
وی ادامه داد: زندگی های ماشینی، بی حرکتی و عدم فعالیت های منظم 
ورزشی هم از علل منجر به کبد چرب به شمار می رود. قد افراد منهای عدد صد، 
وزن ایدآل آنها است. شایع ترین علل بیماری های سرطان کبد، سیروز کبدی و 
تخریب کبد که نیاز به پیوند کبد دارد ناشی از کبد چرب است که با تغییر سبک 

زندگی و کنترل وزن به راحتی قابل پیشگیری است.
نصیری طوسی در ادامه به هپاتیت های ویروسی پرداخت و گفت: ترس ما 
 A از ویروس نیست از نوع برداشت افراد از عفونت های ویروسی است. هپاتیت
در کودکان و نوجوانان شایع است و از طریق آب و غذای آلوده منتقل می شود 
و قابل درمان است. در تابستان و در مسافرت ها بیشتر باید مراقب باشیم. 
هپاتیت B و C از راه خون آلوده منتقل و با آزمایش خون به خوبی تشخیص داده 
می شود. ولی نکته این است که همه این ها با رعایت بهداشت فردی و در مواردی 

هم با واکسیناسیون )هپاتیت B( قابل پیشگیری است.
تهران در خصوص چالش های  پزشکی  دانشگاه علوم  عضو هیأت علمی 
اجتماعی بیماران مبتلا به هپاتیت تصریح کرد: اغلب کسانی که به علت انواع 
مختلف هپاتیت کبدشان را از دست داده اند، در بیان علل دیر مراجعه کردنشان 
برای درمان به مواردی چون ترس از انگ های اجتماعی و انگشت نما شدن، 
نداشتن علائم خاص، جدی نگرفتن افزایش وزن بدن، عدم آگاهی از عواقب 
بیماری، هزینه های بالای درمان و… اشاره می کنند. باید بدانیم هزینه های 
درمان هپاتیت تحت پوشش بیمه است. می توانیم با آگاهی همه این بیماری ها 

را مراقبت و در صورت ابتلاء به موقع برای درمان اقدام کنیم.
نصیری طوسی همچنین در خصوص ریسک ابتلای بیماران کبد به کرونا 
خاطرنشان کرد: این بیماران هیچ خطری بیش از سایر افراد جامعه در ابتلاء 
به کرونا ندارند، ولی باید کرونا را جدی بگیرند و همانند دیگران با رعایت نکات 
بهداشتی شفابخش در پیشگیری از کووید 19، اعم از شستشوی دست ها، 
فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از ماسک، مراقبت های لازم را حتی پس 
از واکسیناسیون انجام دهند. واکسیناسیون این بیماران هم هیچ محدودیتی 
ندارد و نیازی به توقف دارو نیست چون داروهای هپاتیت تداخلی با واکسن کرونا 

ندارد.

افزایش وزن باید به شیوه ای سالم و درست انجام شود، نه با روی آوردن به عادت های 
ناسالمی مانند هله هوله خوری. پس منصفانه است که بگوییم این فقط کاهش وزن 
نیست که سخت است، بلکه حتی افزودن وزن به روشی سالم نیز به همان اندازه 

دشوار است.
وزن گرفتن چیست و چرا مهم است؟

وزن گرفتن یعنی افزایش وزن بدن که منجر به افزایش توده عضلانی، انباشت 
چربی یا تجمع مایعات اضافی در بدن می شود. در دنیای امروز انگار همه قصد دارند 
وزن کم کنند، یکی از دلایل این موج فراگیر هم می تواند آگاهی گسترده نسبت به 
مضرات اضافه وزن باشد؛ اما واقعیتی که شاید زیاد به آن پرداخته نشده این است 
که افرادی که کمبود وزن دارند هم در معرض مرگ زودرس هستند. طبق مطالعات، 
زنانی که کمبود وزن دارند 1۰۰ درصد بیشتر در معرض مرگ زودهنگام و مردانی که 
کمبود وزن دارند 1۴۰ درصد بیشتر در معرض مرگ زودهنگام هستند. در حالی 
که افراد چاق، ۵۰ درصد بیشتر از بقیه در معرض مرگ زودهنگام اند. کمبود وزن با 
افزایش خطر تحلیل عضلانی مرتبط با سن و افزایش ریسک زوال عقل نیز مرتبط 

است. بنابراین برای افراد لاغر و کم وزن ضروریست که وزن خود را افزایش دهند.
وقتی می خواهید وزنتان را افزایش دهید در ابتدا باید علت لاغری تان را بدانید. 
دلیل کمبود وزن همیشه کم خوری و یا فعالیت بدنی بیش از حد نیست. گاهی پای 

یک مشکل در میان است که با حل و یا کنترل آن، وزنتان کم کم زیاد می شود.
دلایل کمبود وزن

. تیروئید: پرکاری تیروئید، سوخت و ساز بدن را بالا می برد و منجر به کاهش وزن 
ناسالم و شدید می شود.

. اختلال خوردن: اختلالات جدی روانی مانند آنورکسیا نروزا یا بی اشتهایی عصبی 
می توانند موجب کاهش وزن قابل توجهی شوند.

. عفونت ها: عفونت های انگلی یا مالاریا، اسهال، بیماری سل و ... می توانند موجب 
کاهش وزن ناسالم شوند.

. دیابت: دیابت کنترل نشده ی نوع اول
. سرطان: بیماران سرطانی معمولًا ضعیف ترند و به مرور بیشتر و بیشتر وزن کم 

می کنند.
. ژنتیک: گاهی کم وزن بودن فرد فقط جنبه ژنتیکی دارد.

. استرس: این روزها خیلی از افراد به دلایل شغلی یا خانوادگی با استرس زیادی 
مواجه اند و این استرس علاوه بر ایجاد اختلال در خواب و اشتها، در نهایت متابولیسم 
بدن را نیز مختل کرده و فرد ضعیف تر می شود، در نتیجه کاهش وزن ناسالمی رخ 

خواهد داد.
توصیه هایی برای افزایش وزن

همان طور که گفتیم افرادی که کمبود وزن دارند باید وزن اضافه کنند، اما چگونه؟ 
شاید فکر کنید بالا بردن وزن کار سختی نیست و کافیست فقط بخورید و بخورید. اما 

این طور نیست؛ شما باید بدانید چگونه به شیوه ای سالم وزنتان را بالا ببرید.
کالری بیشتری نسبت به مقداری که بدنتان می سوزاند بخورید

هرچند این توصیه پشتوانه علمی محکمی ندارد اما منطقی به نظر می رسد. اگر 
یک سیستم، ورودی بیشتری نسبت به خروجی اش داشته باشد به احتمال بسیار 

زیاد، ورودی ای مازاد توسط سیستم ذخیره خواهند شد.
رژیم غذایی تان پرپروتئین باشد

پروتئین به ساختن عضلات بدون چربی کمک می کند. از این رو، هر چه غذاهای 
پروتئین دار بیشتر بخورید، مانند سویا، ماهی، تخم مرغ، لبنیات، مغزها یا پروتئین 

وی، به افزایش وزنتان کمک بیشتری می کنید.
مصرف کربوهیدرات ها و غذاهای چربتان را بیشتر کنید

خیلی مهم است که غذاهای پرکربوهیدرات و پرچرب سالم بیشتری بخورید، 
مثل موز، جو دوسر، کینوآ، بلوبری، سیب زمینی شیرین، پنیر، شکلات تلخ و ... . 

همچنین حتماً روزانه حداقل سه وعده غلات کامل مصرف کنید.
بدنسازی و ورزش انجام دهید

اگر به طور منظم تمرینات با وزنه انجام دهید، کالری اضافی که مصرف می کنید 
به جای اینکه در شکم و یا دیگر قسمت ها جمع شود، برای حجم دادن به عضلاتتان 

به کار می رود.
غذاهای پرانرژی بیشتر بخورید

غذاهای پرانرژی مانند بادام و گردو و میوه های خشک شده مثل کشمش، خرما و 
آلوبخارا، شکلات تلخ، لبنیات پرچرب و سبزیجاتی مثل سیب زمینی بیشتر مصرف 

کنید.
شیر بنوشید

حداقل روزی یک لیوان شیر پرچرب بنوشید.
خوب و کافی بخوابید

این توصیه تازگی ندارد که راز سلامتی فقط در تغذیه سالم نیست بلکه باید خوب هم 
بخوابید. خواب نقش مهمی نه فقط در سلامت روح و روان دارد بلکه از نظر علمی هم 
ثابت شده که فاکتور اساسی در کمک به گوارش و فرایند کلی متابولیسم نیز می باشد. 
انجام یوگا به صورت روزانه به کاهش استرس و در نتیجه تنظیم الگوی خوابتان 

کمک کرده و سلامت روحی و هیجانی تان را تقویت می نماید. تمام این فاکتورها در 
نهایت منجر به روح و روانی آرام تر شده و جلوی کاهش وزن بی دلیل تان را می گیرند، 

اشتهایتان بیشتر شده و وزن می گیرید.
با این الگو غذا بخورید

اگر بشقاب غذایتان ترکیبی از انواع مواد مغذی است، بهتر است کربوهیدرات و مواد 
پرکالری تر را ابتدا بخورید و سبزیجات را بعد از آن. این الگو کمک می کند تا سیستم 
گوارش شما کربوهیدرات ها و پروتئین را پیش از چربی ها، ویتامین ها و املاح گوارش 
نماید. در نتیجه کالری که ابتدا دریافت کرده اید زودتر می سوزانید و تدریجاً دوباره 

می خورید.
از بشقاب بزرگ تر استفاده کنید

این یک واقعیت پذیرفته شده است که وقتی در بشقابی بزرگ غذا می خورید، در 
تلاش برای پُرتر به نظر رسیدن آن، معمولًا کمی هم بیشتر غذا می خورید. این ترفند 

هم می تواند به افزایش اشتها و بالا رفتن وزنتان کمک کند.
چند تغییر کوچک

یک سری از چیزهای کوچک در زندگی روزمره مثل افزودن خامه به قهوه، خوردن 
شیک های غلیظ و مایه دار به جای نوشیدن آبمیوه، گاهی خوردن بستنی یا انواع 
دسرها و ...، به افزایش وزن کمک می کنند. البته در مصرف قند و شکر زیاده روی 

نکنید و از شیره های طبیعی مثل شیره خرما و انگور و توت و ... استفاده کنید.
میان وعده بیشتر بخورید

خوردن میان وعده های بیشتر به افزایش وزن بدن کمک می کند.
آب بنوشید

پیش از غذا آب ننوشید چون معده تان پُر شده و جایی برای غذا نمی ماند. عادت 
کنید مرتباً آب بنوشید؛ اما فقط بعد از غذا.

روزه متناوب نگیرید
روزه متناوب شیوه ای است که برای کاهش وزن به کار می رود و خوب هم جواب 
می دهد. بنابراین وقتی قصد افزایش وزن دارید، لازم است حتماً مرتباً غذا بخورید، یا 

حتی تعداد وعده های غذایی تان را در طول روز بیشتر کنید.
برنج و گوشت قرمز

یک بشقاب برنج تقریباً ۲۰۰ گرم، منبع خوبی از کربوهیدرات هاست و باید در 
رژیم غذایی تان وجود داشته باشد. مصرف گوشت قرمز نیز، عضله سازی را تقویت 

می کند.
نان گندم کامل

نانی که نشاسته دارد، بهترین منبع کربوهیدرات ها بوده و به افزایش وزن کمک 
می کند.

تخم مرغ
بهترین غذایی که سال های سال است که نه تنها پزشکان بلکه اجداد ما آن را به 
عنوان یکی از سالم ترین و مقوی ترین غذاها می دانند تخم مرغ است که به وزن گیری 
کمک می کند. حتی بدنسازها در تلاش برای بالا بردن وزن خود، تخم مرغ زیاد 

می خورند. بنابراین خیلی مهم است که هر روز تخم مرغ بخورید.
پرکالری های خوشمزه

ماست پرچرب بخورید و سراغ ماست های میوه ای کم چرب نروید. آووکادو و روغن 
زیتون را در رژیم غذایی خود بگنجانید زیرا برای قلب بسیار مفید بوده و دارای 

چربی های غیراشباع هستند.
در آخر این که:

به  باید  شما  وزن  افزایش  که  این  شده  گفته  موارد  همه ی  از  مهم تر  نکته ی 
شیوه ای سالم و درست انجام بشود، نه با روی آوردن به عادت های ناسالمی مانند 
هله هوله خوری. پس منصفانه است که بگوییم این فقط کاهش وزن نیست که سخت 

است، بلکه حتی افزودن وزن به روشی سالم نیز به همان اندازه دشوار است.

این بار لاغرها بخوانند؛

متخصص طب ایرانی: علائم گرمازدگی چیست؟چگونه به طور سالم، وزن اضافه کنید؟

با شربت تمبرهندی از گرمازدگی 
جلوگیری کنید

اگر از بزرگترها بپرسید حتما برایتان می گویند که از روزگار جوانی آنها تابستان ها 
انقدر گرم نبودند. تغییرات آب و هوایی و دخالتهای انسان در طبیعت، گرم شدن 

بیشتر هوا را حتی نسبت به سی یا چهل سال گذشته هم محسوس کرده است.
حالا ما در بسیاری از شهرهای کشور تابستان هایی را در پیش داریم که ممکن 
است در یک روز عادی، فردی را دچار گرمازدگی شدید کند. به همین خاطر هم 
اطلاع از علائم، پیشگیری و درمان گرمازدگی اهمیت پیدا می کند. گرمازدگی از 
آن دست بیماری هایی است که در با علائم خفیف و در صورت درمان به موقع 
مشکل خاصی برای فرد ایجاد نمی کند. اما به همین اندازه آگاه نبودن درباره آن 

می تواند منجر به بروز علائم شدیدتر و حتی بیهوشی و تشنج بشود.
در این گفت گو؛ دکتر مریم مشهدی؛ پزشک و متخصص طب سنتی ایرانی، 
برای  خانگی  توصیه  چند  گرمازدگی،  حاد  و  خفیف  علائم  برشمردن  ضمن 

پیشگیری و درمان گرمازدگی را مطرح کرده اند.
چه زمانی گرمازدگی برای فرد رخ می دهد؟

گرمازدگی زمانی ایجاد می شود که فرد در معرض گرمای بیش از حد آفتاب یا 
حرارت مصنوعی قرار می گیرد. در این وضعیت سیستم تنظیم گرمای بدن توانایی 
خودش را برای تعادل سازی با دمای بیرون از دست می دهد و بدن دیگر قدرت 
ندارد که گرمای اضافی را از خود دفع کند. بنابراین دمای بدن به صورت حاد بالا 

می رود و حتی ممکن است با علائمی شبیه تب هم اشتباه گرفته بشود.
علائم گزمازدگی چه مواردی هستند؟

بسیار علائم متنوعی هستند. می تواند شامل بی حالی، احساس گرما، عطش و 
تعریق شدید و پوست گرم، مشابه تب باشد. علائم حادتر مثل تشنج، افت فشار و 
در برخی افزایش فشار، بی حالی و از دست دادن هوشیاری، افزایش ضربان قلب، 

حالت تهوع و ضعف نیز قابل ذکر هستند.
اگر فردی دچار گرمازدگی شد، باید چه اقداماتی برای او انجام داد؟

در صورت بروز علائم حاد مثل از دست رفتن هوشیاری یا تشنج حتما باید فرد 
را به مراکز  درمانی رساند. اما اگر علائم گرمازدگی در حدی نباشد که فرد دچار 
کاهش هوشیاری بشود، می شود با یک سری اقدامات خانگی به کاهش دمای 
بدن فرد کمک کرد. مهمترین نکته در این بین است که سطح بدن با مایعات خنک 
شستشو داده بشود. اختلاف دمای آب و بدن نباید خیلی زیاد باشد. در واقع باید 
از آب ولرم رو به خنک استفاده کرد. شستشوی سر، صورت، دست و پا باید انجام 
بشود. اگر فرد می تواند به حمام برود خوب است یک حمام با آب ولرم رو به خنک 
انجام بدهد. نکته بعدی درباره کاهش آب بدن یا دهیدراتاسیون است. در این مورد 
باید جایگزینی مناسبی از نظر آب و الکترولیت برای بدن فرد گرمازده باید مهیا 
بشود.چون افرادی که دچار گرمازدگی می شود مقدار زیادی آب و الکترولیت از 
دست می دهند. یعنی یک سری از یون ها مثل سدیم، پتاسیم دچار عدم تعادل 
در بدن می شوند. به همین خاطر بهتر است از سرم هایی که این یون ها را دارند 
برای فرد استفاده بشود تا تعادل یونی و الکترولیتی بدن برگردد. استراحت در محل 
خنک، نوشیدن مایعات خنک، پوشیدن لباس خنک هم در ادامه برای برطرف 

کردن گزمازدگی مهم است.
از دیدگاه طب سنتی با چه نوشیدنی هایی می شود از گرمازدگی جلوگیری 

کرد؟
چند مدل شربت هستند که به رفع حرارت بدن و از بین رفتن گرمازدگی کمک 
می کنند. مهم است بدانیم که این شربت ها برای زمانی مفید هستند که فرد در 
حالت گرمازدگی شدید و بیهوشی و تشنج نباشد. در این صورت قبل از هر چیز 

نیاز به اقدامات پزشکی مثل استفاده از سرم و... است.
شربت زرشک، شربت سکنجبین، ترکیب کاهو و سکنجبین، ترکیب خیار و 
سکنجبین، شربت تمبرهندی، شربت آلو جز نوشیدنی هایی هستند که برای 

درمان و هم پیشگیری گزمازدگی های خفیف موثر هستند.
همچنین شربت خاکشیر با چندقطره آب لیموترش تازه یا شربت آبلیموی با 

لیموی تازه می تواند برای برطرف کردن علائم گرمازدگی کمک کننده باشد.

فوق تخصص گوارش:

نشانه های مهم خون ریزی داخلی
 بدن چیست؟

فوق تخصص گوارش گفت: وجود خون در استفراغ و مدفوع، ضعف عمومی، 
بی حالی و سرگیجه نشانه هایی از خونریزی داخلی هستند که گاهی فقط با 

آزمایش نمایان می شوند.
ایرج خسرونیا درباره عواملی که موجب خون ریزی داخلی می شوند؟ گفت: 
ارگان هایی مثل طحال،  این خون ریزی، خون ریزی داخلی شکمی  از  منظور 
کبد، کیسه صفرا، روده، معده، اثنی عشر، آئورت و رگ هاست. وی ادامه داد: 
شایع ترین خون ریزی شکمی با ایجاد زخم در معده و اثنی عشر رخ می دهد. این 
زخم می تواند ناشی از استفاده زیاد مسکن ها مثل بروفن و ژلوفن باشد. آنوریسم و 
پارگی جدار آئورت هم بسیار خطرناک و کشنده است. در هنگام تصادف، طحال 
اولین ارگان بدن است که دچار خونریزی می شود؛خونریزی کیسه صفرا و کبد هم 
خطرناک است. این فوق تخصص گوارش با اشاره به علائم ناشی از خون ریزی 
داخل شکمی،گفت: وجود خون در استفراغ و مدفوع، ضعف عمومی، بی حالی 
و سرگیجه نشانه هایی از خونریزی داخلی هستند که گاهی فقط با آزمایش نمایان 
می شوند و بیمار باید تحت بررسی آندوسکوپی و رادیوگرافی قرار گیرد. خسرونیا 
ابراز داشت:  بنابراین با ضعف عمومی و کمرنگ شدن پلک چشم و ناخن ها باید به 
خون ریزی داخلی توجه کنیم. در خون ریزی آئورت فرد دچار شوک می شود؛ چون 
خون زیادی به یکباره از بدن خارج می شود و بیمار غش می کند. وی تاکید کرد: 
هر فردی باید هر ۶ ماه یکبار تحت بررسی کلی قرار گیرد. به عنوان مثال آنوریسم 
آئورت با یک سونوگرافی ساده مشخص می شود. اگر درد و ناراحتی معده داریم 
هم باید به پزشک مراجعه کنیم. این فوق تخصص گوارش یادآور شد: هرچه سن 
بالاتر می رود خطر خونریزی داخلی به دلیل سفت تر شدن جداره رگ ها بیشتر 
می شود. افرادی که تصادف می کنند و افرادی که مشکل معده دارند هم باید تحت 
نظر پزشک باشند. وی افزود:درمان زخم معده و اثنی عشر بسیار آسان است و 
با انجام آندوسکوپی به راحتی تشخیص داده شده و با مصرف دارو قابل درمان 
است. پارگی کبد، طحال و آنوریسم آئورت هم با عمل جراحی برطرف خواهد شد.

 
استاد بیماری های عفونی کودکان :

کدام کودکان باید »ماسک« بزنند؟
استاد بیماری های عفونی کودکان گفت:ماسک زدن توسط کودکان را توصیه 
می کنیم اما کودکان زیر دوسال اصلا نمی توانند استفاده کنند؛همچنین کودکان 
حرکتی  و  ذهنی  مشکلات  و  معلولیت  دارای  تنفسی،ریوی،  مشکلات  دارای 
نیز نمی توانند از ماسک استفاده کنند. صدیقه رفیعی طباطبایی، در پاسخ به 
این پرسش که آیا همه کودکان باید از ماسک استفاده کنند؟گفت:ماسک زدن 
توسط کودکان را توصیه می کنیم اما  کودکان زیر دوسال اصلا نمی توانند استفاده 
نفس  تنگی  که  کودکانی  و  تنفسی  مشکلات  دارای  کودکان  کنند؛همچنین 

می گیرند نیز نمی توانند ماسک استفاده کنند.



یکشنبه دهم مردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 45321
اجتماعی

مدیرکل هواشناسی استان قم خبرداد:

تداوم پدیده تندباد و گردوغبار تا آخرهفته
مدیرکل هواشناسی استان قم با اشاره به وضعیت جوی قم طی روزهای آینده 
گفت: وزش باد شدید به همراه گرد و غبار محلی مهمترین پدیده غالب این استان 

طی این هفته خواهد بود.
مهران حیدری بنی با اشاره به وزش باید شدید، افزود: اوج این شرایط در روز 

دوشنبه با افزایش سرعت وزش باد و کاهش  دما رخ خواهد داد.
مدیرکل هواشناسی قم سرعت وزش باد در قم را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: 
شب گذشته سرعت وزش باد در قم بین ۵۴ تا ۶۸ کیلومتر بر ساعت در نوسان 

بوده است.
  وی اضافه کرد: بر اساس تحلیل نقشه های پیش بینی و پیش یابی هواشناسی 
با استقرار الگوی تابستانی بر مرکز کشور و همزمان عبور امواج تراز میانی جو از 
شمالغرب و شمال کشور طی ۴ روز آینده آسمان در بیشتر ساعات روز صاف 
خواهد بود اما در ساعات پایانی روز و ابتدایی شب افزایش موقت ابر خواهیم 
داشت . حیدری بنی ادامه داد: مهم ترین پدیده طی روزهای آینده  وزش باد 
نسبتا شدید همراه با گردوخاک محلی است غبارآلودگی هوا تا اواخر هفته آینده 

ادامه خواهد داشت.
شرایط هوای قم در وضعیت خطرناک

 مدیرکل هواشناسی قم با اشاره به توصیه های بهداشتی و ایمنی متناسب با 
شرایط حاکم جوی، گفت: خودداری از حضور در فضای باز برای تمام گروه ها 
به دلیل افزایش شاخص آلودگی هوا، احتیاط در تردد جاده ای، محکم کردن 
مجاورت  از  عبور  در  احتیاط  همراه  به  تبلیغاتی  تابلوهای  و  موقت  سازه های 

ساختمان های نیمه کاره مورد توجه شهروندان و مردم استان باشد.
وی اشاره ای به خسارت های احتمالی وزش باد شدید طی شبانه روز گذشته 
در این استان نکرد.  همچنین بر اساس اطلاعات اداره کل هواشناسی استان 
و اداره کل حفاظت محیط زیست استان، شاخص کیفیت هوا در شهر قم به 
علت آلاینده ذرات معلق )PM1۰( در شرایط خطرناک قرار داشته و افراد مبتلا 
به بیماری های قلبی یا ریوی، سالمندان و کودکان باید از منزل خارج نشوند و 
فعالیت های خود را به حداقل برسانند. افراد دیگر باید از فعالیتهای طولانی و یا 
سنگین خارج از منزل اجتناب کنند.  قابل ذکر است که بر اساس پیش بینی 
اداره کل هواشناسی این وضعیت تا روز سه شنبه 1۲ مرداد ادامه خواهد داشت.

روابط عمومی معاونت بهداشتی استان برای در امان ماندن از خطرات آلودگی هوا 
توصیه های زیر را منتشر کرد:خارج نشدن غیر ضروری از ساختمان به منظور 
،انجام ندادن فعالیت های بدنی شدید  با آلاینده هوا  کاهش تماس مستقیم 
به منظور کاهش آسیب به دستگاه تنفسی و سیستم قلب و عروق ،استفاده از 
ماسک تنفسی مناسب و استاندارد برای افرادی که به اقتضای کاری چند ساعت 
در فضای باز قرار دارند،استعمال نکردن دخانیات به منظور کاهش استرس به 
سیستم قلب و عروق،نوشیدن آب زیاد به جهت تسهیل خروج املاح و ذرات آلوده 
از بدن،شستشوی صورت با آب و صابون و نیز شستشوی مجاری تنفسی فوقانی 
به منظور کاهش عوارض و حساسیت،استفاده از رژیم غذایی مناسب از قبیل 
استفاده کافی از سبزیجات و میوه جات از قبیل پرتقال، سیب، لیمو، کلم، کرفس، 
فلفل و مصرف شیر و لبنیات کم چرب،متصدیان واحد های صنفی عرضه مواد 
غذایی موکداً از قرار دادن محصولات غذایی آماده مصرف از قبیل آجیل و خشکبار 

و ... در خارج واحد و کنار معابر عمومی در معرض آلودگی خودداری نمایند.

رئیس مرکز بهداشت استان قم :

۱۱۰ هزار دُز واکسن کرونا دراستان
 تزریق شده است 

رئیس مرکز بهداشت استان قم گفت: تاکنون بیش از 11۰ هزار دُز واکسن کرونا 
در استان تزریق شده است اظهار کرد: آغاز واکسیناسیون گروه های هدف جدید 

در دستور کار قرار دارد.
 سیامک محبی اظهارداشت:خوشبختانه مقدمات واکسیناسیون حدود ۲۲ 
هزار نیروی فرهنگی در استان فراهم و ۴۴ هزار دُز واکسن مورد نیاز برای فرهنگیان 

جهت تزریق در نوبت های اول و دوم تأمین شده است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین از آماده سازی مقدمات لازم 
برای آغاز واکسیناسیون استادان حوزه و دانشگاه در محل دانشگاه قم خبر داد 
و گفت: راه اندازی دو مرکز تجمیعی جدید واکسیناسیون در مناطق پردیسان و 
نیروگاه در دستور کار است، ضمن آن که امیدواریم با همراهی نهادها و سازمان 
های استانی و علاوه بر این دو مرکز، یک تا سه مرکز تجمیعی واکسیناسیون دیگر 

نیز در استان راه اندازی شود.
وی ادامه داد: راه اندازی حداقل سه تا پنج مرکز تجمیعی جدید واکسیناسیون 
در استان، نیازمند همراهی همه دستگاه ها و سازمان ها برای در اختیار قرار دادن 
فضا، نیرو و تجهیزات بویژه از سوی دستگاه های دارای نظام درمانی است که از 
آن جمله می توان به نیاز به ۶۰ واکسیناتور و ۶۰ نیروی ثبت کننده با حضور منظّم 
اشاره کرد. محبی ادامه داد: واکسیناسیون کارکنان زندان ها و بانک ها در کنار 
واکسینه کردن اقشاری مانند پلیس راهور، خبرنگاران، کارگران پسماند عفونی و 

بازرسان بهداشت حرفه ای صنایع در دستور کار قرار گرفته است.
رئیس مرکز بهداشت استان در عین حال درباره آخرین آمار رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی در قم خاطر نشان کرد: شرایط کلی رعایت شیوه نامه های بهداشتی در 
استان مطلوب نیست و به صورت نسبی در بین اقشار و اصناف مختلف بین ۵۶ 

تا ۶۰ درصد است.
کاهش ۱۴ درصدی استفاده از ماسک در قم

 وی با ابراز تأسف از کاهش جدی استفاده از ماسک در بین عموم مردم استان 
تصریح کرد: آمار دو هفته قبل نشان می داد حداکثر ۶9 درصد مردم استان از 
ماسک استفاده می کنند، در حالی که این آمار در هفته اخیر به حداکثر ۵۵ درصد 

رسیده و بیانگر کاهشی حداقل 1۴ درصدی در استفاده از ماسک است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان در ادامه آمار ۷۴ درصدی رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی را در ادارات استان قابل قبول ندانست و تأکید کرد: 
انتظار می رود رعایت شیوه نامه های بهداشتی در ادارات و دستگاه های اجرایی 
استان حداقل 9۰ درصد باشد، ضمن آن که بر اساس مقررات و شیوه نامه های 
بهداشتی، ادارات موظف هستند از ورود افراد بدون ماسک و ارائه خدمت به او 

خودداری کنند که این مسئله کمتر در عمل اتفاق می افتد.
محبی همچنین اذعان کرد: ما به دنبال تعطیلی و یا پلمب کردن واحدهای 
صنفی و کسب و کار مردم نیستیم، اما در عین حال باید توجه داشت که ابلاغ 
شیوه نامه های بهداشتی و محدودیت ها بر اساس رنگ بندی کرونایی به صورت 

ملی انجام می شود و استان ها باید این موارد را ابلاغ، اجرا و نظارت کنند.
وی یادآور شد: حداقلِ انتظار از عموم هم استانی های عزیز این است که در 

زمینه استفاده از ماسک در اماکن عمومی جدّیت داشته باشند.
 

معاون دادستان قم خواستار شد؛

بسیج همگانی برای توسعه واکسیناسیون
معاون دادستان قم خواستار بسیج همگانی همه مسؤولان استان برای توسعه 

واکسیناسیون علیه بیماری کرونا شد.
روح الله مسلم خانی در نشست  ستاد مبارزه با کرونا استان قم با اشاره به روزهای 
سخت سپری شده برای مجموعه بهداشت و درمان استان در مبارزه با کرونا بیان 
کرد: تردیدی نیست که در شرایط فعلی علاوه بر تداوم رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی، باید توسعه واکسیناسیون نیز به صورت جدی در دستور کار قرار داشته 
باشد. وی اضافه کرد: به هر حال باید پذیرفت که در شرایط بد اقتصادی، امکان 
فشار بیشتر بر مردم برای إعمال محدودیت و یا تعطیلی واحدهای صنفی نیست 
و از این رو اهمیت گسترش واکسیناسیون علیه بیماری کرونا بیشتر خود را نشان 
می دهد. وی ادامه داد: بر این اساس، اولویت نخست امروز، گسترش و توسعه 
واکسیناسیون برای کاهش جدی فوتی های کرونایی و کنترل موج جدید این 

بیماری است که باید در دستور کار باشد.
مسلم خانی همچنین گفت: از این رو، همت همه مسؤولان استان باید بر بسیج 

همگانی برای گسترش واکسیناسیون در کنار رعایت پروتکل ها متمرکز باشد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

بخش  وسیعی ازشهرقم با مشکل
 دفع فاضلاب مواجه است 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه در صورت تامین اعتبار 
کامل ساخت تصفیه خانه سه سال به طول می انجامد، تاکید کرد: در حال حاضر 
بخش های وسیعی از شهر با مشکل دفع فاضلاب مواجه هستند و نیاز به توسعه 

شبکه جمع آوری فاضلاب دارند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از اصلاح شبکه فاضلاب به روش تونلی و 
روش مکانیزه لوله شکافی در هفت جبهه کاری در نقاط مختلف قم خبر داد و گفت: 
از ابتدای سال جاری تاکنون بیش از پنج هزارمتر شبکه فاضلاب شهر اصلاح و 

بازسازی شده است.
در  فاضلاب  شبکه  کیلومتر  و ۵۰  هزار  به اجرای  اشاره  با  پور  صادق  علی جان 
طول ۲۵ سال گذشته اظهار داشت: حدود ۲۸۰ کیلومتر از این شبکه از جنس 
سیمان یا آزبست است که به دلیل خورندگی بالای گازهای فاضلاب فرسوده شده 
و در حال تخریب است. وی در همین راستا از اصلاح شبکه فاضلاب شهر بر اساس 
اولویت بندی خبر داد و بیان داشت: هم اکنون اصلاح شبکه فاضلاب با استفاده از 
آخرین تکنولوژی های موجود در کشور از جمله لوله شکافی در هفت جبهه کاری در 

مناطق مختلف شهر در حال انجام است.
مدیرعامل آبفای قم خاطرنشان کرد: در حال حاضر جایگزینی لوله های فرسوده 
در خیابان 19 دی، خیابان های مهر و صدف منطقه فرهنگیان، فرعی های خیابان 
پرستار، خیابان صفاشهر، خیابان شیخ انصاری و شهرک مهدیه با هماهنگی سایر 

نهادها و دستگاه ها به ویژه شهرداری و نیروی انتظامی در حال انجام است.
وی اصلاح پنج هزار متر شبکه فاضلاب از ابتدای سال جاری تاکنون را مورد توجه 
قرار داد و گفت: اصلاح و بازسازی دست کم 1۲ کیلومتر دیگر تا پایان سال در دستور 

کار شرکت آب و فاضلاب استان قرار دارد.
صادق پور با بیان اینکه ویدئو متری و شناسایی وضعیت خطوط اصلی فاضلاب 
شهر نیز از ابتدای سال جاری آغاز شده و به انجام رسیده است، یادآور شد: بر اساس 
نتایج و گزارش ویدئو متری، بازسازی برخی خطوط اصلی جمع آوری فاضلاب از 
جمله خیابان ساحلی و لواسانی و بیطرفان ضروری است که با توجه به بار ترافیکی 
بالا و ریزشی بودن خاک محل، استفاده از روش های نوین بازسازی با حداقل حفاری 
در دستور کار قرار دارد. وی با اشاره به اینکه بازسازی به روش لوله شکافی از سه سال 
پیش با استفاده از توان متخصصان داخلی شروع شده است، یادآور شد: تاکنون 
حدود 1۰ کیلومتر بازسازی شبکه در نقاط مختلف شهر قم به این روش انجام شده 
است. مدیرعامل آبفای قم تاکید کرد: اقدام ها و پیگیری ها برای بومی سازی روش 
بازسازی لوله از طریق عمل آوری در محل )CIPP( با تکیه بر دانش و توان داخلی نیز 
در حال انجام است که امیدواریم در ماه های آینده بخشی از شبکه فاضلاب شهر قم 

به طور آزمایشی به این روش بازسازی شود.
اصلاح و بازسازی شبکه مانع بروز حوادث ناخواسته شد

وی ضمن قدردانی از صبر و شکیبایی شهروندان، از مشکل هایی که حفاری های 
شبکه فاضلاب برای آن ها ایجاد کرده عذرخواهی کرد و با تاکید بر ضرورت ادامه 
همکاری ها و مساعدت ها، گفت: در صورت انجام ندادن به موقع اصلاحات مورد نیاز 
احتمال وقوع حوادث ناخواسته و غیرقابل پیش بینی و بروز نشت ها و یا پس زدگی 
فاضلاب در سطح وسیع وجود دارد که خسارت های مالی و جانی آن قابل جبران 
نیست. صادق پور درعین  حال یادآور شد: خوشبختانه با اقدام های به موقع انجام 
شده تاکنون از وقوع چنین حوادثی جلوگیری شده است و امیدواریم با تداوم و 

تسریع در بازسازی شبکه های فرسوده شاهد حوادث ناگوار نباشیم.
مدیرعامل آبفای قم در ادامه با اشاره به تکمیل ظرفیت تصفیه خانه های فاضلاب 
و محدود بودن اعتبارهای بخش فاضلاب، اولویت اصلی این بخش را اصلاح شبکه 
فرسوده اعلام و تصریح کرد: در حال حاضر توسعه شبکه فاضلاب به صورت بسیار 
محدود و صرفا در نقاط دارای معضل جدی انجام می شود.  وی همچنین با اشاره 
به انجام مطالعه و تصویب احداث یک تصفیه خانه جدید در سطح استان گفت: این 
طرح به منظور تصویب نهایی و اخذ تبصره ۲۳ حدود یک سال است که در سازمان 
برنامه وبودجه معطل مانده است که امیدواریم هر چه زودتر تصویب و برای اجرا ابلاغ 
شود. وی با بیان اینکه در صورت تامین اعتبار کامل ساخت تصفیه خانه سه سال 
به طول می انجامد، تاکید کرد: در حال حاضر بخش های وسیعی از شهر با مشکل 
دفع فاضلاب مواجه هستند و نیاز به توسعه شبکه جمع آوری فاضلاب دارند. صادق 
پور در پایان با تشکر از حمایت ها و پشتیبانی های بی دریغ استاندار و نمایندگان 

استان، خواستار پیگیری های مجدانه برای تصویب این طرح شد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

تسهیلات طرح اقدام ملی مسکن
 ۲۵۰ میلیون تومان شد

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: با تصمیم شورای پول و اعتبار کشور با 
افزایش سقف وام طرح اقدام ملی مسکن از 1۰۰ به ۲۵۰ میلیون تومان موافقت 

شده است.
حسن صبوری اظهار داشت: بازپرداخت این وام حداکثر ۲۰ ساله بوده و دو سال 
شامل دوران مشارکت و ساخت، تنفس دارد که البته در حال حاضر همان مبلغ قبلی 

در حال پرداخت است و با ابلاغ رسمی آن اجرا خواهد شد.
وی در خصوص شرایط دریافت کنندگان این وام اذعان داشت: همه متقاضیان 
تایید شده که مبلغ اولیه ۴۰ میلیون تومان را واریز کرده اند می توانند از این تسهیلات 
استفاده کنند. صبوری افزود: با افزایش وام به مبلغ ۲۵۰ میلیون تومان در حال 

حاضر این مبلغ ۶۰ درصد هزینه ساخت را پوشش می دهد.
وی گفت: پروژه های مسکن اقدام ملی قم از پیشرفت به نسبت خوبی برخوردار 
است و دستگاه های مرتبط با این طرح، اهتمام لازم برای ساخت با کیفیت و  به موقع 
این واحدها را دارند. وی افزود: تا پایان تیرماه پروژه 1۸۰ واحدی زیتون ۶ در مرحله 
سفت کاری و تاسیسات، پروژه 9۶ واحدی زیتون هفت و هشت و پروژه ۲۵۶ واحدی 

زیتون 9 و  1۰ در مرحله اسکلت و سفت کاری می باشد.
صبوری ادامه داد: در محله 1۰ موسوم به اراضی 1۷ هکتاری هزار واحد ساخته 
می شود که در ماه گذشته ۵۵1 متقاضی به پروژه های خود متصل شدند و به زودی 
سایر متقاضیان به پروژه های خود معرفی می شوند. وی ادامه داد: در این محله، 
واحدها در قالب زیتون 1۲ تا ۲۴ احداث می شود و در بعضی از پروژه ها در مرحله 

اجرای بتن ریزی هستیم که خوشبختانه از سرعت خوبی برخوردار است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در خصوص اراضی ۲۲ هکتاری نیز گفت: این 
اراضی در دی ماه سال گذشته به طرح مسکن ملی اضافه شد و تغییر کاربری آن به 
مسکونی و اخذ مجوز از شورای عالی شهرسازی و معماری کشور موجب طولانی 
شدن روند ساخت در این پروژه ۷۰۰ واحدی شده است.  صبوری گفت: در اراضی 
۲۲ هکتاری، عملیات آماده سازی شروع و بعد از اتمام آن عملیات ساخت با سرعت 
پیگیری می شود. وی اظهار داشت: در اراضی ۲۷ هکتاری روبروی دانشگاه آزاد 
پردیسان نیز 1۸۰۰ واحد مسکونی احداث می شود که در حال حاضر در مرحله 
آماده سازی است. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در پایان خاطر نشان کرد: 
دستگاه های مرتبط با طرح اقدام ملی استان قم به جدیت در حال خدمت رسانی 
و ساخت واحدهای مسکونی متقاضیان هستند و با توجه به این که عملیات ساخت 
براساس آورده افراد پیش می رود از متقاضیان درخواست می شود بدون توجه به 

شایعات نسبت به تکمیل آورده خود اقدام نمایند.
 

همزمان با عید سعید غدیر خم ؛

اوقاف قم ۲۰ هزار پُرس غذا میان 
نیازمندان توزیع کرد

همزمان با عید سعید غدیر خم، ۲۰ هزار پُرس غذا و ۶۰۰ کیلو گوشت گرم به همت 
اداره کل اوقاف و امور خیریه قم بین نیازمندان توزیع شد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم، همزمان با عید سعید 
غدیر و در چارچوب طرح احسان و اکرام، طبخ و توزیع ۲۰ هزار پُرس غذای گرم در 

دستور کار مراکز افق امامزادگان و بقاع متبرکه استان قرار گرفت.

مرتضی نجفی قدسی 

برای  صبح   ۸ ساعت   1۴۰۰/۵/۸ جمعه  صبح 
زیارت اهل قبور به قبرستان نو در قم رفتم که ناگهان 
با کمال تعجب دیدم خادم قبرستان پای هر درختی 
پایه  مشغول سوزاندن  و  کرده  پا  بر  آتش  ای  شعله 
درختان است و یکی از درختان هم پایه اش کامل 
سوخته بود و سرنگون شده بود، بلافاصله با بطری 
با  که  شدم  آتش  کردن  خاموش  مشغول  آب  های 
اعتراض خادم قبرستان روبرو شدم و گفت من برگهای 
درختان را در پای درختان جمع می کنم و آتش می 

زنم!
به او گفتم با اینکار که درختان هم آتش می گیرند 
که در جواب گفت: شما چکاره ای؟! خیلی ناراحتی 
برو شکایت کن! من از پررویی خادم متخلف قبرستان 
خیلی ناراحت شدم و احساس کردم برای قبرستان 
نو و محو درختان آن نقشه ای ریخته اند و بدینوسیله 
بتدریج می خواهند صدها درخت بید این قبرستان 
که بمثابه یک پارک فضای سبز هست را از بین ببرند.

موضع اداره اوقاف روشن شود
با توجه به اینکه این قبرستان زیر نظر اداره اوقاف 
قم اداره می شود، بلافاصله با جناب حجت الاسلام 
اسکندری مدیر کل اوقاف استان قم تماس گرفتم که 
موضوع را اطلاع دهم و حقیقت قضیه را جویا شوم 
از  نبود، ولی پس  ایشان پاسخگو  که در آن لحظه 
ساعتی تماس گرفتند و بنده آنچه در قبرستان دیده 
بوده ام را برای ایشان تعریف کردم که خوشبختانه 
قول  و  نبودند  درختان  سوزاندن  جریان  در  اصلًا 
پیگیری دادند، البته به مشکلات اداره قبرستان هم 
اشاره کردند و گفتند سالهاست که دفن اموات در 
این قبرستان ممنوع شده است و شهرداری با دفن 
اموات مخالف است و بنده هم عرض کردم خوب 
اگر منظورتان اینست که این قبرستان برای اوقاف 
درآمدی ندارد، بسیار خوب، اداره آن را به شهرداری 
بسپارید تا مانند سایر پارکها و فضاهای عمومی و 
قبرستانهای رسمی را اداره می کند، اینجا را هم اداره 

کنند و به فضای سبز آن رسیدگی کنند.
این  حالا  است،   سبز  فضای  نیازمند  قم  شهر 
درختان بید قبرستان نو که نیاز به آبیاری هم ندارند 

و هر وقت باران بیاید آب می خورند و در این فصل 
تابستان بسیار تشنه هستند، حالا آب نمی دهید، 

آنها را می سوزانید؟!
فضای سبز چند ده هکتاری این قبرستان متعلق 
به همه مردم قم است و هر درخت آن بسیار ذیقیمت 
است و با توجه به کمبود فضای سبز در قم، قطع 
درختان این شهر و سوزاندن و خشک کردن آنها به 
تخلف  از  فراتر  و  شود  می  محسوب  جنایت  نوعی 
قانونی است. به خادم قبرستان گفتم درخت یک 
موجود زنده است و طبق آیات قرآن تسبیح پروردگار 
می گویند، شما چطور دلت می آید این موجود زنده را 
بسوزانی و از بین ببری؟! که متأسفانه گوشش به این 
حرفها بدهکار نبود و مرا تهدید به زدن هم می کرد! 
به هر حال این موضوع بسیار حائز اهمیت است و تا 
مابقی درختان این قبرستان از بین نرفته نهادهایی 

مسئول در شهر قم چاره ای بیندیشند.
سخنی با مردم عزیز قم

نکته ای را هم به مردم عزیز قم و زیارت کنندگان 
قبرستان می گویم که شما برای ثواب در هنگام قرائت 
فاتحه، بطری آب را روی قبر می ریزید و حال آنکه آنها 
نیازی به این مسئله ندارند، شما همین بطری آب را 
نیت کن از طرف همان میتی که می خواهی ثواب 
ببری به پای درختان تشنه قبرستان بریزید و قطعاً 

مأجور خواهید بود. ان شاء الله.
سخنی با شهردار محترم قم

سخن هم با شهردار محترم قم جناب آقای  مهندس 
سقائیان دارم و آن اینکه شما در دوره  مسئولیت خود 
اصفهان  قبرستانهای  تمام  اصفهان  شهرداری  در 
را تبدیل به پارک های سرسبز و خرم کردید و واقعاً 
دیگر  یا  و  اصفهان  فولاد  تخت  به  انسان  وقت  هر 
قبرستانهای این شهر می رود از سرسبزی و زیبایی 
آنجا بماند !  لذت می برد و می خواهد ساعتها در 
که  قم  قبرستانهای  برای  را  کار  همین  شما  خوب 
دیگر دفنی در آنها صورت نمی گیرد انجام دهید و 
نگذارید این قبرستانها که عموماً تاریخی و محل دفن 
بسیاری از مشاهیر و بزرگان عالم تشیع است ،  مخروبه 
و مزبله دانی شود و همین درختان محدود آن هم از 
بین برود.در همین قبرستان نو قم مشاهیر بزرگی از 
رجال علمی و ادبی مدفون هستند همان کاری که 

در اصفهان برای شناساندن این رجال علمی انجام 
دادید برای قم هم انجام دهید تا مردم عزیز قم و نسل 
جوان با رغبت پا در این قبرستانها بگذارند و برای 
آنها محیطی جذاب و سازنده باشد، تجربه اینکار را 
شما قبلًا بخوبی در اصفهان داشته اید و بنظرم هنوز 
دیر نشده است و اقدامی ضروری و جدی برای این 
مسئله باید کرد که امیدوارم اعضای محترم و جدید 
شورای شهر نیز نسبت به این مهم توجه لازم را داشته 

باشند.
جرم و مجازات قطع درخت

و  در قوانین شرعی و قانونی برای قطع درختان 
یا از بین بردن آنها دستورات و مجازات هایی تعیین 
شده است که چندین ماده قانون مجازات اسلامی به 
این موضوع مربوط است که به عنوان نمونه در ماده 
۶۸۶ قانون مجازات اسلامی می خوانیم: »هر کس 
قانون گسترش فضای  ماده یک  درختان موضوع 
سبز راعالماً عاملًا و بر خلاف قانون مذکور قطع و یا 
موجبات از بین رفتن آنها را فراهم آورد علاوه بر جبران 
خسارت وارده حسب مورد به حبس تعزیری از شش 
ماه تا سه سال و یا جزای نقدی از سه میلیون تا هجده 

میلیون ریال محکوم خواهند شد.
مرحوم علامه طباطبایی و شنیدن صدای 

تسبیح درختان!
آنها  نگهداری  و  حفظ  و  درختکاری  اسلام  در 
سفارش زیادی شده است و حتی اولیاء خدا صدای 
تسبیح درختان را می شنوند! یکی از اساتید حوزه 
برایم نقل کرد که در ابتدای طلبگی به درب خانه 
علامه طباطبایی )رض( رفتم و عرض کردم بنده به 
تازگی طلبه شده ام و دوست دارم معنویتی کسب 
کنم، لطفاً شما ورد و ذکری به من یاد بدهید تا اهل 
معنویت بشوم مرحوم علامه طباطبایی در جواب این 
طلبه، »ذکر یونسیه« را سفارش می کنند که البته این 
ذکر مورد سفارش عموم اساتید اهل عرفان و معرفت 
هست که سالک و جوینده معرفت متعهد شود روزانه 

حداقل یکصد مرتبه بگوید:
غرض اینکه ذکر یونسیه در رفع هموم و غموم بسیار 
مؤثر است و حتی بعضی از اهل عرفان طبق فرمایش 
روزانه  کشمیری  عبدالکریم  سید  الله  آیت  مرحوم 

چهار هزار بار این ذکر مهم را قرائت می کنند.
به  گفت  می  حوزه  استاد  این  حال،  عین  در  امّا 
حضرت علامه در آن روز که تقاضای ذکر کردم، عرض 
بلد هستم لطفاً  را  این ذکر  آقا! من  کردم حضرت 
یک ذکر دیگر بگوئید! که بلافاصله حضرت علامه 
طباطبایی در جواب او می فرمایند: عزیزم، شما باید 
به این ذکر عمل کنی و هر گاه آثارش پدیدار شد بیا تا 
من ذکر بعدی را به تو یاد بدهم! این استاد می گوید 
من عرض کردم آثارش چی هست تا من بفهمم و 
آنگاه علامه طباطبایی با توجه به اینکه منزلشان در 
نزدیکی خیابان صفائیه است به این خیابان اشاره 
می کنند و می گویند: شما هر گاه در همین خیابان 
صفائیه صدای تسبیح درختان را شنیدی بیا تا من 

ذکر بعدی را به تو یاد بدهم!
در احوالات مرحوم حاج شیخ رجبعلی خیاط نیز 
آمده است که او می گفت من صدای تکلم درختان را 
می شنوم و آنها از خواص خود برایم سخن می گویند!

شورای شهر و شهرداری قم نسبت به این موضوع ورود کنند؛

ضرورت چاره اندیشی برای ساماندهی ونگهداری از قبرستان نو

معیارهای  گفت:  دانشگاه  مدرس  و  روانشناس  یک 
مربوط به هم کفو بودن و همسان بودن آنچنان که مدنظر 
این پلتفرم است در انتخاب زوج ناکافی هستند و باید 
در کنار این موارد به بلوغ روانی، اجتماعی، اقتصادی و 

شناخت دقیق و جامع از طرفین نیز توجه کرد.
رییس مجلس شورای اسلامی ۲1 تیرماه  از سامانه 
تبلیغات  سازمان  به  وابسته  تبیان  »همدم«موسسه 
از  گروهی  توسط  پلتفرم  این  کرد.  رونمایی  اسلامی 
جوانان با هدف انتخاب آگاهانه و ازدواج پایدار طراحی 
و مورد تایید نهاد های رسمی قرار گرفت. این سامانه با 
هدف همسان گزینی یا همسان همسری ]1[ در بستر 
تلفن همراه طراحی شده و از ابتدای تصمیم گیری برای 
همراهی  را  جوانان  آن  از  پس  سال  مدت ۴  به  ازدواج 
خواهد کرد و آموزش ها و مشاوره  های لازم را در آختیار 
آنها قرار می دهد. همچنین در توضیح آن گفته شده 
است که آزمون های تخصصی شناختی به همراه تفسیر 
و توضیح به افرادی که تمایل به ازدواج دارند، در آن ارائه 
خواهد شد. اینکه این سامانه تا چه اندازه می تواند در 
انتخاب همسر و مشکلات موجود در این زمینه موثر عمل 
کند، خود محل بحث است و سبب شد پژوهشگر ایرنا با 
اکرم سهرابی، روانشناس و مدرس دانشگاه به گفت و گو 

بنشیند که مشروح آن را در ذیل می خوانید:
نگاهی به معیارهای ازدواج

ازدواج  در  موجود  معیارهای  پیرامون   سهرابی  اکرم 
زندگی  که  شرایطی  در  شاید  جوانان  ازدواج  گفت: 
می کنیم، سخت به نظر برسد. اما انتخاب همسر و ازدواج 
به دلیل بار هیجانی بالا نیاز به نوعی خودشناسی دارد. 
در  جوان  و  می گیرد  قرار  تاثیر  تحت  احساسات  چون 
انتخابش ممکن است امور منفی را مثبت ارزیابی کند 
یا واقعیت ها را تحریف کند. انتخاب  های غلط در ازدواج 
معیار  دلیل  به  یا  معیار  نداشتن  دلیل  به  است  ممکن 
غلط باشد. به خاطر همین است که ممکن است منجر 
به شکست هم شود. سهرابی افزود: در انتخاب همسر 
یکسری معیارهایی وجود دارد که  ما روانشناسان آنها را 
معیارهای ناکافی می گوییم و متاسفانه آنها در بین جوانان 
و خانواده  ها به عنوان معیارهای اصلی در انتخاب همسر 
تلقی می شود. معیارهای ناکافی مثل تناسب اقتصادی، 
خانوادگی، تناسب تحصیلی و فرهنگی، سن و سال و 
قد و اندازه یا امور اعتقادی هستند. اگر یک جوان تنها 
به این موارد اکتفا کند، از نظر روانشناسان در دام ازدواج 
افتاده است. این در حالی است که برای ازدواج فرد باید 
از الگوی ۴ مرحله ای تبعیت کند تا 9۰ درصد خوشبختی 
را در زندگی داشته باشد. معیارهای ظاهری هر چند به 
نظر بعضی مهم شناخته نمی شود اما دارای اهمیت بسیار 
است. وی افزود: بنابراین ما می گوییم اولین معیارهای 
ظاهری غیر قابل پرسش هستند. یعنی فرد از نظر صورت 

و استایل کسی را که انتخاب می کند، باید متناسب با میل 
 love او باشد. هر چه ویژگی های ظاهری طرف مقابل به
object فرد نزدیک باشد به طور ناهوشیارانه گرایش بیشتر 
وجذابیت را در نزد وی بالاتر می برد. پس ظاهر چرا مهم 
است؟ زیرا ازدواج یک رابطه عاطفی و جنسی است که 
در کشش عاطفی و جنسی ظاهر تعیین کننده است. 
زیرا زیبایی می تواند عادی باشد، اما عدم زیبایی هرگز 
بین جوانان در  باور غلط که  این  و  عادی نخواهد شد 
آستانه ازدواج اتفاق می افتد که اخلاق مهم است و ظاهر 
چندان مهم نیست، تا حدودی نادرست است. بنابراین 
وقتی ما از فرد می پرسیم که ظاهر طرف مقابلت چقدر 
مناسب است و فرد نمره ۶۰، ۷۰ یا ۸۰ بدهد، آنگاه است 
که ما به وی می گوییم که شما می توانید وارد مرحله دوم 
بشوید. مرحله دوم بررسی معیارهای غیر ظاهری است 
که قابل پرسش است یعنی همان هم کفو بودن یک دختر 
و یک پسر است. به عبارتی همان معیارهای بیرونی قابل 
پرسش است که باز اگر از فرد بخواهیم به لحاظ هم کفو 
بودن عدد بدهد ۵۰ درصد به آن نمره دهد. وقتی جوان 
این مرحله را هم گذراند وارد مرحله سوم می شود. یعنی 
بشناسد و هم اجازه بدهد شناخته شود. البته فاصله 
از یک دهه  بیش  اینکه  یعنی  دارد.  اهمیت  سنی هم 
بین دختر و پسر نباشد و هر دو در یک دهه قرار بگیرند 
و آشنایی هم در این مرحله بستگی به خانواده ها دارد که 
برخی از خانواده ها، چون بسته هستند تا سه ماه و برخی 
خانواده ها تا ۶ ماه می تواند ادامه داشته باشد. زمانیکه 
جوان متوجه شد احساسات  اش درگیر شده، باید زمان 
آشنایی را متوقف کند زیرا ممکن است در این لحظه 

انتخاب غلط را درست و نکات منفی را مثبت تلقی کند.
این روانشناس ادامه داد: در دوران آشنایی افراد باید 
روانشناسی بازی را کنار بگذارند و صادقانه رفتار کنند ولی 
در کنارش یک دفترچه ثبت نگرانی هم داشته باشند تا 
از نظرات و راهنمایی های روانشناسان هم استفاده کنند. 
در این مرحله هم والدین باید تنها نظاره گرغیر مستقیم 
باشندتا آزادی انتخاب آن دو را تحت تاثیر قرار ندهند. در 
نهایت باید از نظرات مشاوران استفاده کنند تا امور مربوط 
به سلامت روان آنها بررسی شود. برای مثال جلساتی 
برای افراد در این مرحله گذاشته شده باشد و مهارت 
زیرا شناخت  داده شود.  آموزش  آنها  به  ارتباطی  های 
سلامت روان سبب می شود دختر و پسر قدرت فهم و 
هضم تفاوت ها را پیدا کنند و به تفاوت های یکدیگر احترام 

بگذارند.
سامانه همدم ؛  معایب و مزایای آن

سهرابی در خصوص سامانه همدم و معایب و مزایای 
آن گفت: در کشورهای دیگر هم شاهد برنامه هایی مثل 
شکل  این  به  هم  ازدواج هایی  حتی  و  هستیم  همدم 
صورت گرفته و موفق هم بوده، در ایران هم این برنامه 

ممکن است موفق باشد. اما هر چقدر این علم پیشرفته  تر 
باشد، می تواند مزایای لازم را داشته باشد. به هر حال ما 
در درنیای دیجیتال و مجازی زندگی می کنیم و استفاده از 
این نوع اپلیکیشن ها به مرور برای انتخاب ها و گزینش ها 
بیشتر هم خواهد شد. وی افزود: از سویی تنها هم کفو 
بودن و همسان بودن آنچنان که مدنظر این پلتفرم است، 
لازم  و  هستند  ناکافی  ها  علت  این  زیرا  نیست.  کافی 
است امور و موارد دیگر نیز لحاظ شوند. سهرابی درباره 
همسریابی اصولی و معیارهای آن گفت: مهمترین معیار 
باید مسوولیت پذیری و قبول مسوولیت از سوی افراد 
باشد. جوانان نه تنها باید به بلوغ فیزیولوژی بلکه باید 
به بلوغ روانی، اقتصادی و اجتماعی هم رسیده باشند. 
صرفا هم کفو بودن آنچنان که مدنظر پلتفرم همدم است، 
در این زمینه پاسخگو نیست. از سویی وجود کمک های 
مالی و همچنین کمک ها و مشاوره های روانشناسی هم 

می تواند در این زمینه مفید و موثر باشد.
 میزان اثربخشی پلتفرم همدم

سهرابی در خصوص میزان اثربخشی پلتفرم همدم گفت: 
این پلتفرم می تواند مفید و موثر باشد به شرطی که شناخت 
عمیق و دقیق از طرفین حاصل شود. قبل از انتخاب همسر 
و  به نفس  اعتماد  باید خودشناسی، خود کنترلی،  افراد 
مدیریت  استرس و هیجان و همچنین مهارت های لازم برای 
برقراری ارتباط را دارا باشند. تنها در این صورت است که 

می توان گفت این پلتفرم موفق خواهد بود.
نقش خانواده در  همسرگزینی مناسب

سهرابی در نهایت به راهکارهایی در خصوص انتخاب 
همسر اشاره کرد و گفت: انتخاب همسر جز مهم ترین 
انتخاب های یک فرد در زندگی می باشد و با احتیاط 
ودقت بیشتری باید شکل بگیرد زیرا اگر اشتباهی صورت 
بگیرد به همان اندازه پیامدهای جبران ناپذیری به همراه 
خواهد داشت. به همین خاطر است که خود کنترلی، 
مذاکره و حل تعارض را می طلبد و از والدین انتظار می رود 
که به جوانان یاد دهند و اگر بستری برای انتقال این 
اطلاعات از سوی والدین فراهم نشود، می تواند از طریق 

زمینه های دیگر مثل سامانه همدم صورت بگیرد.
وی افزود: افراد باید بتوانند تکالیف زوجی و معیارهای 
زندگی را بدانند و ازدواج را تنها به عنوان انجام یک تکلیف 
و رفع خلا روانی و عاطفی و یا توصیه خانواده ندانند. هر 
چه یک دختر و پسر آگاهانه تر انتخاب کنند، می تواند 
بگیرد.  شکل  تری  موفق   ازدواج  یک  که  شود  باعث 
همچنین درصد موفقیت در ازدواج بستگی به ۴ بلوغ 
مطرح شده در فوق و همچنین پختگی درمهارت های 
ارتباطی دارد. یعنی هر چه شناخت بیشتر و خالصانه 
باشد، تعارض به همان اندازه کاهش می یابد و در نتیجه 
و  نیازها  نتیجه همپوشانی  می توان گفت خوشبختی 

پختگی در مهارت هاست.

در گفت و گو با یک روانشناس و مدرس دانشگاه  بررسی شد؛
آیا سامانه همدم برای انتخاب همسر کافی است؟
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد:

شکستن حلقه فقر با ایجاد اشتغال
 پایدار در کشور

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: شکستن حلقه فقر تنها با ایجاد اشتغال 
و البته  اشتغال پایدار تنها با استفاده از آموزش های فنی و حرفه ای مقدور است.

کشور  حرفه ای  و  فنی  آموزش  سازمان  در  حضور  با  شریعتمداری«  »محمد 
درباره اقدامات انجام شده در این سازمان طی سال گذشته، اعلام کرد: یکی 
از خصوصیات سازمان فنی و حرفه ای این است که معاونان آن را بانوان تشکیل 
می دهند و در واقع تحول اساسی سازمان استفاده از جوانان شایسته و بانوان 

است.
وی تصریح کرد: کار ترویجی و فرهنگی در زمینه مهارت با توجه به اینکه شعار 
اصلی ما بحث نهضت مهارت افزایی است، بدون حضور صنعتگران و کارآفرینان 
که دارای مهارت هستند امکان پذیر نیست و آموزش های ما در زمینه های گوناگون 

نیز روند مهارت را طی می کند.
وزیر تعاون با اشاره به تغییر بازار کار در جهان بیان کرد: پوست اندازی بازار کار در 
جهان ما را به سمت مهارت افزایی هدایت می کند و مراکز صنعتی متوجه شدند که 

با اداره سنتی و بدون مهارت افزایی امکان ادامه کار ندارند.
وی افزود: بحث اینترنت اشیاء، بلک چین و هوش مصنوعی از مسائلی است 
که امروزه برای پیشرفت فعالیت ها و کارها نمی توان انکار کرد و ما تلاش کردیم 
در کنار فعالیت های آموزش فنی و حرفه ای درحوزه بخش آی تی و بخش های 
بلک چین و هوش مصنوعی را نیز تاسیس کنیم و در این خصوص بنیاد هاب را 

راه اندازی کردیم.
در  مهارت افزایی  زمینه  در  شده  انجام  اقدامات  خصوص  در  شریعمتداری 
با وجود شیوع بیماری کرونا میزان  آموزشگاه ها، مدارس و دانشگاه ها گفت: 
آموزش در مراکز آموزش فنی و حرفه ای با ۳۶ هزار نفر آموزش بیشتر در مراکز 
آموزش و پرورش و کاردانش انجام شد و در مجموع ۲۰۴ هزار نفر در آموزش و 

پرورش در بخش های کاردانش و فنی و حرفه ای آموزش دیدند.
وی تاکید کرد: توسعه مشارکت در مهارت آموزی موضوع مهمی است، و باید 
تلاش کنیم فعالیت های سازمان در سطوح پایین و خاص و ویژه به مردم سپرده 

شود و دولت به عنوان مشوق، ناظر و هادی نقش خود را ایفا کند.
وزیر تعاون گفت: نقش آموزش فنی و حرفه ای و مهارت در افزایش بهره وری 
کشور امر مهجوری در کشور است و اینکه در سازمان اداری با داشتن مهارت 
می توان بهره وری بالایی داشته باشیم و باید به این موضوع توجه شود و در کنار آن 
ارتقای بهره وری، توجه به فعالیت حرفه ای و استانداردهای آن امر مهمی است که 

در این دولت انجام شد.
وی با اشاره به مساله استفاده از امر مهارت در حل مشکلات بازنشستگان 
اجتماعی گفت: این موضوع در دستور کار وزارت تعاون بود، همچنین تلاش 
کردیم افرادی که دارای معلولیت هستند با بالا بردن سطح آموزش ها و شکوفا 
کردن استعدادهای درون آنها با همکاری سازمان فنی و حرفه ای و بهزیستی از 
اهدافی بود که پیگیری کردیم. شریعتمداری گفت: بحث مهارت در روستاها و 
عشایر امر مهمی است که به آن نیز پرداخته شده است و امیدواریم در دولت آینده 
نیز به این موضوع توجه شود و در این زمینه همکاری خوبی بین وزارت تعاون و 

صندوق عشایر و روستایی برقرار است.
وی درزمینه مهارت آموزی سربازان نیز گفت: سربازان بخشی از دوره زندگی خود 
را در دوره آموزش نظامی در پادگان ها می گذرانند و چنانچه علاوه بر آموزش های 
نظامی، آموزش مهارت نداشته باشند زمان آنها به بطالت گذرانده شده است و 
در این دوره سازمان آموزش فنی و حرفه ای با ارائه آموزش مهارتی امکان یافتن 
شغل مناسب را برای آنها فراهم می کند و این اقدام در حال انجام است و توسعه 

آموزش ها در این بخش ادامه دارد.
وزیر تعاون اظهارداشت: موضوع نقش فعالیت های فنی و حرفه ای در توسعه 
کارآفرینی نیز مغفول نمانده است و باید به این موضوع توجه ویژه ای داشته باشیم.
وی تاکید کرد : شکستن حلقه فقر تنها با ایجاد اشتغال و البته  اشتغال پایدار تنها 

با استفاده از آموزش های فنی و حرفه ای مقدور است.
شریعتمداری تصریح کرد: اگر نگاه بخشی در دولت به نگاه  عمومی تر تبدیل 

شود در آینده قدم های خوبی برداشته می شود.
وی در پایان گفت: مهمترین  بخش توسعه در جهان توسعه انسانی است و توجه 
به نیروی انسانی امر لازمی است و در دانشگاه ها این اقدام انجام می شود اما باید 
به صورت ویژه به این موضوع بپردازیم. با وجود همه تلاش ها و کمک ها در زمینه 

کادر و مربیان فنی و حرفه ای امیدوارم قدم های مثبتی را برداریم.

نایب رئیس کانون سراسری مرغداران گوشتی :

گرانی مرغ ربطی به تولیدکنندگان ندارد 
نایب رئیس کانون سراسری مرغداران گوشتی با اشاره به دلایل گرانی مرغ گفت: 

اگر نظارت انجام و بازار کنترل نشود بعید است شرایط بهبود یابد.
حبیب اسدالله نژاد درباره دلایل افزایش قیمت مرغ در بازار به ۴۳ تا ۴۵ هزار 
تومان گفت: متأسفانه آمار جوجه ریزی و وضعیت مرغ در بازار با حجم ورودی آن 

در تضاد و تناقض است.
وی درباره اینکه گفته می شود تولید کاهش یافته و کمبود عرضه دلیل این گرانی 
است، افزود: مرغ کم است اما نبود نظارت و انحراف در توزیع و دلال بازی هایی 
که در این حوزه وجود دارد، و همچنین عرضه وسیع در قالب بسته بندی و قطعه 
بندی با قیمت های عجیب و پر سود به این مساله دامن زده و باعث گرانی شدید 
مرغ شده است. اسدالله نژاد با اشاره به اینکه گرانی مرغ ربطی به تولیدکنندگان 
ندارد، تصریح کرد: این روزها همه حتی مرغ فروشان که هیچ اطلاع و ارتباط 
مستقیمی با مرغداران ندارند و نمی توانند جلوی تخلفات و گران فروشی همکاران 
خود را بگیرند، در مقوله مرغ و امور مرغداران دخالت و اظهار نظر غیر مسئولانه و 
دور از واقعیت می کنند در حالی که تولیدکنندگان نقشی در تعیین قیمت ندارند و 
بر اساس ساز و کارهای سخت گیرانه تعریف شده نمی توانند مرغ را خارج از شبکه 
عرضه کنند، کما اینکه در حال حاضر تولیدکنندگان هر کیلوگرم مرغ زنده را 1۷ 

هزار و 1۰۰ تومان عرضه می کنند.
وی ادامه داد: این در حالی است که نرخ مؤلفه های تولید به شدت افزایش یافته 

اما دولت نیز حاضر به اصلاح قیمت نیست و تولیدکنندگان در زیان هستند.
اسدالله نژاد درباره وضعیت قیمت این کالا در روزهای آینده نیز گفت: اگر نظارت 
انجام و بازار کنترل نشود بعید است شرایط بهبود یابد و لازمه ثبات و آرامش در بازار 
کنترل و رصد مرغ از کشتارگاه تا واحد صنفی و عرضه مرغ به نرخ واقعی توسط 

واحد صنفی در کنار محدود سازی قطعه بندی مرغ است.

معاون وزیر صنعت:

عرضه در بورس، قیمت سیمان 
را به واقعیت نزدیک کرد

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: با عرضه بیش از ۷۰۰ 
هزار تن سیمان در بورس در آخرین روز کاری هفته گذشته )چهارشنبه(، متوسط 
قیمت ۲9 هزار و ۵۰۰ تومانی برای هر کیسه سیمان تعیین شد که به واقعیت، 

بسیار نزدیک است.
"سعید زرندی" افزود: اگر تامین برق صنایع سیمانی به روال عادی بازگردد، 
ذخایر کلینکر زیادی در این شرکت ها وجود دارد که می تواند تبدیل به سیمان شده 
و به کاهش بیش از پیش قیمت ها بیانجامد. وی اظهار داشت: اکنون منتظریم 

تا وزارت نیرو شرایط را برای ادامه کار واحدهای سیمانی و فولادی تسهیل کند.
این مسوول بیان داشت: در ابتدا مقرر بود این دو صنعت به مدت دو هفته با 
محدودیت های تامین برق مواجه باشند، اما به دلیل شرایط اضطراری این مساله 

تمدید شد و احتمالا تا پایان هفته محدودیت ها ادامه خواهد داشت.
زرندی خاطرنشان کرد: با این حال مقرر شده تامین برق به میزان ۷۰ درصد 
در شب و ۳۰ درصد در روز برای واحدهای سیمانی لحاظ شود و به همین منظور 
شرکت هایی که روز چهارشنبه محصول خود را در بورس عرضه کردند در اولویت 

قرار گرفتند که شامل ۳۶ شرکت است.

کارشناس اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به اینکه دهه نود به 
نوعی یک دهه بدون رشد اقتصادی شناخته می شود بر لزوم اصلاح نظام 

مالیاتی و تامین اجتماعی برای رونق بخش تولید تاکید کرد.
میثم خسروی با اشاره به اینکه دهه نود به نوعی یک دهه به طور متوسط 
بدون رشد از حیث اقتصادی شناخته می شود گفت: در این دوره چند اتفاق 
مهم رخ داد که برآیند آن ها رشد سرمایه گذاری را منفی کرد و توان کشور برای 
تجربه رشد اقتصادی را از بین برد. یکی از این عوامل تحریم و تکانه های آن 
بود. مهمترین تأثیر تحریم ایجاد نااطمینانی در فضای اقتصاد کشور تلقی 

می شود.
وی ادامه داد: البته وقتی راجع به نااطمینانی صحبت می کنیم، یک بخشی 
از آن به واسطه گره زدن اقتصاد به سیاست خارجی ایجاد می شود. یعنی 

وقتی پیرامون تحریم صحبت می کنیم، تحریم و نحوه مواجهه ما با تحریم، 
اقتصاد را با یک نااطمینانی خیلی شدید که توان پیش بینی عوامل اقتصادی 
را از بین می برد، مواجه می کند. عامل دوم نحوه سیاست گذاری پولی دولت 
است که در شرایط انقباضی شدید قرار داشت. از طرفی بودجه دولت موجب 
ناترازی بانک ها شد و آن ها نیز به عنوان اصلی ترین تأمین کننده اعتبار برای 

سرمایه گذاری، توان سرمایه گذاری در کشور را نداشتند.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: وقتی راجع به رشد اقتصادی صحبت 
می کنیم مقصود این است که دولت و بخش خصوصی هر کدام به طور 
جداگانه وظیفه های خود را به درستی انجام دهد. اما آنچه که ما در عمل 
مشاهده می کنیم اینگونه نیست که دولت همه چیز را فراهم کرده اما بخش 
خصوصی توان ندارد. بلکه اقدامات دولت عملًا مانع فعالیت بخش خصوصی 

می شود.
وی افزود: در نظام مالیات ستانی و تأمین اجتماعی نیز مدیریت امور در 
دست دولت است. بنابراین اگر دولت وظایف خود را به درستی انجام دهد و 
رویه های مالیاتی و مواجهه سازمان تأمین اجتماعی را اصلاح کند، ما خیلی 

نگران کارایی بخش خصوصی نیستیم.
هزار راه نرفته پیش پای دولت آینده

خسروی در خصوص لزوم حل دو معضل اساسی کشور برای دستیابی 
به رشد اقتصادی در توصیه ای به دولت سیزدهم گفت: با توجه به وضعیت 
کسری بودجه و عوامل ساختاری مانند ناترازی بانک ها، اگر دولت منتخب به 

دنبال رشد اقتصادی است باید ابتدا این دو مسئله را حل کند.
وی ادامه داد: این دو مسئله یکی از ابر پروژه هایی هستند که برای ایجاد 
ثبات در اقتصاد کلان به دنبال اصلاح آن هستیم. در کنار آن اگر این دو 
مشکل حل نشد، باید دنبال راهکارهای بخش واقعی اقتصاد برویم. یک تصور 
غلط در ذهن سیاست گذار شکل گرفته این است که با خرج پول از منابع 
بانک ها می تواند رشد اقتصادی پایدار ایجاد کند. در حالی که این ذهنیت در 

دهه اخیر به اقتصاد بسیار صدمه زده است.
خسروی افزود: برای ورود به کار یک سری مجوز سفت و سخت قائل شدیم. 
بجز یکی دو مجوز مانند بهداشت یا محیط زیست. از طرفی دیگر باید شرایط را 
شفاف اعلام کنیم. یعنی این که تولید کننده دو سال دنبال مجوز باشد یکی از 
موانع تولید است. دولت باید فضای کسب و کار از جمله تسهیل صدور کسب 
و کار را بهبود ببخشد. این کارشناس اقتصادی با اشاره به معضلات در حین 
کسب و کار نیز گفت: دو مقوله رویه های مالیات ستانی و تأمین اجتماعی در 
این زمینه مسئله مهمی است. در حال حاضر پر واضح است که ما به جای 
مالیات از ارزش افزوده از مصرف کننده، آن را از تولید کننده می گیریم. یا 
اینکه روش مالیاتی ما ممیز محور و بار مالیاتی بر دوش تولید کننده ها است. 
برای  این سازمان  رویه های  دارد.  بسیاری  اجتماعی هم مشکلات  تأمین 

تولیدکننده ها منصفانه نیست و به نوعی مانع تولید است.
وی تصریح کرد: برای نمونه حق بیمه قرارداد در زمانی که دو شرکت قرارداد 
منعقد می کنند، سازمان تأمین اجتماعی درصد خودش را به عنوان حق بیمه 
دریافت می کند. ما به ازای آن هم هیچ تعهدی به هیچ جا ندارد. به همین 
ترتیب ۲۰ هزار میلیارد از جیب تولید کننده می گیرد که این رویه باید اصلاح 
شود. مسئله دیگر در روند کسب و کار نیز فرایند خروج بنگاه از بازار تحت 
عنوان نظام ورشکستی مطرح است که برای خروج تولیدکننده از چرخه 

تجارت یک فرایند پرهزینه را به او تحمیل می کند.
خسروی ادامه داد: نکته آخری که تهدید مهمی برای رشد پایدار ما به 
حساب می آید، نحوه مواجه دولت با بازار ارز است. دولت هر زمان که درآمد 
نفتی بالایی دارد با تزریق آن به بازار نرخ ارز را سرکوب می کند. این فرایند یارانه 
به واردات تلقی می شود و باعث می شود بنگاه صادراتی ما از مزیت رقابتی 
فاصله بگیرد. بنابراین یکی از اقدامات دولت اصلاح نحوه مواجهه خود با بازار 

ارز است.

کارشناس اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس :

دولت سیزدهم نظام مالیاتی و تامین اجتماعی را اصلاح کند

ابلاغیه
متهم آقای رضا پارائی فرزند عزیز الله به موجب گزارش شماره ۲۷1۷/۳/۰۶/۳۰۴/99  مورخ 1۳99/۰۸/11 اداره 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان قم از حیث اتهام حمل کالای قاچاق گمرکی طی دادنامه شماره 1۳99۰۰۲۳۰۰۰۶۰۰۰۶9۷ 
مورخ 1۳99/1۲/۲۸ غیابا علاوه بر ضبط کالا به پرداخت مبلغ یک میلیارد و پانصد  و سی و سه میلیون ریال جزای نقدی و 
ضبط خودرو در حق دولت محکوم گردیده لذا مقرر است ظرف مدت یکماه از تاریخ نشر آگهی جهت واخواهی در شبعه اول 
ویژه قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی استان قم واقع در میدان مطهری ،طبقه فوقانی بانک رفاه حاضر در غیر اینصورت برابر 

مقررات رای صادره حضوری تلقی و پس از انقضا مهلت مقرر قانونی رای صادره قطعی خواهد شد.
رئیس شعبه اول بدوی و ویژه قاچاق کالا و ارز
تعزیرات حکومتی استان قم

---------------------------------------------
 ابلاغیه

متهم شرکت آرین سقف شهر گل به مدیر عاملی آقای مهدی خواجه نیاز آبادی فرزند ابراهیم به موجب گزارش شماره 
۲۸۰1۲۷۷ مورخ 1۳9۸/۰۸/۲9 اداره صنعت معدن و تجارت استان قم از حیث اتهام عرضه خارج از شبکه طی دادنامه 
شماره 1۴۰۰۰۰۲۳۰۰۰۶۰۰۰۰9۶ مورخ 1۴۰۰/۰۳/۳1 غیابا به پرداخت مبلغ یکصد و بیست و هفت میلیارد و هفتصد 
و پنجاه و دو میلیون و نهصد و هشتاد هزار ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم گردیده لذا مقرر است ظرف مدت یکماه 
از تاریخ نشر آگهی جهت واخواهی در شبعه اول ویژه قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی استان قم واقع در میدان مطهری 
،طبقه فوقانی بانک رفاه حاضر در غیر اینصورت برابر مقررات رای صادره حضوری تلقی و پس از انقضا مهلت مقرر قانونی رای 

صادره قطعی خواهد شد.
رئیس شعبه اول بدوی و ویژه قاچاق کالا و ارز
تعزیرات حکومتی استان قم

---------------------------------------------
آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد ذمه(

شماره  اجرایی  پرونده  بموجب  اصلی   199 از  فرعی    ۴۵۸ پلاک  مورد  منقول  غیر  اموال  مزایده  آگهی 
1۳99۰۴۰۳۰۰11۰۰۴۵۳۴ به کلاسه بایگانی 1۴۰۰۰۰۰۰۲  یک باب منزل مسکونی به مساحت ۴۰۰ متر مربع پلاک 
۴۵۸ فرعی از 199 اصلی واقع در بخش پنج حوزه ثبتی کهک روستای وشنوه نهر دشت کوچه قائم سمت چپ فرعی اول 
پلاک ۳۸1 کد پستی ۳۷۳۵1۴۵9۷۵ که بموجب سند قطعی شماره ۸۸۷۰ مورخ 1۳9۷/۰۸/1۲ دفتر خانه اسناد رسمی 

شماره یک کهک تمامی ۴۰۸/۶۰ 

سهم مشاع از ۲۷۶99 سهم ششدانگ پلاک ۴۵۸  فرعی از 199 اصلی به آقای سعید فضل زرندی انتقال قطعی 
گردیده است و حدود و مشخصات ششدانگ پلاک ۴۵۸  فرعی از 199 اصلی واقع در بخش پنج به شرح ذیل است:

شمالا: سنگ چین است بزمین مستدعی و حاج آقا حسین شماره ۴۵۴  شرقا: به شارع عام
جنوبا: مرزیست به بائر  غربا: مرزیست به بائر

توضیحا با توجه به اینکه مورد مزایده بصورت مشاعی می باشد تصرف و تحویل پلاک به عهده برنده مزایده میباشد و اداره 
در این مورد هیچ گونه مسئولیتی ندارد مورد مزایده طبق نظر کارشناس رسمی به مبلغ 1۰/۷۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل 
)ده میلیارد و هفتصد میلیون ریال( ارزیابی شده و پلاک فوق بصورت یک باب منزل مسکونی محصور به مساحت ۴۰۰ متر 
مربع دارای 11۰ متر مربع ساختمان مسکونی در طبقه همکف و ۲۴ متر مربع ایوان جلو اتاق همگی با سقف ایرانیت و ۴۶ متر 
مربع در قسمت زیر زمین بصورت انباری منزل منزل مذکور دارای درب ورودی از دو طرف بوده و یکباب منبع آب زیرزمینی 
به حجم ۳۵ متر مکعب انداره گیری گردیده و دارای انشعابات برق و گاز و یک خط تلفن و در محوطه دارای درختان بادام و 
انگور و غیره میباشد که برابر گزارش مامور اجرا ملک مزبور در تصرف مالک می باشد پلاک فوق از ساعت 9 صبح الی 1۲ 
ظهر روز شنبه 1۴۰۰/۰۵/۲۳ در اداره ثبت اسناد و املاک کهک واقع در شهر کهک خیابان انقلاب جنب اداره گاز از طریق 

مزایده به فروش می رسد.
مزایده از مبلغ 1۰/۷۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته میشود. شرکت در مزایده منوط 
 IR 9۸۰1۰۰۰۰۴۰۷۶۰1۳۲۰۷۸9۵۶9۳ به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره شبا
با شناسه واریز 9۶۵1۰۸۵۷۶1۰۰۰۰۰۰۰۲1۷1۳۲۳۵1۲۰۰۶ می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه 
مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب 
صندوق ثبت به شماره شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز 
نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار 
ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک 
اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده 
مزایده خواهد بود .در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد 
شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت 
انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا 

حساب دارائی و شهرداری و عنداللزوم مراجع ذیصلاح دیگر می باشد. )م الف 1۴۳۰۰(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: ۱۴۰۰/۰5/۱۰
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور-واحد اجرای اداره ثبت اسناد و املاک کهک 

یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار سرمایه در 
مقایسه با سایر بازارها از لحاظ ریسک به بازده و مباحث 
قانونی با ارجحیت همراه است، گفت: سرمایه گذاران باید 
دید میان مدت و بلندمدت نسبت به بازار سرمایه داشته 
باشند و تمرکز خود را معطوف به نوسان کوتاه مدت در بازار 

نکنند.
بازار  در  بورس  معاملات  روند  به  امیرباقری  امیرعلی 
هفته ای که گذشت اشاره کرد و افزود: در بازار هفته گذشته 
تعادل نسبی بین عرضه و تقاضا برقرار شد و در این میان 
برخی از سهام تحت تاثیر اخبار داخلی با نوسان همراه 

شدند.
وی اظهار داشت: سهام سیمان و فولاد با نگرانی هایی در 
راستای قیمت گذاری دستوری همراه شدند و آخرین بحثی 
که در این زمینه مطرح شد خروج این محصولات از بورس 

کالا و تعیین قیمت گذاری آنها در خارج از بورس بود.
آهن  سنگ  معاملات  ادامه  اینکه  بیان  با  امیرباقری 
سایه  مرور  به  تا  داد  بازار  به  را  نوید  این  کالا  بورس  در 
قیمت گذاری دستوری از سر بازار این محصول برداشته 
شود، گفت: به دنبال این اتفاق باید قیمت گذاری باقی 
محصولات به بورس کالا سپرده شود که این خبر به عنوان 
خبری بسیار خوب و مهم برای کلیت اقتصاد و بازار سرمایه 

تلقی می شود.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: از طرفی با 
توجه به تغییر و استقرار دولت جدید، برخی ابهام ها نسبت 
به تیم اقتصادی دولت جدید در بازار وجود دارد که اثر آن 
به صورت کوتاه مدت بر معاملات بورس تاثیرگذار است و با 
ایجاد شفافیت در تعیین تیم اقتصادی شاهد از بین رفتن 

این ریسک از سر بازار خواهیم بود.
وی اظهار داشت: در حوزه قیمت های جهانی، شاخص 
دلار توانست در محدوده قبلی تثبیت شود و کامودیتی ها 
همچنان با ثبات نسبی همراه باشند، هر چند که برخی از 

محصولات مانند میلگرد و فلزات اساسی در حوزه جهانی 
با افزایش قیمت روبرو شدند که این خبر به عنوان اتفاقی 
خوشایند در معاملات بازار سهام و به ویژه سهام صادرات 

محور ارزیابی می شود.
وی با بیان اینکه در حوزه قیمت گذاری دستوری، کلیت 
اقتصاد کشور به بهانه حمایت از تولیدکننده به این نتیجه 
رسیده است که دست از قیمت گذاری دستوری در کشور 
بردارد، گفت: یکی از مهمترین پیامدهای این اتفاق حذف 
رانت و سودجویی عده ای از این اتفاق در بازار است و در 

نهایت قیمت گذاری به بازار سپرده می شود.
بهتر است دولت فقط در  امیرباقری خاطرنشان کرد: 

مواردی که احساس می کند قیمت ها به صورت نامتعارف 
در حال تغییر است اقدام به دخالت در قیمت گذاری ها 
کند اما در کل، بازار انتظار دارد تا کلیت قیمت ها به صورت 
شناور مدیریت شود که این اتفاق می تواند به عنوان خبری 

مثبت در کلیت بازار باشد.
این کارشناس بازار سرمایه روند معاملات بورس در هفته 
جاری را مورد بررسی قرار داد و افزود: براساس پیش بینی 
های صورت گرفته به نظر می رسد در هفته جاری ثبات 
در کلیت بازار خودنمایی کند، هر چند در برخی از نمادها 
به دلیل رسیدن به سطوح مقاومتی انتظار اصلاح درون 

کانالی در قیمت آنها وجود دارد.

امیرباقری ادامه داد: باید به این مساله نگاه واقع بینانه 
داشت که اولویت فعالیت دولت جدید در زمان استقرار مهار 
تورم و خروج از رکود خواهد بود و در این میان قیمت دلار  
از جمله مواردی خواهد بود که فشار زیادی بر آن ها وارد 

می شود. 
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: زمانی که 
قیمت دلار با فشار مواجه شود و روند اصلاحی را در پیش 
بگیرد فشار خود را بر کلیت بازار سرمایه خواهد گذاشت اما 
سهامداران باید این موضوع را مدنظر قرار دهند که اصلاح 
ایجاد شده در بازار به عنوان اصلاح درون کانالی خواهد بود 

و به معنای ریزش یا تکرار روند بازار در سال گذشته نیست.
وی اعلام کرد: بارها به سرمایه گذاران تاکید شده است 
که باید دید میان مدت و بلندمدت نسبت به بازار داشته 
باشند و تمرکز خود را معطوف به نوسان کوتاه مدت در بازار 
نکنند. وی به افزایش قیمت دلار تا کانال ٢٦ هزار تومان 
و تاثیر آن بر معاملات بورس اشاره کرد و گفت: به لحاظ 
تکتیکالی قیمت دلار در کانال بین ٢١ تا ٢٦ هزار تومان 
در نوسان بوده است، پیش نیاز مهار تورم و خروج رکود در 
کشور کنترل نرخ دلار است و نباید برای دلار ارقام بالایی 
در کوتاه مدت انتظار داشته باشیم. امیرباقری گفت: بعد از 
استقرار دولت جدید رویه اصلاحی را در قیمت دلار شاهد 
خواهیم بود و نباید منتظر حرکت سنگین صعودی نرخ ارز 
مشابه گذشته باشیم، همچنین در کنار این مسایل باید به 

عوامل بنیادی تاثیرگذار بر قیمت دلار توجه کرد.
براساس  کرد:  خاطرنشان  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
پیش بینی های صورت گرفته ایران و آمریکا در میان مدت 
و بلندمدت به نقطه ای مشترک نزدیک می شوند و با توجه 
به وجود همبستگی بین قیمت نفت و نرخ دلار در کشور، 
انتظار می رود با افزایش صادرات نفت و فروکش کردن کرونا 
در دیگر کشورها و افزایش تقاضای جهانی، صادرات نفت 

افزایش یابد و زمینه فشار بر قیمت دلار ایجاد شود.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد :

ترجیح بازار سرمایه نسبت به سایر بازارها برای سرمایه گذاری
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 کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران گفت: به احتمال خیلی زیاد بازی مقابل فرانسه 
آخرین مسابقه من با پیراهن تیم ملی بسکتبال باشد.

صمد نیکخواه بهرامی روز شنبه پس از شکست ۷9 بر ۶۲ تیم ملی بسکتبال ایران 

مقابل فرانسه در المپیک توکیو افزود: 1۷ سال سن داشتم که به تیم ملی دعوت 
شدم. مدت زیادی است که برای تیم ملی ایران بازی می کنم و در رویدادهای 
مختلفی هم شرکت داشتم. همیشه سعی کردم که در همه تورنمنت ها همراه تیم 

باشم، خوب تمرین کنم و در زمین بازی عملکرد خوبی داشته باشم. امروز بیش از 
۲۳ سال است که برای تیم ملی بسکتبال بازی می کنم، در این مدت گاهی خوب 

بودم و گاهی هم بد و برای خداحافظی از کارهای رسانه ای خوشم نمی آید.
نیکخواه بهرامی در پاسخ به این پرسش که تصمیمش برای خداحافظی چقدر 
جدی است، گفت: اگر ۷۰ سالم باشد و احساس کنم می توانم با دادن آب و حوله 
به ملی پوشان کمک کنم، در کنار تیم خواهم بود، اما به احتمال خیلی زیاد، امروز 
بازی آخری بود که برای تیم انجام دادم. قبلًا هم گفته بودم اگر تیم ملی بسکتبال 
به المپیک صعود کند بعد از اتمام بازی ها خداحافظی خواهم کرد. مبنای برنامه و 
تصمیم من تابستان به تابستان است. باید ببینم چه می شود. با تورنمنت بعدی تیم 
ملی هم فاصله زیادی داریم، یکسری کارهای شخصی هم دارم، دخترم بزرگ شده 

است و نیاز دارد که بیشتر کنارش باشم.
وی در ادامه در مورد عملکرد تیم ملی در المپیک توکیو گفت: به غیر از بازی با 
آمریکا، در دو بازی دیگر به نسبت خوب عمل کردیم. در بازی با آمریکا اصلًا خوب 
نبودیم و در حد تیم ملی ظاهر نشدیم، اما امروز فارغ از نتیجه، بازی قابل احترامی 
مقابل فرانسه داشتیم، در پاسکاری خوب بودیم و در دفاع هم متمرکز عمل کردیم.

وی ادامه داد: البته فرانسه خیلی خوب کار کرد و فشار زیادی به ما وارد آورد، 
اما شاید فکر نمی کردند ما اینقدر خوب باشیم. من خودم هم در این بازی بهترین 

عملکرد ممکن را داشتم.
نیکخواه بهرامی تأکید کرد: چیزی که به ما کمک می کند حضور در همین 
مسابقات است. آنچه از المپیک می خواستیم همین تجربه بود و تأثیری که روی 
خودباوری و انگیزه بازیکنان می گذارد. اصلًا همین کسب سهمیه هم سال گذشته 

تأثیر خود را روی لیگ گذاشته بود.
کاپیتان تیم ملی بسکتبال در پاسخ به این پرسش که چقدر پیش بینی می کردید 
که با سه باخت به کار خود در المپیک پایان دهید؟، گفت: احتمال آن زیاد بود. هر 
تیمی با هدفی در مسابقات شرکت می کند. مثلًا آمریکا و فرانسه هدف قهرمانی 

دارند. هدف ما این نبود و دنبال آن بودیم که تجربه کسب کنیم.

نیکخواه بهرامی:

بحران مالی، لیگ برتر فوتبال را خالی می کند؟ شاید دیگر در خدمت تیم ملی نباشم

چوب حراج به ستاره ها

در روزهای پایانی لیگ برتر بیستم فوتبال، خیلی از باشگاه ها به بازیکنان خود بدهکار 
هستند و همین موضوع موجب جذاب تر شدن پیشنهادات خارجی برای جلب نظر 

ستاره ها شده است.
از کاپیتان تیم ملی تا ستاره های استقلال و پرسپولیس در انتظار اتمام فصل و خروج 
از ایران هستند؛ علت را باید در پرداخت نشدن مطالبات داخلی و قراردادهای چرب و 
و  افزایش درآمد، بهبود زندگی حرفه ای  شیرین خارجی جست وجو کرد که در کنار 

شخصی را هم برای ستاره های فوتبال ایران به دنبال دارد.
احسان حاج صفی، پیام نیازمند، مهدی قایدی، محمدحسین کنعانی زادگان، احمد 
نوراللهی، سیاوش یزدانی، محمد محبی و ... بازیکنانی هستند که جزو سهمیه ملی 
پوشان لیگ برتری هم به شمار می روند ولی حالا بیش از هر زمان دیگری به خروج از 

ایران نزدیک شده اند.
بحران مالی در چندین سال گذشته، ضربات خود را به باشگاه های مختلف لیگ برتری 
هم زده است. دیگر خبری از سرمایه گذاری های بخش خصوصی مانند آنچه زنوزی در 
تراکتور پیاده کرده بود نیست و از طرفی استقلال و پرسپولیس هم توان پرداخت تعهدات 

بازیکنان خود را ندارند.
به طور کلی وابستگی بسیاری به منابع دولتی برای ایجاد تعادل در بودجه وجود دارد 
اما در حال حاضر با توجه به افزایش تورمی دستمزدها و کاهش منابع دولتی، شرایط 

نامتعادل تر است.
* بازیکنان طلبکار و علاقه مند به جدایی

در حال حاضر که مسابقات به پایان فصل رسیده و فقط ۸ دیدار دیگر از مسابقات باقی 
مانده، خیلی از تیم ها فقط حدود ۵۰ درصد مطالبات بازیکنان خود را پرداخت کرده اند. 
در نتیجه بازیکنانی که پیشنهاد خارجی داشته باشند، در رفتن از ایران درنگ نخواهند 

کرد.
استقلال و پرسپولیس هنوز نتوانسته اند بازیکنان معمولی خود را هم باری تمدید قرارداد 
متقاعد کنند. در واقع بازیکن هم حق دارد که با توجه به دریافت نکردن مطالبات فصول 

گذشته، پای میز مذاکره نمی نشیند.
طبیعتا هوادار و علاقه مند به فوتبال هم مانند آنچه در گذشته شاهد بودیم، مشکلی 
با این قضیه نخواهد داشت و مجبور است تضعیف شدن و کاهش کیفیت مسابقات 

باشگاهی و پیامد این اتفاق در لیگ قهرمانان آسیا را نظاره کند.
با در نظر گرفتن این موضوع، فصل آینده فوتبال باشگاهی ایران را بدون ستاره هایش 
تصور کنید؛ فوتبالی که در فصل جاری با انتقال بازیکنان به فوتبال قطر و اروپا، از نبوغ و 

تکنیک گذشته خالی شده است.
* نه ستاره ای می ماند، نه ستاره ای می آید

از طرفی در همین وضعیت موجود شاهد بودیم که تیم هایی مانند استقلال، پرسپولیس 
و تراکتور در پرداخت مطالبات بازیکنان خارجی خود درمانده اند. پرسپولیس به زحمت 
رادوشوویچ را به تهران برگرداند، حمزاوی با دردسر از ایران رفت و میلیچ هم قراردادش را با 
استقلال فسخ کرده است. بهترین گلزن فصل گذشته یعنی دیاباته هم بعد از شل کن و 

سفت کن های فراوان از آمادگی دور شده است.
با این اتفاقات، آیا به صلاح است که جای خالی ستاره های ایرانی که به علت دریافت 
نکردن دستمزدهای خود، وطن را به مقصد لیگ های خارجی منطقه و اروپا ترک کرده 

اند، با بازیکنان خارجی جدید و احتمالا با کیفیت فنی به مراتب کمتر پر کرد؟
بحران کنونی فوتبال ایران که ریشه در مسائل مالی دارد، روز به روز بیشتر تیشه به ریشه 
فوتبال داخلی می زند. با این قراردادهای سنگین که خارج از توان باشگاه هاست، فوتبال 

ایران رو به زوال می رود.
* میدان دادن به جوانان

در صورت عدم بهبود وضعیت مالی، باشگاه ها دست کم باید قید بازیکنان گران قیمت 
را بزنند و به سراغ جوانان با استعداد بروند که طبیعتا دستمزد کمتری را هم مطالبه می 
کنند. البته در گذشته هم شاهد بودیم که با توجه به نبود مدیران کارآمد و ساختار مدیریتی 

مناسب، قیمت ها چطور یک شبه سر به فلک گذاشتند.
به همین دلیل این احتمال هم می رود که اگر ستاره ها از ایران بروند، بازیکنان جوان به 
لطف دلال های فرصت طلب و مدیران کم دانش، همچنان دستمزدها را در بالاترین حد 

ممکن نگه دارند و وضعیت کنونی و بدهکاری تیم ها ادامه داشته باشد.

خوشحالم پرسپولیس با کادر ایرانی قهرمان شد

علی پروین: هنوز به رکورد من نرسیده اند

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید این باشگاه با وجود سختی های فراوان 
به قهرمانی رسید که این یک هنر است. علی پروین در گفت وگویی درباره قهرمانی 
پرسپولیس در لیگ بیستم اظهار کرد: چند ماه پیش گفته بودم پرسپولیس قهرمان 
است و الان هم همان حرفی که زدم درست از آب درآمد. خیلی خوشحالم که با کادر فنی 
ایرانی قهرمان شدند. به همه  اعضای تیم، از جمله تدارکات، پزشکان، اعضای کادر فنی، 
بازیکان و مدیران باشگاه کسب این قهرمانی را تبریک می گویم. افشین پیروانی، یحیی 
گل محمدی، داود فنایی، کریم باقری و حمید مطهری خیلی در این تیم زحمت کشیدند 
و به آن ها به طور ویژه تبریک می گویم. وقتی حمید مطهری در تلویزیون صحبت می کند، 
آدم لذت می برد. وی افزود: مدیران باشگاه هم برای قهرمانی تیم زحمت کشیدند و به 
آنها هم تبریک می گویم. به هواداران و فوتبال دوستان ایرانی هم تبریک می گویم. امسال 
لیگ بسیار خوبی را شاهد بودیم که هم برای کسب عنوان قهرمانی هیجان داشت و هم 
در انتهای جدول شاهد حساسیت بودیم. البته متاسف شدیم که سایپا با این همه سابقه، 
فصل بعد را باید در لیگ پایین تر بازی کند. پروین همچنین گفت: وقتی ها بازی ها را 
می دیدم واقعا لذت می بردم. بازیکنان با دل و جان بازی می کردند. اگر بازی برابر پیکان 
در ورزشگاه آزادی بود حتما برای تماشا می رفتم اما در ورزشگاه شهر قدس برایم سخت 
بود به آنجا بروم. مدیران باشگاه مخصوصا آقای سمیعی، صدری، علیپور و فیاض واقعا 
زحمت کشیدند و تلاش کردند که تیم قهرمان شود. به آنها هم تبریک می گویم. تیم بی 
حاشیه به کارش ادامه داد و به قهرمان شد. باشگاه سختی های زیادی را متحمل شد اما 
مبارزه با همین سختی ها هنر است. پروین ادامه داد: اگر همین روند ادامه داشته باشد، 
با همین کادر فنی و بازیکنان امسال می توانیم قهرمان آسیا بشویم. در تیم همه بازیکنان 
بسیار عالی کار کردند و طوری کار می کرند که هرجایی توپ بود، چند بازیکن قرمز پوش 
هم آنجا بودند. به همه بازیکنان خسته نباشید می گویم. او درباره ثبت رکود پنج قهرمانی 
پیاپی هم گفت: البته رکورد من را هنوز نشکسته اند )با خنده(. خیلی خوشحالم که با 
کادر فنی ایرانی دو فصل پیاپی قهرمان شدند و این موفقیت ها به دست آمد. رمز موفقیت 
پرسپولیس رفاقت تیم بود. یحیی گل محمدی و کار فنی اش به خوبی توانست بین تیم و 
بازیکنان رفاقت ایجاد کند و این امر کمک شایانی کرد که تیم قهرمان شود. بازیکان در 
زمین برای یکدیگر جان می دهند. هیچ فرقی بین کسی که روی نیمکت نشسته و کسی 
که بازی می کند نیست. در لیگ امسال هم استقلال و هم سپاهان و همه تیم ها خوب 

بودند و لیگ بسیار خوبی داشیم.

سرمربی تیم ملی بسکتبال فرانسه گفت: ایران مقابل ما خوب بازی کرد. به خصوص حامد حدادی که بازیکن فوق العاده ای 
است. او در ۳۶ سالگی عالی بازی می کند. »وینسنت کوله« روز شنبه در نشست خبری پس از دیدار برابر تیم ایران اظهار داشت: 
خوشحالم که این مرحله از رقابت ها را با عملکرد خوبی پشت سر گذاشتیم. در اصل از هفته اول با شرایط خوبی عبور کردیم و 
حالا همه تمرکز ما، مرحله یک چهارم نهایی است. وی ادامه داد: ما این شانس را داشتیم که خیلی خوب بازی کنیم اما این را هم 
نادیده نمی گیریم که دفاع ما تحت فشار بود. سرمربی تیم ملی فرانسه در واکنش به سوال خبرنگاری درباره عملکرد تیم ایران در 
این بازی و مقایسه با دو بازی قبل گفت: ایران مقابل ما خوب بازی کرد. به خصوص حامد حدادی که بازیکن فوق العاده ای است. 
حدادی ۳۶ سال دارد و با این سن، عالی بازی می کند. در مجموع تیم ایران خوب کار کرد اگرچه سه بازی، برای آنالیز کامل یک 
تیم کافی نیست. کوله با اشاره به بازی دوم ایران مقابل امریکا گفت: »طبیعی است که بین ایران و آمریکا اختلاف وجود دارد. 
اما آمریکا هم مقابل ایران مثل همیشه نبود نه به خاطر اینکه بابت تیم ملی ایران نگران بودند بلکه آنها به خاطر بازی که مقابل ما 
داشتند، استرس و نگرانی داشتند. سرمربی تیم ملی بسکتبال فرانسه به بازی اول ایران هم اشاره کرد و اظهار داشت: در بازی با 
چک ایران همه توانش را گذاشت. به این موضوع توجه کنیم که اینجا المپیک است و سه بازی معیار درستی برای بررسی عملکرد 
یک تیم نیست. ضمن اینکه ایران یکی از بهترین های آسیا است. کوله در واکنش به صحبت ارسلان کاظمی که گفت، فرانسه 
شانس اصلی قهرمانی است، گفت: هنوز زود است که به آخر این تورنمنت فکر کنیم. سه روز وقت داریم برای رویارویی با حریفی 
که فعلا نمی دانم چه تیمی است. در حال حاضر مرحله یک چهارم نهایی را پیش رو داریم و فقط همین بازی که پیش رویمان 

است، اهمیت دارد. از اینجا به بعد دو انتخاب بیشتر نداریم. یا برگردیم خانه؛ یا اینکه برنده شویم و در المپیک بمانیم.

تیم ملی والیبال ایران فقط در صورت پیروزی مقابل ژاپن به 
مرحله بعد صعود خواهد کرد.

تیم ملی والیبال ایران در آخرین بازی مرحله گروهی بازی 
میزبان  ژاپن،  ملی  تیم  مقابل  یکشنبه  فردا  المپیک  های 
رقابت ها صف آرایی خواهد کرد. ملی پوشان کار سختی مقابل 
رقیب دیرینه خود دارند چرا که هر دو تیم برای صعود به مرحله 
حذفی نیاز به پیروزی دارند. تیم های لهستان، ایتالیا و کانادا 

صعودشان به مرحله بعد قطعی شده است و دو تیم ایران و ژاپن فقط در صورت برد می توانند سهمیه حضور در مرحله بعد را 
کسب کنند. کانادایی ها با دو پیروزی و ۷ امتیاز در جایگاه سوم جدول گروه A قرار دارند. شیوه رده بندی در جدول والیبال 
ابتدا پیروزی و سپس امتیاز محاسبه می شود و در صورت شرایط برابر کار به ست شماری کشیده می شود. بنابراین تیم 
ایران در صورت شکست مقابل ژاپن و شکست کانادا مقابل لهستان دیگر شانس صعود ندارد چرا که در امتیاز شماری از 
کانادا عقب است. ژاپنی ها نیز در صورت شکست مقابل ایران و شکست کانادا برابر لهستان شانسی ندارند چرا که در ست 
شماری شرایط خوبی نسبت به کانادا ندارند. پس تیم های ایران و ژاپن محکوم به پیروزی هستند. ژاپن میزبان رقابت ها 
است و سرمایه گذاری بسیاری برای المپیک توکیو انجام داده است و حتی تیم ایران را نیز در لیگ ملت های ۲۰۲1 

شکست داده اند. شاگردان الکنو کار بسیار سختی مقابل ژاپن دارند و برای صعود باید با تمام قوا در زمین حاضر شوند.

سرمربی تیم بسکتبال فرانسه:

 »حدادی« در ۳۶ سالگی فوق العاده بازی می کند
 سی و دومین دوره المپیک – ژاپن؛

احتمالات صعود تیم ملی والیبال ایران

 ملی پوش اسبق کشتی آزاد ایران در المپیک معتقد است قدرتمندترین رقبا 
را هم می توان با برنامه ریزی و تاکتیک دقیق به راحت ترین حریف برای پیروزی 

بدل کرد.
مجید خدایی یکی از آزادکاران عنوان دار تیم ملی کشتی ایران در سالهای 
نه چندان دور در خصوص تیم اعزامی بازی های المپیک توکیو گفت: به هیچ 
عنوان نمی توان نتیجه ای را در المپیک پیش بینی کرد اما تجربه نشان داده 
برخی اوقات حتی جوان ترین و کم سابقه ترین کشتی گیران هم در المپیک به 
نتایج تاریخی و بزرگ رسیده اند. البته این موضوع به عوامل و دلایلی مختلفی 

بستگی دارد که امیدوارم به سود ملی پوشان ایران رقم بخورد.
دارنده مدال برنز رقابتهای جهانی کشتی با اشاره به اینکه تیم خوب و باانگیزه 
ای مهیای المپیک شده است گفت: به نظر من تیم اعزامی شانس کسب دو یا 
سه مدال را در توکیو دارد. البته من اشاره ای به اوزانی که شانس بیشتری دارند 
نمی کنم اما هنوز هم معتقدم نمی توان چیزی را بور دقیق و حتمی در المپیک 

پیش بینی کرد.
خدایی با اشاره به این موضوع که امیدوار است آزادکاران المپیکی نتیجه 
زحمات چندین ساله خود را در المپیک توکیو بگیرد، گفت: کشتی گیران ما 
بیش از یکسال است که تمرینات همیشگی را به دلیل شیوع کرونا ندارند و 
استارت جدی و مطلوب خود را همین اواخر زدند. این بچه ها سال گذشته با 
سختی زیادی تمرینات کردند و واقعاً برای برگزاری اردو و حضور در مسابقات 
مشکلات زیادی داشتند که امیدوارم در المپیک توکیو به نتیجه ای که شایسته 

آن هستند برسند.
عضو پیشین شورای فنی تیم های ملی کشتی آزاد در خصوص حسن یزدانی و 
رویارویی احتمالی با حریف آمریکایی در المپیک افزود: به جرأت می توان یزدانی 
را جزو بهترین کشتی گیران وزن ۸۶ کیلوگرم جهان تلقی کرد. هر چند او دو بار 
با دیوید تیلور امریکایی کشتی گرفته و شناخت خوبی از حریف دارد، اما باید 

در المپیک تاکتیک خود را برای مبارزه با حریف تغییر دهد. ضمن اینکه نباید 
تیلور را بیش از حد برای یزدانی بزرگ کرد، چراکه مبارزه با توانمندترین حریفان 
را هم می توان با یک نقشه و برنامه ریزی دقیق به راحت ترین کشتی تبدیل کرد.

وی در پایان به حساسیت و اهمیت روزهای باقی مانده به المپیک اشاره کرد 
و گفت: هر کاری که باید در خصوص آماده سازی فنی و روحی بچه ها انجام 

می شد تا حالا صورت گرفته و حالا نوبت به حمایت های همه جانبه روحی 
روانی از ملی پوشان است. هر چند هم اکنون تغییر دولت را در پیش داریم و این 
موضوع ممکن است به فرموش کردن بچه های المپیکی بیانجامد ولی امیدوارم 
در روزهای باقیمانده تا المپیک، اقداماتی صورت گیرد که کشتی گیران با 

بهترین شرایط روحی و جسمی راهی توکیو شوند.

عضو پیشین شورای فنی تیم های ملی کشتی آزاد :

نباید حریف امریکایی »یزدانی« را بیش از حد بزرگ کرد

دبیر فدراسیون بوکس، گفت: هدف اصلی ما موفقیت در 
بازی های آسیایی سال آینده در هانگژو چین است، ضمن 
اینکه نباید درخشش ۲ ماه قبل ملی پوشان در قهرمانی آسیا 

را فراموش کنیم.
بوکسور   ۲ عملکرد  خصوص  در  قبایی زاده  حمیدرضا 
ایران در بازی های المپیک توکیو، اظهار داشت: »دانیال 
و اجازه  اول عملکردی عالی داشت  شه بخش« در مبارزه 
هنرنمایی به نماینده مراکش نداد. متاسفانه در راند سوم، 
حریف مراکشی ضربه ای خطاب به پیشانی دانیال وارد کرد 
و موجب مصدومیت شدید او شد که همین پارگی پیشانی در 

بازی دوم کار دست نماینده شایسته ایران داد.
وی افزود: شه بخش در مبارزه برابر قهرمان جهان در کوبا 

هم خوب بود و در راند دوم بسیار مقتدرانه و هجومی نشان 
داد اما متاسفانه آسیب دیدگی باعث شد تا داور بازی را پایان 
یافته اعلام کرده و کار دانیال به اتمام برسد. او بوکسور بسیار 

توانمندی است و در توکیو هم توانش را اثبات کرد.
شاهین  عملکرد  خصوص  در  بوکس  فدراسیون  دبیر 
با  راند دوم و سوم مبارزه  او در  موسوی هم، توضیح داد: 
نماینده ژاپن برنده بود اما عملکردش در راند نخست موجب 
شد تا در مجموع بازنده اعلام شود و اعتقاد دارم که داوران در 

خصوص موسوی کم لطفی کردند.
قبایی زاده گفت: کادر فنی و بوکسورها برای حضوری خوب 
در المپیک، زحمت زیادی کشیدند و به هیچ عنوان حریفان 
دست و پا بسته ای نبودند. باید قبول کنیم که حریفان بسیار 

نمایندگان  با  را  آنها  مبارزه  تعداد  وقتی  بودند.  باتجربه تر 
کشورمان مقایسه می کنیم خیلی چیزها مشخص می شود.

را  جهان  قهرمانی  مسابقات  دیگر  ماه  چند  گفت:  وی 
آینده و حضور در  باید برای سال  در پیش داریم و سپس 
بوکس  به  علاقمندان  شویم.  آماده  آسیایی،  بازی های 
واقع بین باشند و فراموش نکنند که بوکسورهای ما حدود دو 
ماه قبل چه عملکرد درخشانی در قهرمانی آسیا داشتند و 
توانستند با شکست دادند قهرمانان جهان و آسیا به چهار 

مدال برسند.
و  بین المللی  مسابقات  تعداد  کرد:  تصریح  قبایی زاده 
اردوهای مشترک سایر کشورها با ما قابل مقایسه نیست و 
اکنون هدف اصلی ما بازی های آسیایی سال آینده است. 

مطمئن باشید حضور خوبی در قهرمانی جهان خواهیم 
از آنجا استارت موفقیت در بازی های آسیایی را  داشت و 

خواهیم زد.
در  نگرفتن  نتیجه  کرد:  اضافه  بوکس،  فدراسیون  دبیر 
المپیک دلیلی بر ضعف نیست و مطمئن باشید حرکت 
مثبتی که بوکس ایران آغاز کرده به زودی نتیجه خواهد داد. 

قطعا از تیم ایران در آینده زیاد خواهیم شنید.
وی گفت: از منتقدانی که با نقدهای سازنده خود موجب 
حرکت بهتر بوکس می شوند، ممنونم و از آنها می خواهم 
که واقع بین باشند. مهم بوکس است و نباید نگاه شخصی 
داشته باشیم چراکه همه ما می رویم و این موفقیت بوکس 

است که باید در اولویت قرار بگیرد.

 دبیر فدراسیون بوکس:

هدف اصلی موفقیت در بازی های آسیایی است

ستاره تیم ملی بسکتبال ایران گفت: من فعلا قصد خداحافظی از تیم ملی را 
ندارم، اما سعی می کنم کمتر باشم و فقط برای بازی های مهم حضور پیدا کنم. 
دوست دارم تا وقتی که می توانم امتیازآور باشم، تیم ملی را کمک کنم. همه 
می گویند که سن من بالا رفته، اما بازیکنانی هستند در کشور های مختلف که 

تا ۴۰ سالگی بازی می کنند.
حامد حدادی، ستاره تیم ملی ایران پس از بازی مقابل فرانسه، گفت: امروز 
مقابل فرانسه خیلی بهتر از دیدار با آمریکا بازی کردیم، من همیشه گفتم ما 

هر چند سال یکبار شانس بازی با تیم های بزرگ را داریم و باید از این فرصت ها 
بهترین استفاده را کنیم. به خاطر مصدومیتی که داشتم امروز نمی خواستم بازی 
کنم، اما با خوردن مسکن تمام تلاشم را کردم. بعضی صحنه ها به خاطر دردی که 

داشتم عقب می ماندم، اما بچه ها سعی کردند به من کمک کنند.
وی افزود: به علت آسیبی که دارم باید بیشتر به بدنم برسم تا بتوانم بیشتر بازی 
کنم. من بیش از اندازه از بدنم استفاده کردم به همین علت آسیب ها وجود دارد.
حدادی در خصوص بلاک شات روی دست رودی گوبرت، گفت: در آن صحنه 

گوبرت بین لاین آپ و دانک دو دل بود، می خواست دانک کند، اما دید من آنجا 
هستم و برای لاین آم اقدام کرد و من رسیدم، اگر برای دانک اقدام می کرد من 

نمی رسیدم.
 او بازیکن بااحترامی است و جزو ۵ مدافع برتر NBA است. در کل فرانسه تیم 

خوبی دارد و بسیار خوب بازی می کردند.
ستاره تیم ملی بسکتبال ایران افزود: من فعلا قصد خداحافظی از تیم ملی را 

ندارم، اما سعی می کنم کمتر باشم و فقط برای بازی های مهم حضور پیدا کنم.

 احسان حدادی:
 فعلا قصد خداحافظی ندارم
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رییس  دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات بر این 
باور است که نقطه قوت اصلاح طلبان، اندیشیدن به کشور 
ایران، توسعه ایران و خدمت به مردم ایران در سطح کلان است 
و اختلاف نظرات سطحی و کوچک نمی تواند مانع انسجام و 

وحدت آنها شود.
اصلاح  سر  از  دست  حاشیه ها  اما  شده  تمام  انتخابات 
طلبان برنداشته است. هنوز گهگاهی خبرهایی از اردوگاه 
اصلاح طلبان می رسد که حاکی از اختلافات جدی بین آنها 
است هر چند آن را رد یا تکذیب کنند. فرج کمیجانی که رییس  
دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات و دبیر کل مجمع 
فرهنگیان ایران اسلامی، ضمن تکذیب اظهاراتی مبنی بر 
اینکه نفوذی ها به آقای خاتمی در جریان انتخابات فشار آورده 
اند وی می گوید  شخصیتی که از آقای خاتمی می شناسیم 
شخصیت مستقل، فرهیخته، فکور است که خودش درباره هر 
موضوعی که مطرح باشد تصمیم می گیرد و تحت تاثیر سایر 

افراد قرار نمی گیرد.
او بر این باور است که اختلاف نظر بزرگترین حُسن اصلاح 
طلبان است و چندان جدی و عمیق نیست که به انحلال 

جبهه اصلاح طلبان ایران بیانجامد. 
کمیجانی تاکید دارد که نقطه قوت اصلاح طلبان، اندیشیدن 
به کشور ایران، توسعه ایران و خدمت به مردم ایران در سطح 
کلان است و اختلاف نظرات سطحی و کوچک نمی تواند مانع 

انسجام و وحدت آنها شود.
مشروح مصاحبه خبرگزاری خبرآنلاین با فرج کمیجانی، 
را  اصلاحات  جبهه  هماهنگی  شورای  ای  دوره  رئیس 

می خوانید؛
نفوذی ها  برخی  که  شد  ادعا  اخیرا  کمیجانی!  *آقای 
به آقای خاتمی برای حمایت از کاندیداها یا لیست های 
انتخاباتی فشار وارد کردند از نگاه شما این نفوذی ها چه 

کسانی هستند؟
من در بین اصلاح طلبان نفوذی نمی شناسم و فکر  نمی کنم 

کسی نفوذی باشد که بخواهد به آقای خاتمی فشار بیاورد.
جریان اصلاحات نفوذی ندارد

*آیا ممکن است منظورشان کارگزارانی ها باشد یا ....؟

نمی توانم اظهارنظر دقیقی در این باره داشته باشم. من آقای 
خاتمی را فرد مستقلی می دانم که تصمیماتش را خودش 
می گیرد، خودش اظهارنظر می کند و تحت تاثیر افراد دیگر 
قرار نمی گیرد. اینکه عده ای بروند ایشان را تحت فشار قرار 
دهند یا نفوذی باشند را تکذیب می کنم. شخصیتی که از 
آقای خاتمی می شناسیم شخصیت مستقل، فرهیخته، فکور 
است که خودش درباره هر موضوعی که مطرح باشد تصمیم 

می گیرد و تحت تاثیر سایر افراد قرار نمی گیرد.
بین اصلاح طلبان اختلاف نظر وجود دارد

دیده  طلبان  اصلاح  جبهه  در  که  اختلافی  *فضای 
می شود احتمال انحلال این جبهه را چقدر جدی می کند؟
اختلاف جدی چندانی وجود دارد در واقع اختلاف نظر 
وجود دارد اما اختلاف جدی چندانی که منجر به انحلال 
جبهه اصلاحات شود وجود ندارد. پس از انتخابات هم، چند 
جلسه ای که تشکیل شده اصلاح طلبان با همدلی در حال 
آسیب شناسی عملکردشان هستند و فکر نمی کنم که کار به 
اینجا برسد که جبهه اصلاح طلبان منحل شود حتما انسجام 
بیشتر خواهد شد و در کنار مردم برای پیگیری مطالبات آنها 
حضور خواهیم داشت. کلیت اصلاح طلبان، صندوق رأی را 
قبول دارند و بدیلی برای انتخابات و صندوق رأی نمی شناسند 
و همواره به این فکر می کردند که در انتخابات حضور فعالی 
داشته باشند. در این دوره از انتخابات هم حدود شش، هفت 
ماه، اصلاح طلبان کار کردند که در عرصه انتخابات حضور 
موثر و فعالی داشته باشند اما متاسفانه آن کاندیداهای اصلی 
اصلاح طلبان ردصلاحیت شدند و برای این افرادی هم که 
تاییدصلاحیت شدند نتوانستند تصمیم بگیرند. به هر حال 
اگر ما می خواهیم در انتخابات شرکت کنیم باید کاندیدایی 
حضور داشته باشد که کاندیدای خودمان باشد که  در این دوره 
از انتخابات حضور نداشت. این بدین معنا نیست که اصلاح 
طلبان بر سر این مسئله اختلاف دارند که در انتخابات شرکت 

کنند یا نکنند.
اصلاح طلبان از کاندیداهایشان در انتخابات حمایت 

می کردند اگر....
اگر لیست کاندیداهایی که اصلاح طلبان برای انتخابات 

معرفی کردند در عرصه انتخابات حضور داشتند قطعا همه 
اصلاح طلبان متحد و یکپارچه از آنها حمایت می کردند اما 
این افرادی که هم تاییدصلاحیت شده بودند حتی یک موافق 
هم نداشتند اما به مرور، چند نفر موافق برایشان پیدا شد اما 
در نهایت آن کاندیداها نتوانستند اکثریت جبهه اصلاح طلبان 
ایران را راضی کند که بتواند از آنها حمایت کنند بنابراین اینها 
دلیلی بر این نمی شود که کلیت اصلاح طلبان با صندوق رأی 
قهر کرده باشند یا اینکه در انتخابات شرکت نکنند یا جامعه 
محور باشند و و....، خیر، چنین چیزی نیست؛ هم جامعه 
محوری، جایگاه خود را در بین اصلاح طلبان دارد هم آن 
کسانی که می خواهند جامعه محور باشند باز هم نگاهی به 
صندوق و انتخابات دارند.  حال ممکن است در عرصه رسانه، 
گاهی اوقات اظهاراتی مطرح می شود اما این بر نمی گردد به 
این مسئله که درون اصلاح طلبان، یک شکاف جدی ایجاد 

شده است چنین چیزی واقعا وجود ندارد
جبهه اصلاح طلبان حتما ماندگار خواهد بود

کارکرد  همچنان  جبهه  این  که  است  این  *منظورتان 
انتخاباتی اش را دارد...

بله حتما همینطور است. پیش بینی بنده این است که جبهه 
اصلاح طلبان حتما ماندگار خواهد بود، انسجامش را حفظ 
می کند و در نهایت کارهای عادی خود را انجام می دهد آنچه را 
که یک حزب و یا جبهه انجام می دهد این جبهه نیز اقداماتش 

را ادامه خواهد داد.
حتما از آقایان خاتمی، عبدالله نوری، موسوی خوئینی 

ها و بهزاد نبوی نظرخواهی می شود
 *آقای کمیجانی! اصلاح طلبان برای بازسازی در آینده 
که بارها این بحث را مطرح کرده و می کنند چقدر قرار 
است روی این جبهه حساب کنند یا سازوکار جدیدی 
آیا  کنند؟  ایجاد  است  ممکن  شما  نگاه  از  آینده  در  را 
گیرد؟  صورت  خاتمی  آقای  از  نظرخواهی  است  قرار 
ورود بزرگانی چون بهزاد نبوی، موسوی خوئینی ها و 

عبدالله نوری را چگونه می بینید؟
بحث بازبینی، بازشناسی و اینکه اصلاح طلبان به گذشته 
خودشان نگاه کنند ببیند چه کرده اند و چه اقداماتی انجام 

داده اند؟ آینده باید چه کار کنند، همه این مسائل در جبهه 
اصلاحات ایران مطرح است و در حال آسیب شناسی است. 
حتما از بزرگان اصلاحات نظرخواهی صورت خواهد گرفت و 
به ویژه از آقایان خاتمی، عبدالله نوری، موسوی خوئینی ها 
و بهزاد نبوی نظرخواهی می شود ونظرات سایر بزرگوران نیز 

مدنظر قرار خواهد گرفت.
این آسیب شناسی به صورت جدی و اینکه در آینده چه کار 
باید کرد در حال انجام است. انشالله منشا اثرات خوبی خواهد 
بود و مشکلی از این نظر وجود ندارد از همه بزرگان اصلاحات 

نیز حتما نظرخواهی می کنیم.
اختلاف نظرها مشکلی برای جریان اصلاحات ایجاد 

نمی کند
*از نگاه شما چاره جویی اصلاح طلبان برای کمرنگ 
خواهد  چگونه  نظرها  اختلاف  یا  اختلافات  این  شدن 
بود تا بتوانند به بازسازی بدنه رأی شان و افکار عمومی 

بپردازند؟
آنها  بزرگترین حُسن اصلاح طلبان این است که در میان 
اختلاف نظر وجود دارد از درون این اختلاف نظرات است که 
نظرات خوب ساخته می شود. اینکه یکی حرف بزند و بقیه، 
چشم بگویند نتیجه ای ندارد؛ وقتی در مورد این اختلاف 
نظرات بحث و گفت و گو می شود می توانیم به نتایج خوبی 
این اختلاف نظرات را چندان منفی نمی دانم  برسیم. من 
برای جریان  و مشکلی  نیست  اینکه چندان عمیق  ضمن 

اصلاحات ایجاد نمی کند.
*چه نقطه مشترکی در حال حاضر بین اصلاح طلبان 
برای رفع همین اختلاف نظراتی که می گویید وجود دارد؟
به  همواره  که  است  این  اصلاحات  جریان  قوت  نقطه 
کشور ایران، توسعه ایران و خدمت به مردم ایران در سطح 
و  شخصی  نظرات  اختلاف  واقع  در  می اندیشند  کلان 
کوچک، نمی تواند در راه رسیدن به انسجام و وحدت مانع 
ایجاد کند بنابراین بحث های بازسازی که شکل گرفته هم 
از نظر ساختاری و هم از نظر محتوایی و برنامه ای ، در حال 
اگر کمی صبر کنیم خروجی بسیار خوبی  و  انجام است 

خواهیم داشت.

رییس  دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات:

 اختلاف نظرها مشکلی برای جریان اصلاحات ایجاد نمی کند

معاون اول رییس جمهوری، اینترنت را از مواضع آشکار عدالت خواهی در کشور 
توصیف کرد و گفت: اگر اینترنت، پهنای باند و امکانات و زیرساخت های فضای 

مجازی در این دولت توسعه نیافته بود کشور با مشکلات عدیده ای روبرو می شد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول ریاست جمهوری، اسحاق جهانگیری در 
آیین افتتاح نوزدهمین دوره مسابقات ملی مهارت در سازمان آموزش فنی حرفه ای 
کشور، به ورود دانش و فناوری های نوین در فضای جدید جهانی و ورود به داخل کشور 
اشاره و تصریح کرد: زمانی که با یک پدیده جدید روبرو می شویم تنها به فکر عوارض 
سیاسی و اجتماعی و ممنوعیت استفاده از آن پدیده نباشیم. معاون اول رییس 
جمهوری با تاکید بر اینکه باید از گذشته درس عبرت گرفت، به مقاومت در استفاده 
از همه پدیده های نو نظیر راه آهن، تلویزیون، ویدیو و ماهواره اشاره کرد و گفت: در 
مقطعی از تلویزیون به عنوان اتاق شیطان یاد می شد. این در حالی است که امروز 
در همه روستاهای کشور از این تجهیزات دنیای ارتباطات استفاده می شود. باید در 
نظر داشت که با علم و فناوری نمی توان مبارزه کرد البته این مباحث نیازمند قواعد و 

قوانین حکمرانی دقیقی هستند که باید به درستی نوشته شود.
امروزنمی توان به مردم چیزی گفت ولی کار دیگری انجام داد 

تاثیر  و تحت  ایجاد  افزود: ممکن است شبکه ای در فضای مجازی  جهانگیری 
سیاست های جایی از دنیا قرار داشته باشد و عوارضی برای کشور به وجود آورد اما 
باید در نظر داشت که نمی توان با مردم خود مبارزه کرد و پیشرفت کشور در سازگاری، 

گفتگو و جلب مشارکت مردم برای وضع قوانین جدید است.
وی با تاکید بر اینکه اتکا بر فن آوری هایی نظیر آی تی و آی سی تی موجب افزایش 
شفافیت است، اظهارکرد: امکان پذیر نیست که در دنیای امروز مطلبی را از مردم 
مخفی و یا بر آنها تحمیل کرد. امروز نمی توان به مردم دروغ گفت. کشور در مرحله ای 
قرار دارد که نمی توان به مردم چیزی گفت ولی کار دیگری انجام داد. معاون اول 
رییس جمهوری با اشاره به فعالیت اقتصادی چندین میلیون ایرانی در فضای مجازی 
و اینترنت، ادامه داد: اینترنت از مواضع آشکار عدالت خواهی در کشور است تا جایی 
که یک روستایی در منطقه خاش در سیستان بلوچستان با استفاده از اینترنت و ایجاد 
کسب و کار توانسته کالاهای خود را با جلب مشتری به سراسر دنیا بفروشد که این مهم 
از مزایای بسیار زیاد گسترش اینترنت و پهنای باند در کشور است که با تلاش های 
دولت تدبیر و امید فراهم شده است.  جهانگیری درباره شیوع بیماری کرونا گفت: 
اگر اینترنت، پهنای باند و امکانات و زیرساخت های فضای مجازی در این دولت توسعه 
نیافته بود کشور با مشکلات عدیده ای روبرو می شد. اگر پهنای باند در کشور ایجاد 
نمی شد 1۴ میلیون دانش آموز، 9۰۰ هزار معلم، ۴ میلیون دانشجو و اساتید دانشگاه 
نمی توانستند از طریق شبکه های مجازی و همچنین شبکه شاد در آموزش و پرورش 

کلاس ها و آموزش های خود را برقرار کنند.
جهانگیری تاکید کرد: در حال حاضر ۲۰ میلیون خانوار با بهره گیری از فضای 
مجازی و اینترنتی می توانند وام قرض الحسنه دریافت کرده یا خرید الکترونیکی 
داشته باشند. دنیای مجازی و اینترنت و اقتصاد مرتبط با این بخش دنیای متفاوتی 
خواهد بود. معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه هنر مراکز فنی و حرفه ای در 
کشور این است که تحلیلی دقیق نسبت به آینده اقتصاد کشور و جهان داشته باشند، 

افزود: افراد باید متناسب با تحلیل های اقتصادی به روز آموزش ببینند تا منبع درآمد 
برای خود داشته باشند. به منظور تحقق این مهم در جلسات اول شورای آموزش فنی 
و حرفه ای سیاست های مبتنی بر آینده پژوهی و علم بروز، اقتصادی جهانی و حرکت 

اقتصادی کشور اتخاذ شد.
توانمندی و بالندگی ملی کشور با ایجاد مهارت افزایش می یابد 

وی با بیان اینکه اگر مهارت آموزی سنتی و مدرن متناسب با شرایط جدید جایگاه 
خود در کشور را پیدا کند مسائل کشور حل می شود، ادامه داد: افراد دارای مهارت 
حتما می توانند شغل پیدا کنند و یا تبدیل به یک کارآفرین شوند. در یکی از بازدیدهای 
خود از دانشگاه فنی و حرفه ای از رییس سازمان فنی و حرفه ای پرسیدم که چند 
نفر از فارغ التحصیلان از دانشگاه های مرتبط با این سازمان می توانند بعد از فارغ 
التحصیلی صاحب شغل و یا منبع درآمد شوند که رییس این سازمان با اطمینان 
بالایی اعلام کرد که درصد بالایی از فارغ التحصیلان از دانشگاه ها و هنرستان های 
مرتبط با این سازمان می توانند صاحب شغل شوند. جهانگیری اضافه کرد: افرادی که 
در جامعه دوره های مهارت آموزی را در مراکز فنی حرفه ای طی کرده اند به درجه ای 
می رسند که با اعتماد به نفس بالا می توانند در کشور کار ایجاد کنند. آموزش مهارت 
می تواند به بالا رفتن اعتماد به نفس فرد کمک بالایی کند تا جایی که خود را کارآفرین 

بداند و با ریسک بالا به ایجاد اشتغال در کشور و سرمایه گذاری مبادرت کند.
معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه توانمندی و بالندگی ملی کشور با ایجاد 
مهارت افزایش می یابد، ادامه داد: اگر نیروی بیکار در کشور وجود داشته باشد، 
سرمایه بزرگی از کشور هدر می رود و نیروی انسانی سرمایه ای است که با آن می توان 
اقتصاد بزرگ کشور را به نقطه ای رساند که بیکاری در کشور با توجه به مهارت افزایی 

کاهش یابد.
مهارت آموزی به فرهنگ عمومی و گفتمان غالب در جامعه تبدیل  شود

وی تبدیل مهارت آموزی به فرهنگ عمومی و گفتمان غالب در جامعه را مهمترین 
رسالت سازمان فنی و حرفه ای توصیف و تاکید کرد: مقام معظم رهبری دو مبنای 
توسعه و تولید علم و فناوری را در کشور بنا گذاشته اند که الان تبدل به گفتمان غالب 

در کشور شده است و توسعه و پیشرفت ایران بدون توسعه علم امکانپذیر نیست.
جهانگیری همچنین به تعداد بالای فارغ التحصیلان در دانشگاه های کشور با 
مدارک بالای تحصیلی اشاره کرد و افزود: زمانی در جامعه همه به دنبال این بودند که 
در رشته های پزشکی و مهندسی تحصیل کنند و یا با مدارک دکتری فارغ التحصیل 
شوند طوری که امروز تعداد زیادی از افراد با مدارک تحصیلی عالی در کشور وجود 
دارند اما نمی توانند با این مدارک منبع درآمدی برای خود و خانواده ایجاد کنند. 
متاسفانه در حال حاضر شاهد هستیم که افراد با مدارک بالا و حتی دکتری و فوق 
لیسانس آزمون های مشاغل پایین شرکت می کنند. عنوان دانشگاهی زمانی به کار 

می آید که برای تولید کار و به عنوان منبع درآمد استفاده شود.
معاون اول رییس جمهوری همچنین بر به روزرسانی دانش کارگران و مدیران خط 
تولید در کارخانه ها و بنگاه های اقتصادی تاکید کرد و گفت: کسانی که در یک بنگاه 
اقتصادی مشغول به کار هستند باید بدانند دستگاهی که با آن کار می کنند در طول 
زمان چه تغییراتی داشته است و با به روز رسانی و بهره وری به بنگاه اقتصادی خود 

کمک کنند. مهمترین اتفاق برای نیروی انسانی در بنگاه اقتصادی آموزش های 
مداوم، بروز و مبتنی بر یافته های جدید علمی است.

توسعه پایدار بدون توسعه علمی و فناوری ممکن نیست 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اینکه بدون تردید مهمترین و اصلی 
ترین وظیفه مردم و مسوولان توسعه ایران است، بیان کرد: باید پیشرفت و توسعه 
ایران به جایگاهی برسد که مردم از اینکه در ایران زندگی می کنند و ایرانی هستند به 
خود افتخار کنند. تنها گذشته ایران افتخارآمیز نیست بلکه باید امروز همه ایرانیان به 
جایگاهی رفیع از رفاه، توسعه و اشتغال زایی و زندگی آبرومندانه برسند.  جهانگیری با 
بیان اینکه توسعه مسیر جدیدی نیست که خلق کنیم بلکه راهی است که همه دنیا 
با موفقیت طی کرده اند، ادامه داد: توسعه نیازمند سیاست های عالمانه و منطبق با 
فرهنگ جامعه و مسایل محلی هر کشور است و باید در این مسیر از تجارب موفق سایر 

کشورها بهره بگیریم.
معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه توسعه پایدار بدون توسعه علمی و 
فناوری ممکن نیست، افزود: هیچ کشوری نمی تواند تنها بر منابع طبیعی خدادادی 
تکیه کند و شاید در برهه ای از زمان با استفاده از مواهب این منابع طبیعی اقتصادی 
بزرگ با رفاه و زیرساخت های توسعه ای داشته باشد ولی اگر این کشور متکی به توسعه 
پایدار و توجه به مباحث انسانی و علم و براساس پیش بینی آینده از اقتصاد توسعه 
نباشد باید منتظر روزی باشد که این منابع تمام می شود و مردم این کشور به چرخه 

فقر ورود پیدا می کنند.
اقتصاد ایران متکی بر اقتصاد دانش بنیان و با نگاه به دنیای دیجیتال باشد

وی با تاکید بر اینکه باید توسعه مبتنی بر توسعه علمی، فناوری و آینده اقتصاد ایران 
باشد، ادامه داد: باید اقتصاد ایران از اتکا بر منابع طبیعی به اقتصاد دانش بنیان، نخبه 

محور و با نگاه به دنیای دیجیتال باشد.
معاون اول رییس جمهور تصریح کرد: توسعه منابع انسانی اولویت نخست کشور 
است و کشوری که نیروی انسانی زبده که از هر نظر توانایی تولید کار و ثروت دارد، 

مسیر توسعه را به سرعت به خوبی طی می کند.
جهانگیری با بیان اینکه در چهل سال گذشته طبق شاخص های بین المللی جایگاه 
و رتبه خوبی در توسعه انسانی در جمهوری اسلامی ایران بوجود آمده است، گفت: 
نوآوری و خلاقیت مهمترین ویژگی ها در بحث توسعه انسانی است و دانشگاه های 
بزرگ به این سمت می روند که دانشگاه های نسل جدید باید کارآفرین بوده و تنها به 
فارغ التحصیل دانشجویان خود فکر نکرده بلکه به دنبال پرورش کارآفرین و یک فرد 

توانا به تولید و خلق کار باشند.
وی همچنین با تاکید بر اهمیت آموزش و پرورش در شکل گیری پرورش نیروی 
انسانی در کشور ادامه داد: در کنار آموزش های کلاسیک در وزارت خانه های آموزش 
و پرورش، علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت و درمان و آموزش پزشکی نیاز به 
زندگی  برای  ناپذیر  اجتناب  از ضرورت های  که  است  دیگری  آموزش های مکمل 
فردی و اجتماعی آحاد جامعه است که در غیر این صورت نمی تواند از توانمندی های 

شخصی و زندگی اجتماعی بهره کامل را ببرد.
جهانگیری اضافه کرد:  طبق تحلیل جامعه شناسان در حال عبور از دوران مخاطره 
آمیز و با مخاطرات متعددی هستیم. از یک طرف تحریم و فشارهای اقتصادی علیه 
کشور، زندگی مردم را سخت کرده است، همچنین مخاطره کرونا تمام ابعاد زندگی 
مردم را تحت تاثیر قرار داده و در کنار این مسایل مشکلات محیط زیستی و مخاطرات 
طبیعی نیز جامعه را با خطراتی روبرو کرده است که البته این کشور برای عبور از این 
مخاطرات و دور زدن تنگناها نیازمند مجموعه از آموزش های مکمل است تا از دل 
تهدید فرصت به وجود آید و با کمک یکدیگر بتوانیم از این مخاطرات با موفقیت عبور 

کنیم.
باید از همه ظرفیت ها برای توسعه و کاهش فقر استفاده شود 

معاون اول رییس جمهوری خاطر نشان کرد: باید جهت گیری آموزش مهارت های 
فنی حرفه ای به این سمت رود تا انسانی توانمند بسازد تا بتواند در زندگی فردی و 

اجتماعی تغییر بوجود آورد.
وی همچنین بر اهمیت آموزش مهارت های قدیمی و سنتی در کنار آموزش های 
از جمله ساختمان سازی،  و گفت: مهارت های سنتی  تاکید کرد  دنیا  در  مدرن 
کارهای فیزیکی و مکانیکی در یک جامعه مدرن همچنان یک نیاز جدی است اما 
مهمترین موضوعی که باید جهت گیری آموزش های فنی و حرفه ای در دانشگاه ها و 
هنرستان های کشور باشد این مهم است که اقتصاد جهان به چه سمتی می رود و به 

چه نیرویی نیاز دارد.
جهانگیری ضرورت کاهش اتکا به درآمدهای نفتی را از سیاست های اصلی کشور 
خواند و با اشاره به کاهش درآمدهای نفت پس از تحریم های آمریکا، گفت: باید از 
همه ظرفیت های کشور برای توسعه و کاهش فقر در کشور استفاده شود. امکان ندارد 
که یک ایرانی دلسوز آینده ایران و مردم کشورش باشد و نسبت به این مساله دغدغه 
نداشته باشد. نباید این پندار در جامعه به وجود آید که بر مردم با مشکلات معیشتی 

حکومت کنیم.

معاون اول رییس جمهوری: 

اینترنت از مواضع آشکار عدالت خواهی در کشور است
با مردم ،علم و فناوری نمی توان مبارزه کرد 

دیاکو حسینی کارشناس ارشد مسائل استراتژیک ؛

ائتلاف های سنتی خاورمیانه کارکرد خود
 را از دست داده اند

یک کارشناس ارشد مسائل استراتژیک گفت: ائتلاف های سنتی در منطقه 
خاورمیانه کارکرد خود را از دست داده اند و کشورهای منطقه در حال بازتعریف 

مناسبات جدید خود هستند. 
»دیاکو حسینی« در گفت وگو با ایرنا، درباره تحولات منطقه ای در پی عزم آمریکا 
برای خارج کردن نیروهای نظامی خود در خاورمیانه گفت: تقریبا همه کشورهای 
منطقه غرب آسیا از زمان ریاست جمهوری »باراک اوباما« متوجه این واقعیت 
شدند که توازن قدرت در منطقه در حال تغییر است که یک علت آن، بی میلی 
منطقه  در  خود  پیشین  و  سنتی  نقش آفرینی های  تداوم  برای  متحده  ایالات 
خاورمیانه است. وی با بیان اینکه آمریکا مانند دهه های پیشین منافع حیاتی خود 
را دیگر در منطقه خاورمیانه تعریف نمی کند، اظهار داشت: واشنگتن امروز درگیر 
مسائل داخلی است و تمرکز خود را متوجه آن ساخته و در عرصه سیاست خارجی 

نیز متوجه خیزش چین و تبعات امنیتی آن در تغییر نظم بین المللی است.
این کارشناس ارشد مسائل آمریکا ادامه داد: عدم نقش آفرینی سنتی آمریکا در 
خاورمیانه در دوران ریاست جمهوری دونالد ترامپ تقویت شد در دولت جو بایدن 
هم مشخص شد آمریکا در حال پیمودن مسیری است که قبلًا اوباما و ترامپ آن 

را طی کردند.
ائتلاف های سنتی تعریف خود را از دست داده اند

حسینی با اشاره به ترتیبات خاورمیانه بعد از انقلاب عربی تصریح کرد: بعد از 
سال ۲۰11 و وقوع انقلاب های عربی و متعاقب آن تحولاتی که به همراه داشت - 
از جمله جنگ یمن، سوریه و لیبی - کشورهای منطقه به این جمع بندی رسیدند 
که غلبه یک کشور به دیگر کشورها امکان پذیر نیست و باید شکل جدیدی از 

ترتیبات ایجاد شود که ضمن امنیت، ثبات را هم برای منطقه به همراه آورد.
وی با اشاره به تغییر رویکرد احتمالی کشورهای ترکیه، مصر، عربستان سعودی، 
قطر، امارات و ایران خاطرنشان کرد: طی یک سال گذشته، شاهد تلاش هایی 
این چارچوب،  در  بوده ایم.  یکدیگر  با  میان کشورها  مناسبات  بازتعریف  برای 
نزدیکی اسرائیل به برخی کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس را در این مدت 
شاهد بودیم که احتمالًا ادامه دار خواهد بود اما در مقابل، احتمالًا بازتعریفی در 

روابط تهران با قاهره و ریاض را هم شاهد خواهیم بود.
به گفته این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک، در بازتعریف جدید مناسبات 
منطقه ای، ائتلاف های سنتی تعریف خود را از دست داده اند که از جمله آنها 
می توان به مناسبات شورای همکاری خلیج فارس اشاره کرد که در جنگ یمن و 

سیاست فشار حداکثری ترامپ علیه ایران ناموثر بود و ناهماهنگ عمل کرد.
تهران و قاهره انگیزه حل اختلافات را دارند

حسینی با بیان اینکه مصری ها در چند سال گذشته نتوانسته بودند نقش موثری 
در منطقه ایفا کنند، ابراز داشت: اکنون مصری ها در حال تلاش هستند تا به 
ایفای نقش موثر در منطقه بپردازند و به همین خاطر، تلاش می کنند رابطه بهتری 
با ایران تعریف کنند تا در برابر کشورهای حامی گفتمان اخوان المسلمین خود را 
تقویت کنند. اکنون این انگیزه هم در تهران و هم در قاهره وجود دارد که به سمت 

حل اختلافات و عادی سازی روابط اقدام کند.
وی افزود: اسرائیل نفوذ بیشتری در منطقه پیدا کرده و این مسئله، زمینه نگرانی 
مصر و برخی دیگر از کشورهای عربی را فراهم کرده است. مجموع این شرایط 

می تواند به تغییر آرایش منطقه  و صف آرایی های جدید منجر شود.
این مدرس دانشگاه درباره افزایش رابطه برخی از کشورهای عربی با اسرائیل 
بیان کرد: در غیاب انگیزه از سوی آمریکا، برخی از کشورهای منطقه همچنان 
ژئوپلتیکی  و  ایران خطر موجودیتی  که  و فکر می کنند  دارند  تهران هراس  از 
برای آنهاست. به همین خاطر، آنها رابطه با اسرائیل را نوعی سپر دفاعی از خود 

محسوب می کنند.
نشانه ای از ترک منطقه از سوی آمریکا وجود ندارد

به گفته حسینی، عربستان سعودی کشوری است که همچنان قابلیت رقابت با 
ایران را دارد. شاید ریاض قصدی نداشته باشد کاری که مسقط، ابوظبی و منامه 
انجام داده اند را انجام دهد، مگر آنکه احساس کند دیگر توان رقابت با تهران را 

ندارد و ایران برایش تهدیدی موجودیتی و غیرقابل دفاع است.
این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک درباره نوع رابطه کشورهای عربی با آمریکا 
در معادلات جدید خاورمیانه عنوان کرد: کشورهای عربی منطقه، جزو متحدان 
سنتی آمریکا هستند بنابراین تلاش می کنند رابطه شان را با واشنگتن همچنان 
حفظ کرده و نزدیک تر سازند. با آنکه آمریکا قصد تداوم نقش آفرینی مانند سابق 
در منطقه را ندارد، نشانه ای هم مبنی بر اینکه قصد ترک منطقه را دارد، از خود 

بروز نداده است.
جایگزینی برای نقش آمریکا از نگاه اعراب وجود ندارد

حسینی اضافه کرد: دولت بایدن این سیگنال را هم به کشورهای عربی داده 
است که همچنان قصد تداوم حمایت و حفاظت از کشورهای عربی منطقه را دارد 
ولی با این تفاوت که دیگر حاضر نیست مانند سابق به هر بهانه ای به دفاع از آنها 

بپردازد.
وی با بیان اینکه کشورهای عربی متوجه شده اند که باید میزان اتکا به آمریکا را 
کاهش داده و خود اتکایی در ترتیبات امنیتی جدید را افزایش دهند، گفت: آنها 
باید تلاش کنند رابطه کمتر تنش آلودی با ترکیه و ایران داشته باشند و به متحدان 
سیاست خارجی خود تنوع دهند؛ از جمله روسیه، چین و اروپا که به نظر می رسد 
این مسئله با استقبال آمریکا هم همراه شود چرا که موجب مسئولیت کمتر از 

سوی واشنگتن می شود.
این کارشناس ارشد مسائل آمریکا با بیان اینکه کشورهای عربی از ماندن آمریکا 
در منطقه در میان مدت استقبال می کنند، اظهار داشت: جایگزینی برای نقش 
آمریکا از نگاه اعراب وجود ندارد اما ما شاهد شیب ملایمی از روابط و مناسبات 
به سوی خوداتکایی هستیم که نتیجه آن می تواند صف آرایی های جدید و تغییر 

آرایش قدیم شود.
احتمال تقسیم کار میان روسیه و چین برای ایفای نقش در خاورمیانه

به گفته حسینی، روسیه تلاش می کند ایفای نقش در خاورمیانه را به عنوان یک 
کارت موثر در رویارویی و بازی با غرب در رقابت های ژئوپلتیکی مورد استفاده قرار 

دهد وگرنه این حضور برای آنها نفع اقتصادی به همراه ندارد.
وی ادامه داد: شاید در آینده برای ایفای نقش بیشتر در منطقه خاورمیانه یک 
نوع تقسیم کار میان پکن و مسکو انجام شود، به این معنا که روس ها در خاورمیانه 
نقش آفرینی بیشتری داشته باشند و مطمئن باشند که چینی ها از آنها در مجامع 
بین المللی حمایت می کنند و در عوض، چین از این شرایط بهره برداری اقتصادی 

کند.
جمع بندی اسرائیل و عربستان درباره ایران در حال تغییر است

حسینی با بیان اینکه اسرائیل ایران را تهدید موجودیتی برای خود تلقی کرده 
و نزدیکی نیروهای ایرانی به مرزهایش را خطری جدی محسوب می کند، یادآور 
شد: اسرائیل برای آنکه بتواند خطر ایران را خنثی و از میزان فشار بر خود بکاهد، 
درصدد جا انداختن این ایده است که ایران خطر اصلی منطقه است و از طرفی، 

با تحریم های اقتصادی و ایجاد ائتلاف های نظامی و منطقه ای ایران را مهار کند.
وی افزود: وقتی این جمع بندی تقویت شد که عربستان سعودی هم به نگاه 
اسرائیل نزدیک شد اما اکنون این جمع بندی در ریاض و تل آویو در حال تغییر 
است چراکه تهران نگاه متفاوتی به ریاض در قیاس با نگاه عربستان سعودی به 

ایران دارد.
ایران و عربستان  با تشریح سیاست های  این کارشناش  مسائل استراتژیک 
سعودی در خاورمیانه عنوان کرد: نگاه عربستان سعودی به ایران خصمانه است 
و درصدد به رسمیت شناختن قدرت ایران در منطقه نیست در حالی که ایران 
این نگاه را ندارد و فروکش کردن بحران یمن و سوریه می تواند موجب خودنمایی 
این استعداد شده و در خط سیر رابطه ایران و عربستان را با رابطه ایران و اسرائیل 

شکاف ایجاد کند و موجب فاصله بیشتر ریاض با تل آویو نسبت به گذشته شود.
به گفته حسینی، تا زمانی که این عقیده در اسرائیل وجود داشته باشد که ایران 
به واسطه حضور نظامی در سوریه و تقویت گروه های مقاومت تهدید موجودیتی 
برای آنها است، به اقدامات خصمانه خود علیه ایران ادامه می دهد و درصدد تقویت 
روابط خود با کشورهای عربی خواهد بود چراکه هم از نزدیکی این کشورها به ایران 

جلوگیری می کند و هم به زیرساخت های ایران نزدیک تر می شود.
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الکافي : ج 8 ص ١75 ح ١94

 عضوهیات رییسه شورای اسلامی شهر قم با تاکید 
بر اینکه قم نیازمند نهضت توسعه فضاهای تفریحی و 
گردشگری است تصریح کرد: در همین راستا شورای 
پروژه  قم 1۴۰۰  برنامه  و  چشم انداز  براساس  پنجم 
های تفریحی و گردشگری قابل توجهی را در دستور 
کار اجرای مدیریت شهری قرار داد که بخشی از آنها 

به افتتاح رسیده و بخشی نیز در مسیر اجرا قرار دارد.
حسن طلایی با اشاره به کمبود فضاهای تفریحی 
با وجود اینکه  و گردشگری در شهر قم اظهار کرد: 
سالانه بیش از ۲۰ میلیون زائر و گردشگر به شهر قم 
سفر می کنند اما امکانات و زیرساخت های تفریحی و 
گردشگری شهر برای افزایش ماندگاری زائرین در قم 

طی سال های اخیر کافی نبوده است.
توسعه  نهضت  نیازمند  قم  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
کرد:  تصریح  است  گردشگری  و  تفریحی  فضاهای 

و  براساس چشم انداز  پنجم  راستا شورای  در همین 
برنامه قم 1۴۰۰ پروژه های تفریحی و گردشگری قابل 
توجهی را در دستور کار اجرای مدیریت شهری قرار داد 
که بخشی از آنها به افتتاح رسیده و بخشی نیز در مسیر 

اجرا قرار دارد.
عضو شورای شهر قم از پروژه های شهربازی بوستان 
اقدامات  عنوان  به  و...  تله سیژ  پرندگان،  باغ  غدیر، 
شهرداری در راستای تقویت زیرساخت های تفریحی 
طی  که  پروژه هایی  از  یکی  افزود:  و  برد  نام  شهر 
شهروندان  از  بسیاری  رجوع  محل  اخیر  سال های 
شهر  برای  خوبی  تفریحی  ظرفیت  و  بوده  زائرین  و 
محسوب می شده هم پارک بازی ۷۲ تن بوده که بنا بر 

مشکلات متعدد تعطیل شد.
و  نوسازی  تجهیز،  برای  شهرداری  برنامه  به  وی 
مردم  مجدد  استفاده  برای  شهربازی  این  بازگشایی 

اشاره کرد و گفت: پس از راه اندازی پروژه های تفریحی 
سرمایه گذاری  پروژه  یک  طی  شهرداری  مختلف، 
به  و  دارد  کار  دستور  در  را  شهربازی ۷۲ تن  احیای 
همین منظور اقدامات اولیه برای جذب سرمایه گذار 
آغاز  پروژه  این  اجرایی  عملیات  و  شده  انجام  پروژه 
شده است. طلایی با اشاره به جزئیات پروژه شهربازی 
فدک)۷۲تن( تصریح کرد: این پروژه با سرمایه گذاری 
۵۰۰ میلیارد ریالی در مجاورت میدان ۷۲ تن آغاز شده 
و طبق برنامه ریزی تا پایان سال در اختیار مردم قرار 
می گیرد. وی بیان کرد: نصب دستگاه های سنگین، 
وسایل  پیش بینی  مجموعه،  در  جذاب  و  هیجانی 
تفریحی و هیجانی در فضای روباز و سرپوشیده برای 
کلیه سنین، جانمایی مجموعه در ورودی اصلی شهر و 
جذب زائران و مسافران و مساحت قابل توجه عرصه از 

ویژگی های بارز این شهربازی به شمار می رود.

عضوهیات رییسه شورای اسلامی شهر قم:

 قم نیازمند نهضت توسعه زیرساخت های تفریحی است

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: 1۷ هتل 
و هتل آپارتمان در این استان درحال ساخت می باشد.

علیرضا ارجمندی در بازدید از یک هتل  سه ستاره که در کیلومتر ۶ بزرگراه قم-
تهران در حال ساخت است، اظهار داشت: حجم سرمایه گذاری در هتل های در 

دست ساخت استان بیش از 1۶ هزار میلیارد ریال است.
وی با بیان این که با تکمیل هتل های استان حدود ۲ هزار و ۸9۴ تخت بر 
تخت های اقامتی قم افزوده می شود، ادامه داد: 1۷ هتل برای حدود 9۳۶ تَن 
اشتغال مستقیم ایجاد می کند.  ارجمندی با اشاره به این که با توسعه صنعت 
گردشگری، بنیان اقتصادی استان، تقویت خواهد شد، تصریح کرد: صنعت 
گردشگری ارتباط مستقیمی با مجموعه های خدماتی نظیر حمل و نقل و 

همچنین مراکز عرضه و فروش سوغات و صنایع دستی دارد و به موازت رشد 
گردشگری، صنایع وابسته نیز گسترش خواهند یافت.

 خانه آیت الله فیض یک مجموعه تاریخی و فرهنگی است
مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم  همچنین در بازدید 
از بیت مرجع تقلید فقید  آیت الله حاج میرزا محمد فیض  قمی )ره(، گفت: 
خانه فیض دارای قسمت های مختلف از جمله دارای گرمابه ای بزرگ است که 
در واقعه کشف حجاب دوره رضاشاه پهلوی، گرمابه خانه فیض ساخته شد تا 
زنان و نوامیس محل برای حفظ حجاب و عفاف خود از آن استفاده کنند.وی با 
بیان این که آیت الله فیض از بزرگان و فقه های تشیع بوده است، ادامه داد: او در 

تاسیس مدرسه تاریخی فیضیه در قم نقش به سزا و قابل توجهی داشته است.

مدیرکل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی استان قم:

۱۷ هتل در قم احداث می شود

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یکی از مولفه های مهم در 
اقتصاد و توسعه مبحث آب است و ما معتقدیم در استانی مانند قم که با کمبود 
شدید منابع آبی مواجهه است استقرار صنایع پرآب بر باید ممنوع باشد و صرفا 

صنایع کم آب بر و متناسب با اقلیم قم استقرار باید.
 سیدرضا موسوی مشکینی افزود: پدیده خشکسالی و کاهش نزولات جوی 
طی ۵۰ سال اخیر در قم بی سابقه بوده و انتظار و آمادگی خشکسالی با این 
ابعاد در بین مسئولان وجود نداشته است. وی اظهار داشت: بی توجهی به 
مبحث خشکالی و تغییر اقلیم برنامه ریزی های کلان استانی را با شکست 
حتمی روبه رو خواهد کرد، این دو پدیده تاثیرات عینی بر اکوسیستم دارند و اگر 
این دو پدیده را به رسمیت نشناسیم نمی توانیم از هدررفت منابع در توسعه های 
استانی جلوگیری بعمل بیاوریم. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: 
خشکسالی تاثیرات منفی زیادی بر پوشش های گیاهی مناطق مختلف استان 
گذاشته و عرصه را بشدت بر زیست جانوری و محیط زیست تنگ کرده و از طرفی 
چرای بی رویه دام نیز این وضعیت را بغرنج تر نموده است. وی بیان کرد: قم در 
کمربند خشک و نیمه خشک قرار دارد و این وضعیت شرایط بسیار شکننده ای 

را برای ساکنان این استان به وجود آورده است.
سفره های زیرزمینی قم با کسری بی سابقه آب روبه رو هستند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم بیان داشت :هم اکنون سفره های 
زیرزمینی قم با میلیاردها مترمکعب کسری بی سابقه آب مواجهه بوده و این 
کسری سبب فرونشست دشت ها، خشک شدن مراتع، کاهش پوشش گیاهی 

و پایین آمدن کیفیت آب های زیرزمینی شده است.
وی افزود: لازمه مبارزه با این وضعیت این است که برنامه ریزی ما با درک 
صحیحی از این شرایط شکل بگیرد و اگر درک درستی از وضعیت اقلیمی، 
شرایط رطوبتی، میزان آب قابل استفاده و استحصال نداشته باشیم با شکست 
روبه رو می شویم. وی یادآور شد: قم طی سالهای گذشته نیز با پدیده خشکسالی 
روبه رو بوده و بارش های قابل توجه دو سال گذشته در فصل بهار برغم اینکه 
وضعیت سفره های آب زیرزمینی و تالاب های استان را بهبود داد اما یک پدیده 

غیرنرمال و غیرقابل اعتمادی بوده است.
دریاچه نمک به کانون بسیار خطرناک گرد و غبار تبدیل می شود

موسوی مشکینی اظهار داشت: بنا بر بارش های بهاره در دو سال گذشته 
برخی از مسئولان به اشتباه تصور می کردند که قم از دوران خشکسالی عبور و 
وارد دوره ترسالی شده و باید نیازهای جدیدی برای توسعه صنعتی، گردشگری 
و غیره تعریف شود که محیط زیست قم همان زمان نیز نسبت به اشتباه بودن 
چنین تصوری هشدار داده بود. مدیرکل حفاظت محیط زیست قم ابراز داشت: 
واقعیت عینی قم این است که کانون های فعال گرد و غبار در این استان فعال 
شده است و این کانون ها نیز در جهت بادهای غالب قرار گرفته که بخش مهمی 

از آنها در پیرامون دریاچه نمک قرار دارد.
وی یادآور شد: با روند قطع حقابه های دریاچه نمک و کاهش سطح آب این 
حوزه آبی به احتمال بسیار زیاد این منطقه نیز به زودی به یکی از کانون های 

بسیار خطرناک گرد و غبار و ریزگرد نمکی تبدیل شود.

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

استقرار صنایع پرآب برباید درقم ممنوع شود 

طرح:مهدیعزیزی

اینا ول کن دورکاری نیستند!

بازداشت مدیرعامل سابق آبفا خوزستان
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان خوزستان از تشکیل پرونده قضایی با موضوع شبکه 
اختلاس، رشاء و ارتشاء، تحصیل مال از طریق نامشروع در شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان 
خبر داد. عباس حسینی پویا با اشاره به تشکیل پرونده قضایی با موضوع شبکه اختلاس، رشاء و 
ارتشاء، تحصیل مال از طریق نامشروع در شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان، اظهار کرد: با 
توجه به گزارش اداره کل بازرسی استان خوزستان در خصوص برخی سوء جریانات در قراردادهای 
خرید تجهیزات سخت افزاری و نرم افزاری در شرکت آبفا استان خوزستان و مشکلات سیستم هدایت 
و کنترل آب های سطحی فاضلاب استان و دخیل بودن برخی کارکنان فعلی و اسبق آن اداره در 
جریان موضوع و تبانی با برخی پیمانکاران، پرونده ای در دادسرای عمومی و انقلاب اهواز تشکیل و 
در شعبه ویژه رسیدگی به جرائم اقتصادی در حال رسیدگی است.وی افزود: در جریان این پرونده، 
معاونت برنامه ریزی شرکت آبفا، مجری پروژه، پیمانکار، ذی حساب شرکت آبفا و همچنین مدیرعامل 

سابق شرکت آبفا تحت تعقیب قضایی قرار گرفته و با قرار تامین مناسب بازداشت شدند.

 هیچ یک از مسولان ارشد هلال احمر تابعیت ندارند
اداره کل روابط عمومی و ارتباطات جمعیت هلال احمر در اطلاعیه ای اعلام کرد:  هیچ کدام از 
مسولان ارشد این جمعیت تابعیت کشورهای دیگر را ندارند. در اطلاعیه روز شنبه جمعیت هلال 
احمر آمده است: جمعیت هلال احمر بعنوان بزرگترین نهاد دولتی و غیر دولتی و بین المللی بر 
اساس منشور جمعیت های صلیب سرخ و هلال احمر و به جهت کاهش آلام بشری در 1۴ نقطه 
جهان مراکز بهداشتی و درمانی دارد.براساس این اطلاعیه،  مسولان جمعیت هلال احمر در همه 
دوره ها طبق اصول حاکم بر برخی از این مراکز به عنوان مدیر عامل یا عضو هیات مدیره شناخته 
شده و برای بازدید و انجام امور مالی و اداری به این مراکز رفت و آمد داشته اند. اطلاعیه جمعیت 
هلال احمر می افزاید: پیرو اطلاعیه قبلی متذکر می شود که هیچ کدام از مسولان ارشد جمعیت 
هلال احمر تابعیت کشورهای دیگر را ندارند و تاکنون نیز هیچ درخواستی برای تابعیت به کشورهای 

خارجی نداده اند.

رئیس جمهور عراق به تهران سفر می کند
 وزیر خارجه عراق به رسانه های سعودی گفت که به زودی "برهم صالح" رئیس جمهور عراق راهی 
تهران می شود. وزیر خارجه عراق تصریح کرد: به زودی و در روزهای آینده، "برهم صالح" رئیس 
جمهور عراق در راس هیاتی عازم تهران می شود تا با طرف ایرانی درباره موضوعات مختلف گفت 
وگو کند.وی درباره سفر "مصطفی الکاظمی" نخست وزیر عراق به ایران نیز گفت: »هنوز زمانی برای 
این سفر مشخص نشده است. ایران از نخست وزیر عراق دعوت کرده و پس از تشکیل دولت جدید 
در ایران، این سفر نیز انجام خواهد شد«.وی افزود: تغییر دولت در ایران، آغاز گفت وگوهای جدید 
درباره روابط ایران با عراق، کشورهای منطقه و آمریکا را می طلبد.حسین درباره گفت وگوهای ایران 
و عربستان نیز گفت: دور سوم مذاکرات بین دو کشور ایران و عربستان انجام شد و نتیجه آن رضایت 
بخش بود.وزیر خارجه عراق ادامه داد: مهم تر اینکه، دو کشور ایران و عربستان، بحث درباره مواضع 

مرتبط با روابط دوجانبه را آغاز کردند و عراق نقش مهمی در این باره ایفا کرد.

نماینده زن مجلس مبتلا به کرونا شد
نماینده مردم نائین، خور و بیابانک به کرونا مبتلا شد. الهام آزاد نماینده مردم نائین، خور و بیابانک 
و عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی به ویروس کرونا مبتلا شده است.
تست کرونای نماینده نائین اخیرا مثبت اعلام شده که حال عمومی وی در حال حاضر مساعد بوده 

و در منزل بستری است.

مشاورعالی شهردار قم :

برای دریافت تعهدات دولتی چاره ای 
جز اوراق مشارکت نداریم

مشاورعالی شهردار قم با بیان اینکه انتشار اوراق مشارکت به لحاظ مطالعات 
اقتصادی و نگاه شهرداری مطلوب نظر نیست، گفت: ۶۵۰ میلیارد تومان 
اوراق مشارکت برای پروژه مترو و نوسازی حمل ونقل عمومی در سال جاری 
اختصاص یافته است. محسن نصیری با بیان اینکه در بخش تأمین مالی 
شهرداری سعی شد از ظرفیت های مالی با منشأ ملی استفاده شود، اظهار 
داشت: در این راستا علی رغم اینکه انتشار اوراق مشارکت به لحاظ مطالعات 
اقتصادی و نگاه شهرداری در مرحله اول آن چنان مطلوب نظر نیست، اما در 
این راستا و با توجه به اینکه پروژه قطار شهری قم در حال انجام بوده و تأمین 
۵۰ درصد هزینه های مالی آن با دولت بود، در طول ۶ سال گذشته سه مرحله 
اوراق مشارکت قطار شهری منتشر شد. وی خاطرنشان کرد: در سال گذشته 
دو اوراق در شرف انتشار داشتیم که مجوز آن قطعی شده و در سال 1۴۰۰ 
باید به نقدینگی تبدیل و به پروژه مترو و فرآیند نوسازی حمل ونقل عمومی 
شهرداری تزریق شود. مشاور عالی شهردار قم با بیان اینکه در سال 9۴ مبلغ 
۳۳۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت به پروژه قطار شهری قم اختصاص یافت، 
تصریح کرد: در سال های 9۶ و 9۷ نیز مبلغ ۳۰۰ میلیارد تومان برای این 
پروژه مهم اختصاص یافت که این اوراق نقش مهمی در روند احداث متروی 
قم داشته است. وی ادامه داد: در سال 9۸ نیز اوراق مشارکت ۳۰۰ میلیارد 
تومان داشتیم که نقدینگی آن در سال 99 برای هزینه کرد در پروژه آزاد 
شد. نصیری اذعان کرد: در سال 99 نیز ۴۵۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت 
برای قطار شهری و ۲۰۰ میلیارد تومان برای نوسازی ناوگان اتوبوس رانی و 
توسعه حمل ونقل شهری انجام شد. وی با تأکید بر اینکه بحث انتشار اوراق 
مشارکت که ظرفیتی برای تأمین پروژه های شهری است مستلزم اخذ سهمیه 
و کسب مجوز از وزارت کشور و سازمان برنامه وبودجه و بانک مرکزی است، 
افزود: زمانی که در سال ۸۸ اوراق مشارکت بلوار پیامبر اعظم)ص( را عرضه 
کردیم، تنها شهرهای تهران و مشهد و قم سابقه انتشار اوراق مشارکت را 
داشتند. مشاور عالی شهردار قم اضافه کرد: برای اجرای پروژه عمار یاسر نیز 
در شهرداری انتشار اوراق مشارکت صورت گرفت؛ اما در سال های جدید که 
۵۰ درصد بازپرداخت اصل و سود اوراق مشارکت قطار شهری و اتوبوس رانی 
را دولت بر عهده دارد سقفی هم برای اوراق مشارکت شهرداری ها در قانون 
بودجه آورده می شود. وی با بیان اینکه ۵۰درصد سود این اوراق در تعهد دولت 
است که هر سه ماه یک بار به دارندگان اوراق داده می شود، یادآور شد: ۵۰ 
درصد آن نیز در تعهد شهرداری ها است که این روش جزء معدود روش های 

تأمین مالی است که شهرداری به آن دسترسی دارد.

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

انجام طرح پیوست فرهنگی
 و مستندسازی آثار فرهنگی 

 سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم با تأکید بر انجام مراحل پایانی 
پیوست فرهنگی و مستندسازی آثار فرهنگی گفت: سال گذشته دسته بندی 
کلی در مورد دیوارنگاره ها، نقوش برجسته، سامان دهی تبلیغات محیطی، 
فراخوان برون سپاری و تعرفه بهای خدمات و ... انجام شده است. سید محمد 
اینکه اقدامات سازمان زیباسازی شهرداری در  با اشاره به  موسوی منش 
راستای سند چشم انداز شهر قم است، اظهار داشت: چشم انداز سازمان ذیل 
این سند تعریف شده و کلیه اقدامات بر اساس برنامه ای از پیش تعیین شده 
موجود در سند چشم انداز در دستور کار قرار می گیرد. سرپرست سازمان 
زیباسازی شهرداری قم با تأکید بر انجام مراحل پایانی پیوست فرهنگی و 
آثار فرهنگی عنوان کرد: سال گذشته دسته بندی کلی در  مستندسازی 
مورد دیوارنگاره ها، نقوش برجسته، سامان دهی تبلیغات محیطی، فراخوان 
برون سپاری و تعرفه بهای خدمات و … انجام شده است. وی مشارکت در 
اجرا و تکمیل راه اندازی پروژه باغ پرندگان و نقش سازمان را در این راستا 
موردتوجه قرار داد و ابراز کرد: در پروژه باغ پرندگان که با اقدامات 1۷ گانه 
سازمان زیباسازی انجام شد، حدود دو میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان هزینه 
شده که سازمان در حوزه دیوارنگاره ها، سیما و منظر و نصب مبلمان شهری 
ورود پیداکرده است. موسوی منش با اشاره به پاک سازی و پیرایش تابلوها 
در سطح شهر خاطرنشان کرد: در حوزه دیوارنگاره در سال گذشته 9 هزار 
مترمربع توسط سازمان زیباسازی و 1۲ هزار و ۳۰۰ مترمربع توسط مناطق 
شهری انجام شده است. وی با تأکید بر پروژه های در دست اقدام سازمان 
زیباسازی اذعان کرد: فاز نخست نقش برجسته زیرگذر غدیر در سال های 
گذشته انجام شده که فاز دوم آن در سال جاری انجام می شود. سرپرست 
سازمان زیباسازی شهرداری قم با اشاره به اتمام نقش برجسته دیوار ورزشگاه 
شهید حیدریان و نقش برجسته سطحی میدان آستانه و پیاده راه انقلاب 
اظهار داشت: کاشی کاری و سنگ کاری اجرای نقش برجسته در زیرگذر 
ابومهدی المهندس با موضوع اعزام رزمندگان در سه راهی خرمشهر نیز در 
دست اقدام است که در سال جاری به اتمام می رسد. وی با تأکید بر انجام 
مراحل پایانی نقش برجسته زیرگذر حمزه سیدالشهدا)ع( گفت: در ذیل 
صحن حضرت جوادالائمه)ع( حرم مطهر نیز القاب حضرت معصومه)س( و 

دو نقش برجسته زیبا با القاب بانوی کرامت نصب شده است.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

جایگزینی کمپوست های دامی به جای 
کودهای تازه برای تقویت فضای سبز 

از  استفاده  از  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
کمپوست های دامی به عنوان متداول ترین کودهای آلی برای استفاده در 
فضای سبز شهری خبر داد. پیام جوادیان با بیان اینکه با توجه به اهمیت 
تغذیه گیاهان و درختان در فضای سبز و همچنین اصلاح ساختار فیزیکی 
خاک، استفاده از کودهای آلی یکی از اقدامات مهم مدیریتی در نگهداری 
فضای سبز است اظهار کرد: کودهای دامی کاملًا پوسیده یا همان کمپوست 
شهری  سبز  فضای  در  استفاده  برای  آلی  کودهای  متداول ترین  از  دامی 
هستند. وی ابراز کرد: با توجه به اینکه استفاده از کودهای دامی تازه دارای 
چالش هایی نظیر بوی نامطبوع، افزایش حشرات موذی، افزایش مقدار علف 
هرز و بیماری های گیاهی در فضای سبز است، تبدیل آن به کمپوست جهت 
استفاده ایمن و با کارآمدی بالا دارای اهمیت زیادی است؛ به همین جهت 
تهیه و خرید کودهای دامی نپوسیده و فرآوری و تبدیل آن به کمپوست دامی 

در دستور کار قرار گرفت.

مدیرمنطقه شش شهرداری قم خبرداد:

انجام مطالعات بافت فرسوده 
 در طرح سوم  خرداد

مدیرمنطقه شش شهرداری قم از انجام مطالعات بافت فرسوده منطقه 
در طرح "سوم  خرداد" خبر داد و گفت: این مطالعات به اتمام رسیده و در 
کمیسیون ماده ۵ استان در حال بررسی است که بعد از تصویب ابلاغ و اجرا 

خواهد شد.
سید رضا حسینی با اشاره به مساحت سه هزار و ۶۵1 هکتاری خدماتی در 
منطقه شش شهری قم اظهار داشت: در این منطقه بیش از ۲۳۵ هزار نفر 

ساکن بوده که از تراکم بالای جمعیتی برخوردار است.

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح استان قم:

یگان های حفاظت دستگاه های اجرایی
 تحت آموزش قرار می گیرن

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح استان قم گفت: دوره های آموزشی مناسب با هدف آگاهی سازی 
و پیشگیری از تخلفات برای یگان های حفاظت دستگاه های اجرایی برگزار می شود. 

حسین صیدی در دیدار مدیرکل حفاظت محیط زیست قم اظهار داشت: حفظ و حراست از محیط 
زیست از جمله مسایلی است که نیازمند هماهنگی و مشارکت همه دستگاه های اجرایی است.

وی ضمن قدردانی از تلاش ها و مجاهدت های ارزشمند محیط بانان در عرصه های طبیعی و گرامیداشت 
نام و یاد شهیدان محیط بان افزود: محیط بانان باید به خوبی از تمامی قوانین و ضوابط مرتبط با تکالیف 
خود به ویژه مساله حمل سلاح آگاهی داشته باشند. وی با بیان اینکه رسیدگی به جرایم و تخلفات احتمالی 
یگان های حفاظت دستگاه های اجرایی در صلاحیت سازمان قضایی نیروهای مسلح است، بیان کرد: 
این سازمان در ۲ حوزه رسیدگی به جرایم و پیشگیری از وقوع جرم انجام وظیفه می کند. رئیس سازمان 
قضایی نیروهای مسلح استان قم همچنین بر ضرورت برگزاری دوره های آموزشی برای ارتقای دانش و 
آگاهی یگان های حفاظت دستگاه های اجرایی تاکید کرد.    سید رضا موسوی مشکینی مدیرکل حفاظت 
محیط زیست قم نیز در این نشست، تاریخچه تشکیل یگان حفاظت محیط زیست را مورد توجه قرار داد و 
گفت: محیط بانان در مسیر سخت حفاظت از عرصه های طبیعی این مرز و بوم، با خطرات و آسیب های 

متعددی مواجه و بدون تردید نیازمند حمایت حداکثری دستگاه ها و نهادهای ذی ربط هستند.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

۱۳ تَن به علت کرونا در قم فوت شدند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: متاسفانه در ۲۴ ساعت گذشته 1۳ تَن به علت کرونا در استان 
قم فوت شدند.  به گزارش عصر شنبه از روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر در 
گفت وگویی درباره آخرین وضعیت بیماران کووید-19 در این استان افزود: در ۲۴ ساعت منتهی به 9 
مردادماه جاری، 1۷۸ تَن بیمار با علایم کرونا مثبت به صورت سرپایی پذیرش شدند. وی خاطرنشان 
کرد: در این مدت 11۶ تن بیمار جدید در زمینه مذکور در مرکزهای درمانی استان قم بستری و همچنین 
1۰1 تن بیمار در این رابطه از مراکز درمانی این استان ترخیص شدند. وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 
وضعیت کرونا در قم »قرمز« است، بیان کرد: ۷11 تن بیمار به علت بیماری کووید-19 در مرکزهای 
درمانی قم بستری هستند که 1۵۴ تن از آن ها بَدحال هستند. قدیر با بیان اینکه تاکنون تعداد 1۲۴ هزار 
و ۸1۷ دوز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است، گفت: همچنین در ۲۴ گذشته ۷9۳ مورد آزمایش 

)تست( در زمینه کرونا در این استان انجام شده که ۴۵۳ مورد آن مثبت بوده است.     
 

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم خبرداد:

مهارآتش سوزی در کارگاه توزیع سیلندر گاز مایع 
 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم، با اعلام وقوع آتش سوزی در کارگاه توزیع 

سیلندر گاز مایع گفت: این آتش سوزی با تلاش آتش نشانان مهار شد. 
حمید کریمی در گفت وگویی در این رابطه اظهار داشت: صبح روزشنبه وقوع این آتش سوزی به مرکز 
فرماندهی آتش نشانی قم اعلام شد که بلافاصله نیروهای امدادی به محل حادثه اعزام شدند. وی با بیان 
اینکه چهار تیم عملیاتی و چهار خودروی سنگین و آبرسان به محل حریق اعزام شدند، ابراز کرد: با تلاش 
عوامل امدادی بیش از ۵۰ سیلندر گاز مایع پیش از احتراق از کارگاه به بیرون محوطه منتقل شد. وی با 
بیان اینکه یکی از کارگان این کارگاه دچار مصدومیت شد که به عوامل اورژانس برای انتقال به مراکز درمانی 

تحویل داده شد، افزود: یک دستگاه خودروی سواری پراید نیز در جوار کارگاه دچار حریق شد.
 

به همت باشگاه تئاتر تجربه حوزه هنری استان قم؛

۴ اثر نمایشی قم در جشنواره افلاکیان شرکت می کند
 به همت باشگاه تئاتر تجربه حوزه هنری استان قم، چهار اثر نمایشی با موضوع شهید و شهادت آماده 

حضور در جشنواره تئاتر خیابانی افلاکیان می شوند. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی حوزه هنری قم،  »مهندسی مین« به کارگردانی محمدرضا پیغمبری، 
»سرباز سردار« به کارگردانی هومن پیری، »کاخ ریاست جمهوری« به کارگرادنی مهدی کاشی و »لشکر ۴1 
ثارالله« به کارگردانی میلاد قره داغی، چهار اثر به قلم مرتضی شاه کرم هستند که توسط اعضای باشگاه 
تئاتر تجربه آماده اجرا در این جشنواره می شوند. نخستین جشنواره تئاتر خیابانی افلاکیان به مناسبت 
برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم با اجرای 1۶ نمایش خیابانی برگزار خواهد شد. چهار موضوع 
محوری این جشنواره »شهدای مدافع حرم«، »شهدای دفاع مقدس«، »شهدای سلامت« و »شهدای 

هنرمند« است که پس از داوری آثار رسیده، پنج اثر برای اجرای خیابانی انتخاب خواهند شد.

استاندارقم بااشاره به تصویب طرح افزایش مراکز تجمعی واکسیناسیون در 
قم در جلسه ستاد مقابله با کرونای قم گفت: برابر گزارش داده شده 1۰ مرکز 
تجمعی برای افتتاح آماده شده که درهفته جاری چند مرکز آن به بهره برداری 

می رسد.
بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که به صورت 
ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: 
این هفتاد و هشتمین و آخرین جلسه ستاد ملی کرونا به ریاست حجت الاسلام 
و المسلمین روحانی بود و تعداد جلسه های ستاد کرونا در قم نزدیک ۲۰ جلسه 
بیشتر از ستاد ملی است.وی با بیان اینکه جلسه های ستاد کرونا به ریاست 
تشکیل  کرونا  شیوع  ابتدای  همان  از  روحانی  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
شده که در پایان این جلسه مجموع مصوبه های به ۵۷۳ مورد رسید افزود: این 

مصوبه ها طی این مدت به استان ها ابلاغ و به مرحله اجرا درمی آمد.
باید نظارت ها و مراقبت های بهداشتی بیشتر تشدید شود

وی افزود: طبق گزارش ارائه شده از آخرین وضعیت کرونایی شهرهای کشور، 
اکثر شهرها وضعیت قرمز دارند و باید نظارت ها و مراقبت های بهداشتی بیشتر 
تشدید شود.سرمست با اشاره به تاکید ستاد ملی بر موضوع واکسیناسیون بیان 
داشت: در استان نیز تاکید کردیم مراکز چندگانه ای را برای سنین مختلف ایجاد 
کنند، واکسیناسیون بالای ۵۵ سال شروع شده و برای افراد بالای ۵۰ سال نیز 
پیگیر هستیم، مجوز بگیریم. استاندار قم تصریح کرد: از رسانه ها و نهادهای 
فرهنگی نیز انتظار داریم در امر تشویق مردم به واکسیناسیون کمک کنند که 
گروه های هدف به موقع واکسن دریافت نمایند. وی با تاکید براینکه گروه های 
پرخطر برای واکسیناسیون در دستور کار قرار بگیرند گفت:  معلمان، فرهنگیان، 
استادان دانشگاه و همچنین تمام اقشاری که به نوعی بیماری های زمینه ای 
دارند و یا در ارتباط تنگاتنگ با مراجعان و مردم هستند، در اولویت می باشند، و بر 
اساس سند ملی واکسیناسیون نیز تلاش می شود که استفاده حداکثری از این 
سند صورت بگیرد. استاندار قم همچنین با اشاره به مصوبه های ستاد ملی مقابله 
با کرونا خاطرنشان کرد: مهلت جذب اعتبارهای عمرانی تا پایان نیمه نخست 
سال جاری تمدید شد. وی در ادامه بیان کرد: مهلت مشمولان نظام وظیفه و 
فارغ التحصیلان وزارت های علوم، تحقیقات و فن آوری و همچنین بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی و حوزه های علمیه نیز به مدت ۶ ماه تمدید شد و آنها 
می توانند از این فرصت برای اعزام به خدمت استفاده کنند که با تایید یک کمیته 

خاص و ابلاغ توسط ستاد نیروهای مسلح اجرایی می شود.

استاندار قم:

1۰ مرکز تجمعی واکسیناسیون آماده افتتاح است

نظرسنجی مجمع جهانی اقتصاد از تمایل دو سوم کارمندان 
حکایت  کووید۱۹  همه گیری  پایان  از  پس  دورکاری  ادامه  برای 
دارد. طبق این نظرسنجی مردم هند مشتاق ترین افراد برای ادامه 

دورکاری هستند. 


